
پیوستن ۷۰ درصد از مجموعه های اقتصادی به قانون 
وشگاهی پایانه های فر

خریدار  قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مودیان هم زمان بعــد از حدود ۲ ســال معطلی با 
اهتمــام دولت ســیزدهم با هوشمندســازی نظام 
مالیاتی در راســتای شــفافیت، عدالت در مالیات 
ســتانی و شناســایی فرارهای مالیاتی اجرایی شد 
و اکنون ۷۰ درصــد از مجموعه هــای اقتصادی و 

شرکت های دولتی به این سامانه متصل شده اند.
قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان در 
مهرماه ســال ۱۳۹۸ باهدف ایجاد تحول بنیادین 
در نظام مالیاتی کشــور و در راستای نهادینه کردن 
عدالت مالیاتی و شــفافیت اقتصادی توسط مجلس 

شورای اسلامی تصویب و به دولت ابلاغ شد.
با تصویب شورای عالی هماهنگی اقتصادی سـران 
قــوا، قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه های 
مؤدیان، به شکل تدریجی اجرا خواهد شد. ازاین رو 
ســازمان امور مالیاتی بــــه دنبال تصویب احکام 
قانونی موردنیاز از طریق مراجع تصمیم گیر اســت 
و اصلاحیه لایحــه این قانون را در صدد تســهیل و 

تشویق مودیان به مجلس ارسال کرد.
دولت ســیزدهم با تکمیل زیرســاخت های فنی و 
نرم افزاری در راستای پیاده سازی سامانه مؤدیان و 
اجرای تدریجی مرحله ای قانون، برنامه ریزی هایی 
انجام داد در چندین مرحله فراخوان مودیان به این 

سامانه متصل شوند.
در همین راســتا، امکان عضویت در سامانه مؤدیان 
و ایجاد کارپوشــه اختصاصی باتوجه به آماده شدن 
زیرساخت های فنی و بســـتر لازم بـرای اجــرای 
قانــون پایانه های فروشگاهی و سامانه های مؤدیان 
اظهار و تدوین آیین نامه موضــــوع مــــاده )۲۶( 
قانــون، دســتورالعمل صــــدور صورت حساب 
الکترونیکــی، دســتورالعمل فنــی نحــوه اتصال 
به ســامانه مؤدیــان و همچنین ســند ویژگی ها و 
مشخصات فنـی پایانه فروشگاهی )حافظه مالیاتی( 
به همــراه قالب شناســه یکتای حافظــه مالیاتی 
و شــماره منحصربه فــرد مالیاتی، بــر روی پایگاه 
اطلاع رسانی ســازمان امور مالیاتی کشور به نشانی 
intam� )پورتال رسمی سازمان امور مالیاتی کشور 
edia.ir( بخش پایانه های فروشگاهی و سامانه های 

مؤدیان فراهم شده است.
همچنین در پــی اطلاعیه فراخوان ســازمان امور 
مالیاتی برای عضویت مؤدیان به صورت داوطلبانه در 
سامانه مؤدیان، بالغ بر پنج هزار مـــؤدی به صورت 
داوطلبانه وارد ســامانه مؤدیان شــده و کارپوشــه 
خود را اختصاص داده و به عضویت ســامانه مؤدیان 
درآمده اند ضمن اینکه سازمان امور مالیاتی به دنبال 
آن اســت تا امکان عضویت خودکار حــدوداً چهار 

میلیون مؤدی و اختصاص کارپوشه را فراهم آورد.
تفکیــک حســاب های شــخصی از حســاب های 
تجاری در راستای اجرای ماده ۱۱ قانون پایانه های 

فروشگاهی و ســامانه مؤدیان در ســامانه سیاح با 
همکاری بانک مرکزی صورت گرفت براین اســاس 
مودیان به ســه گروه شــخص حقوقی، شــخص 
حقیقــی � انفرادی و شــخص حقیقی - مشــارک 
تقسیم شده اند.بر اســاس گزارش سازمان مالیاتی 
تا مردادماه امســال تعداد کل مودیانی که حســاب 
تجاری وارد کرده اند پنج میلیون و ۹۳۷ هزار و ۱۲۷ 
نفر و تعداد کل حســاب های تجاری ثبت شده بیش 
از هشت میلیون و ۲۳۰ هزار مورد و تعداد حساب ها 
با اســتعلام موفق از بانــک مرکزی حــدود هفت 

میلیون و ۹۵۶ هزار مورد بوده است.
از دیگر اقدامات سازمان مالیاتی، ساماندهی حدود 
۸.۱۸ میلیون پذیرنده بانکــی و الصاق بیش از ۳.۹ 
میلیون پذیرنده به پرونده های مالیاتی و بررســی و 
ارزیابی شــرکت های معتمــد ارائه کننده خدمات 
مالیاتی در راســتای اخذ موافقت نامه های وصولی 
و مجوزهای لازم در راســتای اجرای ماده ۱۱ قانون 

پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان بوده است.
بر اســاس آخرین گزارش از ســازمان امور مالیاتی 
کشــور، برای ۱۰ میلیون فعال اقتصادی کارپوشه 
تولید شده اســت که براین اساس مودیان می توانند 
وارد ســامانه مودیان شــده و صورت حســاب های 

الکترونیکی را مشاهده کنند.
شــرکت های پذیرفته شــده در بورس و فرابورس 
از ابتدای آذرمــاه ۱۴۰۱ به عنوان نخســتین گروه 
فراخوان شــده، مشــمول اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان و صدور صورت حساب 

الکترونیکی بودند.
مرکز تنظیم مقررات نظام پایانه های فروشــگاهی و 
سامانه مودیان ســازمان امور مالیاتی کشور باهدف 
شناســایی و رفع ابهامات فنی، قانونی و اجرایی این 
قانون نشست مشــترکی با شــرکت های فعال در 
زمینه های بانکــی، پولی و مالی پذیرفته شــده در 

بورس و فرابورس را برگزار کرد.
بر همین اســاس کلیات قانون، روش هــای اجرا و 

چگونگی تبادل اطلاعــات و همچنین رفع ابهامات 
مودیان درباره نحوه و زمان صدور صورت حســاب 
الکترونیکــی و چگونگــی اســتفاده از امضــای 
الکترونیکی برای شــرکت های فعال در زمینه های 
بانکی، پولــی و مالــی پذیرفته شــده در بورس و 
فرابورس تشــریح شــد.در جهت ارائه آموزش های 
لازم بــه مودیــان، نصــب و پشــتیبانی تجهیزات 
موردنیاز برای ارائه خدمات مالیاتی، شــرکت های 
معتمــد ارائه کننده خدمــات مالیاتــی به عنوان 
بازوی اجرایی قانون پایانه فروشــگاهی و ســامانه 
مودیان به مودیان معرفی شــدند تا طبق قانون در 
زمینه مشــاوره و خدمات رســانی با این شرکت ها 

همکاری های لازم را انجام دهند.
۵۰۰ شــرکت بورســی برای این ورود به ســامانه 
مودیان فراخوان شدند که از این تعداد ۲۰۰ شرکت 
وارد ســامانه شــده و اکنون صورت حســاب های 
الکترونیکی صادر می کنند و ۲۰۰ شــرکت دیگر در 
حال تکمیل بخش فنی برای ورود به سامانه و ۱۰۰ 
شرکت بورســی که از صندوق های سرمایه گذاری 

هستند شامل قانون مودیان نمی شوند.
۲۰۰ شرکت بورسی که وارد سامانه مودیان شده اند 
از اول آذرماه تــا کنون ۵۲۰ هزار صورت حســاب 
صادر شده است که ۳۰۰ هزار صورت حساب مربوط 
به فــروش مصرف کننــده نهایی بوده اســت بقیه 

صورت حساب ها در ارتباط با اشخاص تجاری است.
بــر اســاس اطلاعــات ســامانه مودیــان، ارزش 
صورت حســاب های صادر شــده بالغ بر ۱۲۰ هزار 
میلیارد تومــان و ارزش افزوده هشــت هزار و ۶۰۰ 

میلیارد تومان است.
همچنیــن شــرکت های بورســی ۶۶۸ حافظــه 

الکترونیکی از سازمان مالیاتی دریافت کردند.
شــرکت  های دولتی و سایر دســتگاه های اجرایی 
موضوع ماده )۵( قانون خدمات کشــوری به عنوان 
دومین گروه برای شفافیت عملکرد از ابتدای دی ماه 

وارد سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی شدند.

 واحدهای تولیدی و بورس در خطر جدی قرار دارند

خ بهره بانکی زنگ خطر افزایش نر
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بررسی روند قیمت طلا، سکه و ارز در پاییز امسال
شکست سقف تاریخی قیمت ها در بازار طلا و ارز
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تغییر نگرش، حال و رفتار ما را عوض می کند
مینانبئی  زندگــی مثل یک نمایش اســت؛ با کنار رفتــن پرده ها در بعضی 
سکانس ها، راز سربه مهری از پرده برون می افتد و ما تازه درمی یابیم هنوز چقدر 
خامیم؛ هنوز چقدر نمی دانیم و هنوز چقدر باید بزرگ و بالغ شــویم که در دام 

پیشداوری هایمان، در دام قضاوت هایمان و در دام بی مهری هایمان نیفتیم.

دیدگاه

 رئیس جمهور علیرغم قولی که داده بود اوضاع 
را بدتر کرد

شــهریار حیدری  نگارنده با انتقاد از عملکرد دولت در حوزه اجرای قوانین 
رفتار ضعیف برخی نمایندگان د رحوزه نظارت را دلیلی بــر این ادعا می داند.
مجلس برای کنترل قیمت ها ، معیشت و واردات خودرو برنامه های خوبی دارد 

منتهی در عمل دولت باید آن ها را اجرا کند و متاسفانه ضعیف اجرا می کند. 
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دستمزد

یک فعال کارگری بــا اعلام برآورد هزینه های 
سبد معیشــت کارگران، گفت: رقم دستمزد 
کارگران پس از مشخص شــدن مبلغ هزینه 
سبد معیشــت در کمیته دســتمزد با حضور 
شرکای اجتماعی و در شورای عالی کار تعیین 
خواهد شــد.ناصر چمنی، دربــاره برگزاری 
جلسات دســتمزد کارگران و تعیین رقم مزد 
اظهار کــرد: در خصوص دســتمزد کارگران 
ماده ۴۱ قانون کار مبنا و ملاک عمل شــورای 
عالی کار اســت و بند یک این ماده به نرخ تورم 
و بند دو به سبد معیشت خانوار اشاره دارد لذا 
از حالا نمی توان در مورد اینکه دستمزد چقدر 
خواهد شــد یا چند درصد افزایــش می یابد 
صحبت کرد. قبل از هر چیز جلســات کمیته 
دستمزد در خصوص هزینه های سبد معیشت 
کارگران باید تشــکیل و مبلغ ســبد معیشت 

مشخص شود.
وی ادامه داد:پس از تعیین رقم سبد معیشت،   
شــورای عالی کار با حضور نماینــده کارگر، 
کارفرمــا و دولت وارد مذاکره می شــوند و در 
خصوص دســتمزد تصمیم گیری می کنند. 
مبنای اصلی برای تعیین دســتمزد کارگران، 

قانون است و ماده ۴۱ قانون کار و تبصره های 
آن باید لحاظ شود.

این فعال کارگری با بیان اینکه هزینه ســبد 
معیشــت کارگران سال گذشــته ۹ میلیون 
تومان تعیین شــد، اظهار کرد: در حال حاضر 
این رقم بین ۱۳ تا ۱۵ میلیــون تومان در ماه 
برآورد می شــود لذا ابتدا در کمیته دستمزد 
باید هزینه های سبد معیشــت بر مبنای نرخ  
تورم محاسبه و کارشناسی شــود، سپس در 
جلسات دســتمزد با حضور شرکای اجتماعی 
درباره رقم دستمزد سال آینده تصمیم گیری 
کنیم.چمنی درباره گزارش مرکز پژوهشهای 
تامین اجتماعی در خصوص محاســبه هزینه 
های ســبد معیشــت، گفت: این مرکز صرفا 

می تواند نتایج پژوهش خــود را به عنوان کار 
کارشناســی در خصوص ارقام و اعداد هزینه 
معیشت و نرخ  تورم اقلام ارائه دهد اما به منزله 
آن نیست که باید مبنای تعیین مزد قرار گیرد 
بلکه در کنار گــزارش نمایندگان کارگری در 
خصوص وضع معیشــت خانوار و هزینه سبد 
زندگی مــی تواند مورد توجه قــرار گیرد و به 
تعیین بهتر رقم  ســبد معیشت وشفاف سازی 

هزینه ها کمک کند.
این فعال حــوزه کار تصریح کرد: ســالها قبل 
در شــورای عالی کار مصوبه ای به شــکل سه 
جانبه به تصویب رســید که بر اساس آن برای 
به دســت آمدن تبصره دو ماده ۴۱ قانون کار 
که بحث سبد معیشــت خانوار است، کمیته 
دستمزد تشکیل شــود و به صورت میدانی هر 
گروه اطلاعات و آمار و گزارش های خود را ارائه 
دهد و نظراتش را مطرح کنــد تا پس از بحث 
و بررســی، اعداد و ارقام سبد معیشت و هزینه 
های خانوار به دســت آید.وی در پایان گفت: 
اعداد و ارقام کف بــازار و نرخ تورم بر کســی 
پوشیده نیســت و طبیعی است که وقتی تورم 

بیشتر باشد کارگران کمتر خرید می کنند.

تعیین رقم دستمزد کارگران بعد از محاسبه هزینه سبد معیشت

صفحه 8

تکمیل مطالعات تا ۶ ماه آینده

ترامـوا خواب تازه برای 
ترافیک تهران



حجت الاسلام حاج علی اکبری:

الگوی درخشنده انقلاب اسلامی منطق غربی درباره زنان را به چالش کشید

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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صبح دیروز انجام شد
 اقامه نماز رهبرمعظم انقلاب بر پیکر یار دیرین 

و صدیق انقلاب دکتر عباس شیبانی
 

مقام معظم رهبری صبح  دیروز بر پیکر مرحوم دکتر عباس شــیبانی 
نماز خواندند.حضرت آیت الله خامنه ای بــا حضور در کنار پیکر مرحوم 
دکتر عباس شــیبانی ضمن قرائــت فاتحه، بر آن یــار دیرین و صدیق 
انقلاب نماز اقامه کردند. در این مراســم جمعی از خانواده و بســتگان 

مرحوم شیبانی نیز حضور داشتند.
دکتر عباس شــیبانی از مبارزان قدیمی دوران انقلاب اسلامی بود که 
شامگاه پنج شــنبه ۱ دی ۱۴۰۱ به لقاءالله پیوست. عضویت در شورای 
انقلاب، نمایندگی مجلس خبرگان قانون اساســی، وزیر کشــاورزی، 
پنج دوره نمایندگی مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی، ریاست 
دانشگاه تهران، کاندیداتوری انتخابات ریاســت جمهوری دوره دوم و 

پنجم و سه دوره عضویت در شورای شهر تهران از سوابق وی بود.

رئیسی درگذشت عباس شیبانی را تسلیت گفت
رئیس جمهور در پیامی درگذشت مرحوم عباس شــیبانی از مبارزان 
پیشکســوت انقلاب اســلامی را به بازماندگان و علاقه مندان ایشــان 
تسلیت گفت و از درگاه خداوند برای آن مرحوم، رحمت و رضوان الهی 

مسئلت کرد.
ســید ابراهیم رئیســی در پیامی با تسلیت درگذشــت مرحوم عباس 
شــیبانی از مبارزان پیشکســوت انقلاب اســلامی تصریح کرد: این 
مجاهد خستگی ناپذیر، مدیر و سیاستمدار پاکدست و انقلابی، عمری 
را در مبارزات و خدمــت خالصانه به مردم گذرانــد و از فرهنگ اصیل 

ساده زیستی و پایبندی به اصول انقلاب دست برنداشت.

متن پیام رئیس جمهور به شرح زیر است؛ بسم الله الرحمن الرحیم
انا لله و انا الیه راجعون؛ درگذشــت جناب آقای دکتر عباس شیبانی، از 
مبارزان پیشکسوت انقلاب اســلامی و نماینده مجلس خبرگان قانون 
اساسی، ادوار مجلس شورای اســلامی و شورای شهر تهران مایه تأسف 
گردید.این مجاهد خســتگی ناپذیر، مدیر و سیاســتمدار پاکدست و 
انقلابی و پزشــک خدمتگزار، عمری را در مبــارزات و خدمت خالصانه 
به مردم گذرانــد و از فرهنگ اصیل ساده زیســتی و پایبندی به اصول 
انقلاب دست برنداشت. خدمات و اقدامات ارزشــمند و خیریه ایشان 
در حوزه بهداشت و درمان کشــور نیز فصل پرباری است که یاد او را در 
تاریخ این کشــور ماندگار خواهد کرد.اینجانب درگذشت آن مرحوم را 
به بازماندگان و علاقه مندان ایشان تسلیت می گویم و از درگاه خداوند 
برای آن مرحوم، رحمت و رضوان الهی و همجــواری با صالحان و برای 

بازماندگان صبر و اجر مسئلت دارم.
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران

رئیس جمهور علیرغم قولی که داده بود اوضاع را 
بدتر کرد

شــهریار حیدری  نگارنده با انتقاد از عملکرد دولت در حوزه اجرای 
قوانین رفتار ضعیف برخی نماینــدگان د رحوزه نظارت را دلیلی بر این 

ادعا می داند.
مجلس برای کنترل قیمت ها ، معیشــت و واردات خودرو برنامه های 
خوبی دارد منتهی در عمل دولــت باید آن ها را اجرا کند و متاســفانه 
ضعیف اجرا می کند. مجلس قانونگذار اســت با کمال تاســف در اجرا 
دولت تحت عنوان آیین نامه اجرایی آنقدر ســر و ته یــک طرح را می 
زند که چیزی باقی نمی ماند . به عنوان مثال امســال مجلس در بودجه 
۱۴۰۱ واردات خودرو را آزاد کرد ولی متاســفانه دولت یک بار مخالفت 
و یک بار آمد در آیین نامه آن را تعدیل کــرد. بااین اوصاف الان مردم از 
مجلس و دولت در بحــث کنترل قیمت ها انتظار دارنــد ،از مجلس در 
بحث قانون گذاری و نطارت و دولت هم در حوزه اجرا و نه با تمثیل ها و 
بحث هایی که از آن عدم اجرا نتیجه شــود. بازار نیز بیشتر از این تحمل 
ندارد و مردم انتظار دارند مسئولان یک سرو ســامانی به این وضعیت 
بدهند. همیــن چندی پیش بــود رئیس جمهور به مجلــس آمد و در 
معرفی وزیر قول دادند که تلاش می کنند که اوضاع بهتر شود ولی نمی 
دانم چرا اوضاع را بدتر کردند. با همه اوصاف وظیفه دولت اســت وعده 
تغییر قیمت با راهکارهای اجرایی و عملیاتی داشــته باشد و همچنین 
مجلس هم بــا وزرای مربوطه چــون وزرای اقتصــاد، صنعت معدن و 
همچنین رئیس ســازمان برنامه و بودجه برخورد جدی داشــته باشد. 
برخورد ضعیف مجلس متاسفانه باعث شــده که دستگاه های اجرایی 
به این ســمت بروند. ضعیف بودن مجلس در بعُد نظارتی بر دولت تاثیر 
گذاشته و دولت هم ضعیف شده اســت. وزیری که در استیضاح نزدیک 
دویســت رای بیاورد و هفته بعد دوباره کارت زرد بگیرد، نشان از رفتار 
بد مجلس و بی نظمی در بعُد نظارت دارد. جا دارد که مجلس با نظارت 
قوی، بدون تعارف و تاثیر پذیری از لابی های دولت بتواند وظیفه قانونی 
خود را انجام دهد. به محض اینکه یک وزیر استیضاح می شود لابی گری 
آغاز می شــود و این لابی روی رفتار نماینده اثر می کذارد و وقتی رفتار 
نماینده ضعیف می شود روی خیلی از مســائل اثر می گذارد کما اینکه 
الان شاهد نوسانات شدید قیمت ها در همه مسائل شده ایم که بخشی 
از آن به رفتار ضعیف مجلس بر می گردد. حال حاضر اســتیضاح وزیر 
بهداشت ،اقتصاد و صنعت معدن را در دستور کار داریم که شاید با تغییر 
این وزرا بتوانیم یک آرامشــی در حوزه اقتصاد، معیشت، کنترل بازار و 
قیمت ها داشته باشیم. در اصل باید تیم اقتصادی استیضاح شوند. بانک 
مرکزی هیچ برنامه ای برای کنترل ارز ندارد علیرغم اینکه وضعیت ارز 
نسبت به ده سال گذشته به مراتب بهتر شده ، اما چون در بانک مرکزی 
و حوزه اقتصاد مدیریت نداریم باعث شــده که قیمت ارز این گونه باشد 
و گله مندی مردم را به همراه داشته باشــد. واقعا الان معلوم نیست در 
سطح بازار چه باید کرد ،کســی نمی تواند درست تصمیم بگیرد .از این 
جهت باید رفتار دولت با انجام اســتیضاح و ایجاد تغییر اصلاح شــود، 
وظیفه مجلس هم این است که با استیضاح و برخورد درست این رفتار 

را تغییر دهد.

تریبون

یادداشت

پوتین می گوید روسیه خواهان پایان دادن به جنگ در 
اوکراین است. به نقل از رویترز، ولادیمیر پوتین، رئیس 
جمهور روســیه اعلام کرده است که کشورش خواهان 
پایان دادن بــه جنگ در اوکراین اســت و پایان جنگ 

ناگزیر به یک راه حل دیپلماتیک نیاز دارد.
پوتین این اظهــارات را یک روز پــس از آن بیان کرد 
که »جو بایدن«، رئیس جمهور آمریــکا از »ولودیمیر 
زلنســکی«، رئیس جمهــور اوکراین در کاخ ســفید 
میزبانی کرد و به او قول داد که حمایت های مســتمر و 

بی دریغ آمریکا را ادامه دهد.
پوتین گفت: »هدف ما چرخاندن چرخ درگیری نظامی 
نیســت، بلکه برعکس، پایان دادن به این جنگ است. 
ما برای پایان دادن به ایــن موضوع تلاش خواهیم کرد 

و البته هر چه زودتر بهتر باشــد.«پوتین به 
خبرنگاران گفــت: »من بارهــا گفته ام که 
تشــدید خصومت هــا منجر به خســارات 
غیرقابل توجیه می شود.« وی افزود: »تمام 
درگیری های مســلحانه به نوعی با مذاکره 
در مســیر دیپلماتیک به پایان می رسد. دیر 
یا زود، هر طرفی که در حال درگیری اســت، 

می نشــیند و توافق می کند. هر چه زودتر این درک به 
مخالفان ما برسد، بهتر است.«

روسیه می گوید این اوکراین است که از گفتگو امتناع 
می کند و در مقابل کیف می گوید روسیه باید حملات 
خود را متوقف کند و تمام ســرزمین هایی را که تصرف 
کرده است، واگذار کند.پوتین همچنین اهمیت سامانه 

پدافند هوایی پاتریوت را که بایدن با ارائه آن 
به زلنســکی موافقت کرد، نادیــده گرفت و 
گفت روســیه راهی برای مقابله با آن خواهد 
یافت. او گفــت که پاتریوت بســیار قدیمی 
است و مانند سیســتم اس -۳۰۰ روسیه کار 
نمی کند. او گفت: »یک پادزهر همیشه پیدا 
خواهد شد، بنابراین کســانی که پاتریوت را 

ارسال می کنند، بیهوده این کار را انجام می دهند.«
پوتیــن همچنین گفت کــه محدودیــت قیمتی که 
کشــورهای غربی بر نفت روســیه تحمیل کرده اند، با 
هدف محدود کردن توانایی این کشور برای تأمین مالی 
جنگ، به اقتصاد روسیه آسیب نمی رساند. او گفت که 
اوایل هفته آینده فرمانی را امضا خواهد کرد تا پاســخ 

روسیه را درباره محدودیت های نفتی مشخص کند.
این در حالی اســت کــه همزمان کاخ ســفید درباره 
تازه ترین تحولات اوکراین اعلام کــرد: در حال حاضر 
هیــچ مذاکره جــدی با پوتین بــرای پایــان دادن به 
جنگ در اوکراین وجــود ندارد. کاخ ســفید در ادامه 
مدعی شــد: ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه به 
دلیل مشکلاتی که در اســتخدام روس ها برای جنگ 
وجود دارد، به یک شــرکت نظامی خصوصی روســی 
روی آورده است. این شــرکت نظامی روسیه متحمل 
خســارات جانی سنگینی شــد و هفته گذشته حدود 
هزار جنگجوی خود را از دست داد. ما اقدامات تنبیهی 
جدیدی را علیه شــرکت امنیتی »واگنر« و شبکه های 

تأمین آن در سراسر جهان انجام خواهیم داد.

وسیه ر

پوتین: خواهان پایان جنگ اوکراین هستیم

خریــدار   خطیب نمــاز جمعــه تهران 
گفت: انقلاب اســلامی حرفی نو، نگاهی نو 
و تحول آفریــن را در عرصه زنان پیش روی 
بشریت گذاشت که این نگاه جدید در غالب 
کنشگری زن مســلمان ایرانی عینیت پیدا 
کرد و این الگوی درخشنده، منطق غربی را 

به چالش کشید.
 حجت الاســلام والمســلمین محمد جواد 
حاج علی اکبری در خطبه های نماز جمعه 
این هفته در مصلی امام خمینی)ره( گفت: 
خودم و همه شما برادران وخواهران عزیز را 
به رعایت تقوای الهــی دعوت می کنم برای 
سفر ســخت و پرالتهاب و پراضطراب ابدی 
که پیش روی همه ما اســت ما دشواری ها و 
گردنه های سخت تنها و تنها زاد و توشه ای 
که نجات بخش اســت تقــوا، رعایت حریم 
حق و اهتمام بــه رعایت فرمــان پرودگار 
متعادل اســت.وی افزود: بهترین توشــه و 
تنها توشه ای که در سفر ابدی انسان را یاری 
می کند تقوا است و البته دنیای کوتاه مدت 

ما را هم تقوا آباد می کند.
خطیب نمــاز جمعه بیان کرد: در آســتانه 
مــاه جمادالثانی هســتیم کــه امیدواریم 
هلال برکت عافیت و امن و امــان و ایمان و 
رحمت برای همه محبان فاطمه زهرا)س( 
باشــد. ماهی که اختصاص به حضرت زهرا 
دارد اوایل ماه فاطمیه شــهادت و اواخر ماه 

فاطمیه ولادت است.
حاج علی اکبری افزود: با توجه به شرایطی 
که در آن قرار داریم، امــروز بیش از هر روز 
دیگری جامعه مــا نیازمند عنایات بی بدیل 

بانوی ملک و ملکوت است.
ماجــرای  در  کــرد:  خاطرنشــان  وی 
فتنه انگیزی های ســه ماهه اخیــر از میان 
آســیب های مادی و معنوی که به جامعه ما 
وارد شد ۲ آسیب مهمتر و برجسته تر است. 
اولین آن شکســتن قداست ها و بی حرمتی 
به مقام زن به ویژه با شکستن حریم عفاف و 

حجاب است.
خطیــب نمــاز جمعه تهــران ادامــه داد: 
جاهلیــت مدرن بــا ســرکردگی آمریکا و 
صهیونیســم بین الملــل پیشــرفته تر از 
جاهلیت اول فوق تخصص ظلم به زن و زنده 
به گور کردن هویت زنان هستند، اما اینبار 
با پرچم آزادی زنان و دفــاع از حقوق زنان. 
اولین قربانی این ابرجنایت زن غربی بود که 
سست کردن بنیان خانواده در غرب و آنگاه 
این سیل بنیان کن را به سوی سایر کشورها 
رها کردند که هم در آمریکای لاتین و هم در 
آفریقا و بخش هایی از آســیا خرابی هایی را 
به وجود آورد. مگر جاهایی که فرهنگ های 
بومی داشــتند به ویژه مناطق اسلامی که 

مقاومت کردند.
حاج علی اکبری با بیان اینکــه در ایران به 
برکت انقلاب اسلامی موج استهاله هویتی 
زنان که در دوران ستمشاهی آغاز شده بود 
و در متــن برنامه های رســمی رژیم کثیف 
ســتمگر قرار گرفته بود متوقف شد، اظهار 
داشت: با برافراشــته شدن پرچم اسلام ناب 
محمدی، بازگشت به هویت فاطمی دستور 

کار ملت ایران قرار گرفت.
وی افزود: انقلاب اسلامی حرفی نو، نگاهی 
نو و تحول آفرین را در این عرصه پیش روی 
بشریت گذاشت که این نگاه جدید در غالب 
کنشگری زن مســلمان ایرانی عینیت پیدا 
کرد و الگوی سوم زن را در برابر الگوی شرقی 
وغربی ارائه کــرد. این تعبیر زیبــا از رهبر 
انقلاب است که زن مســلمان ایرانی تاریخ 
جدیدی را پیش چشــم زنان جهان گشود 
و ثابت کرد می توان زن بود محجبه و شریف 
بود و در عین حال می توان ســنگر خانواده 
را پاکیزه نگه داشــت و فتوحــات بزرگ به 

ارمغان آورد.
خطیب نماز جمعه عنــوان کرد: این الگوی 
درخشنده، منطق غربی را به چالش کشید 
و توجه بانوان فرهیخته در شــرق و غرب را 
به خود جلب کرد و در مقابل استعمار غربی 
در موضوع زن صف آرایی کرد. در تحقق این 
الگوی سوم و فاخر و برجســته و پاکسازی 
فرهنگ ایرانی از فرهنگ غربی راه طولانی 
در پیش داریم اما آنچه که در رشــد و تعالی 

شــخصیت زنان انجام شــد، کاری بزرگ و 
اقدامی فرخنــده و پربرکت بــود و همین 

مقدار کابوسی برای غربی ها بود.
حاج علی اکبری یادآور شد: ما در جریانات 
اخیر شاهد تلاش گســترده ای برای ضربه 
زدن به منطق اســلامی به زن بودیم از آغاز 
انقلاب هم این موضوع را شــاهد بوده ایم اما 
در ماجراهای اخیر مشاهده کردید که همه 
شیاطین را بســیج کردند از همه ظرفیت ها 
اســتفاده کردند، عناصر خودفروخته را به 
میدان آوردند و از فریب خورده ها اســتفاده 
کردند تا در برابر منطق اسلامی صف آرایی 
کند و به ایــن اهتزاز هوتی ملــت ایران در 
موضوع زن و خانواده ضربه جبران ناپذیری 

را وارد کنند.
وی بیــان کرد: گرچــه از جامعــه بانوان و 
دختــران ما یک نه بــزرگ را شــنیدند اما 
خلاءهای فرهنگی و ضعف های ساختار در 
حوزه تعلیم و تربیت و آمــوزش و پرورش و 
آموزش عالــی و در رســانه های دیداری و 
شنیداری و ولنگاری در حوزه مجازی باعث 
خسارت قابل توجهی در این بخش شد. در 
چنین شرایط باز هم چشــم امید به فاطمه 
زهرا )س( اســت و اکنون که فاطمیه از راه 
می رســد باز هم اعجاز یاد و ذکر و توجه به 
حضرت فاطمه در ماهــی که طلوع و غروب 
زهره عــرش در آن اتفــاق افتــاده اعجاز 

فاطمی را خواهیم دید.
خطیب نمــاز جمعه تهران تاکیــد کرد: در 
فاطمه امســال همه بانوان بــه اصل خود و 
هویت فاطمی خود باز می گردند و با کانون 
اصلی عصمت و طهــارت و حیا تجدید عهد 
خواهند کرد و تنها با نور درخشــان زهرای 
اطهر اســت که ظلمات جاهلیت مدرن در 

هم شکسته خواهد شد.
وی گفت: بانوان ما در ایــام فاطمیه با تکیه 
بر مکتب فاطمــه زهرا جاهلیــت مدرن را 
در موضوع زن و خانواده بــه ویژه محاکمه 
خواهند کرد و فهرست طولانی جنایات آن 
بر علیه زنان را به رخ خواهند کشید و انشاالله 
پرچم آزادی زنان را به نــام صدیقه طاهره 
همچنان بر افراشــته نگه خواهند داشت اما 
خسارت دوم که در فتنه انگیزی های اخیر 
تا حدی به جامعه ما وارد شد ایجاد اختلال 
عاطفی و قدرت های عاطفــی در جامعه ما 

بود.
امام جمعه موقــت تهران گفــت: خداوند 
متعال تولیــد الفــت را میــان مومنین و 
دل های مــردم فقط کار خــودش می داند. 
ایجاد پیوندهای قلبی و اخوت را به خودش 
نسبت می دهد. فرمود اگر تو هم که رسول ما 
هستی همه آنچه که در عالم هست را هزینه 
کنی  نمی توانی دل ها را به هم متصل کنی و 
این کار خداوند است. رسالت انبیا و خوبان و 
اولیای خدا، حفظ ایــن الفت الهی و صیانت 
و بســط و تعمیق آن بوده اســت و پشتوانه 
اصلی برای شــکل گیری امت اسلامی برای 
تحقق جامعه طراز اســلامی مساله وحدت، 
رفاقت، صله رحم ایمانی، اخوت است. فقط 
با اخوت و محبت و پیوست های درونی امت 
است که می توان به آرزوهای بزرگ رسید و 

آرمان های بزرگ الهی را محقق کرد.
حاج علی اکبــری ادامه داد: مــا این عطیه 
بزرگ الهــی را در جریان انقلاب اســلامی 
دریافت کردیم این الفت و بــرادری که در 
روزهای ســخت دفاع هشت ســاله خود را 
خیلی نشان داد. در حوادث و بلایای طبیعی 
، سیل و زلزله و ســال های اخیر در جریان 
کرونــا مشــاهده کردید که مــردم چقدر 
نسبت به یکدیگر مواســات، محبت و توجه 
و رسیدگی داشــتند و فداکاری از خودشان 
نشان می دادند. این مســاله که امتداد آن را 
در اردوهای جهادی جوانان مومن و عاشق 
پیشه مشــاهده کردید به یکی از جلوه های 
ویژه و ممتاز و منحصر بــه فرد ایران عزیز ما 
در پیش چشم جهانیان تبدیل شد. در برابر 
این حقیقت درخشــان الهی به ویژه جوامع 
غربی کــه گرفتــار روح ســرد و خلأهای 
عاطفی و فقر شــدید عاطفی هستند نسبت 

به جامعه ما بسیار حسادت دارند.
وی با اشاره به تلاش دشــمنان برای ایجاد 
دعوا و انزجار میان ملت ایران، اظهار داشت: 
در برابر این حقیقت الهی کار شیاطین جن 
و انس و سازمان ها و دولت های شیطانی به 
ویژه رژیم روســیاه ایالات متحده و انگلیس 
خبیث تولیــد نفرت، دعوا، ایجــاد انزجار و 
درگیری و هیاهو و حرمت شکنی و فحاشی 
در جامعه اســت این کار آنهاســت و در این 
زمینه تخصص دارند، تولید تفرقه تخصص 
شیاطین است و آنها استاد این کار هستند. 
در همه جای دنیا هر کجا که وارد شوند آنجا 
را به هم می ریزنــد و مردم را بــه جان هم 

می اندازند و آتش و فتنه درست می کنند.
خطیب جمعه تهران تاکید کرد: با ایجاد هم 
این درگیری ها است که به مردم دنیا مسلط 
می شوند با برنامه ریزی و ســرمایه گذاری 
فراوان اینبار هم شــیاطین به میدان آمدند 
به این امید که الفت و وحــدت را در جامعه 
ما آسیب بزند و مردم را به جان هم بیندازند 
و مردم را نســبت به دولت و دولت را نسبت 
به مــردم و نیروهــای امنیتی را نســبت 
مردم، و مردم را نســبت به آنهــا، قومیت ها 
را نســبت به یکدیگر، گروه های مختلف را 
نســبت به یکدیگر بدبیــن و متنفر کنند و 
درگیری ایجاد کنند ایــن نمونه را در فتنه 
انگیزی های اخیر به شــکل ویژه مشــاهده 
کردید و از همــه ظرفیت ها هم اســتفاده 

کردند.
حاج علی اکبــری تصریح کــرد: ملاحظه 
فرمودید از فضای مجازی و رسانه ها، تولید 
دروغ هــای نجومــی، آمــوزش رفتارهای 
خشن، اســتفاده از ظرفیت اراذل اجاره ای 
و اســتفاده از هیجانات جوانی، استفاده از 
ســلاح های ســرد و گرم و ترویج آن و مواد 
افیونی و امثال آنها و تولیــد دوقطبی های 
واهی و با اســتفاده از نقطه ضعف هایی که 
در حــوزه فرهنگی و در مســائل اقتصادی 
داشــتیم وارد میدان شدند برای ضربه زدن 
به اصلی ترین حیات طیبه مــا که به برکت 
انقلاب اسلامی و عنایت امام عصر)عج( و به 

دعای آن حضرت نصیب ملت عزیز ما شد.
وی با بیان  اینکه به اذن تبــارک و تعالی در 

هدف های شومشــان شکســت خوردند، 
گفت: این شکست یک شکست مفتضحانه 
بود و ملت مهربان ما یک »نه«  بزرگ به آنها 
گفت، اما آســیب های فراوانــی هم به روح 
مودت و وحدت و الفت جامعه ما وارد شــد. 
در خانواده ها، همسایه ها، جامعه دیدید که 
چقدر حال ما را خراب کردنــد. راه نزدیک 
و نســخه علاج بــرای فرهنــگ عمومی ما 
پناهنده شــدن به حضرت مادر )س( است. 
مادر کانون عاطفه اســت، قلب مادر محیط 
تجلی لطف و رحمت الهی اســت. دیدید در 
خانواده هــا وقتی کــودکان دور مادر جمع 
می شــوند و در گرمــای محبــت و عاطفه 
مادر قرار می گیرند احســاس برادری آنها 
و احســاس محبت و الفــت در آنها چقدر 

جوشان و برجسته می شود.
خطیب جمعــه تهران عنوان کــرد: اکنون 
این مادر امت اســت که بچه هایش را دعوت 
می کند. بانوی بانــوان عالم که هرچه داریم 
از ســفره پر مهر او اســت قلب مطهر ایشان 
که متصل به خزانه لطف و رحمت و مغفرت 
الهی است به سوی فرزندانش گشوده است 
برای اینکه ایــن زخم ها را التیام ببخشــد. 
جامعه ما دوباره باید بــا یاد مادر و زیر خیمه 
مادر کنار هم جمع شــود و از عنایات خاص 
حضرت صدیقه طاهره برای التیام این درها 
اســتفاده کند. این فرصــت را باید غنیمت 
شــمرد. نام فاطمه )س( و محبت ایشان و 
ولایت آن حضرت و ولایــت امیرالمومنین 
و عترت طاهرین ســرمایه ســعادت دنیا و 
آخرت همه ما اســت به خانه برمی گردیم و 
با یاد مادر و جفاهایی که به او رفت فاطمیه 
را آغاز می کنیم و ما امسال چقدر به عنایت 
زهرا احتیاج داریم او که با دست مجروحش 
چرخ فلک را می گرداند و خــدا می داند که 
در ایــن ۹۰ روز بر وجود اقدس ایشــان چه 

گذشت.
حاج علی اکبری با اشــاره به در پیش بودن 
سالروز میلاد حضرت عیســی مسیح )ع(، 
خاطرنشــان کرد: حضرت عیسی بن مریم 
پیامبر توحید و خداپرســتی، روشنگری، 
تبیین حقایق، ایســتادن در برابــر ظلم و 
بشــارت به پیامبر خاتم، الگــوی خدمت و 
خاکســاری در برابر مادر و کلمه الهی و مایه 
برکت است. بر جامعه مومنین موحد و همه 
مســیحیان آزاده عالم خصوصا هم میهنان 
مسیحی و آشــوری و ارمنی تبریک عرض 
می کنیــم و یاد شــهیدان آنهــا را گرامی 
می داریم کــه در راه اعتلای میهن عزیزمان 

به شهادت رسیدند.
وی ادامــه داد: دی مــاه، مــاه خاطره های 
بزرگ، رشادت ها ، شــهادت ها، یوم الله های 
بزرگ برای ملت ما اســت. از شهدای مدافع 
حجاب در مقابل ظلم رضاخانی تا شــهدای 
مدافع مرجعیّت در ۱۹ دی قم تا شــهدای 
دی مــاه اوج انقلاب اســلامی تا شــهدای 
کربلای ۵ و کربلای ۴ همــه در ماه دی و تا 
شهادت بزرگ حاج قاسم سلیمانی عزیزمان 
و قله حضور در یوم الله ۹ دی کــه با باطل و 
سحر فتنه خطرناک ســال ۸۸ بود و تشییع 
جنازه های میلیونی حاج قاســم عزیزمان و 

ابومهدی المهندس کــه در تهران و ایران و 
عراق انجام شد. 

خطیــب جمعه تهــران گفت: مــن امروز 
مناســب می دانم نام حاج قاسم عزیزمان را 
که خود سرتاپا ارادت به حضرت زهرا )س( 
و معجزه دستگاه تربیت فاطمی بود و یادآور 
همه فضیلت های ملت ما که خود به تنهایی 
یک ملت برای ما بــود امروز خطبه  خودمان 
را در پرتو نام صدیقه اطهر و به نام او متبرک 
می کنیم و از دی ماه که ماه شــهادت بزرگ 

وی است با یاد او استقبال می کنیم.
حاج علی اکبری با بیان اینکه حاج قاســم از 
مصادیق انســان متقی و عبد صالح در زمانه 
ما بود، عنوان کرد: چــه تعبیر زیبایی رهبر 
عزیزمان از ایشــان داشــتند، ملتی ترین 
امتی ترین چهــره روزگار ما، مظهر تلاش و 
مجاهــدت، اخلاص ، فداکاری ، شــجاعت 
و تدبیر، فروتنی و یک فرمانده برجســته و 
یک دیپلمات قوی و یک دوســت صمیمی 
و عاشق شــهیدان بود. وی کسی است که 
یادگارهــای فراوانــی از او در جامعه ما و در 
منطقه مــا، در منطقه مقاومت و در ســطح 
جهان به یادگار ماند و نشــانه های او را هم 
در منطقه مقاومت، ردپــای او را در منطقه 
و در جــای جای این منطقــه می توان دید. 
از دفــاع مقدس تا دفاع حــرم و محبتی که 
خدای متعال از این مــرد بزرگ در دل های 
مومنین و مجاهدین در کشور ما و در منطقه 
ما قرار داد و خداوند شهادتی بزرگ و چیزی 
که آرزوی آن را داشــت به دست شقی ترین 

انسان های زمانه ما روزی او کرد. 
وی ادامه داد: بعد از شــهادت هم مشاهده 
می کنید که حاج قاســم هســت و اینبار با 
شهادتش اســت و در وسط جامعه ما حضور 
دارد و در دل هــای ما اســت. پیــام و الهام 
می دهد و دعوت به ایســتادگی و مقاومت 
و صفا و محبت می کند. حاج قاســم خیلی 
قویتــر از قبل از شــهادتش و موثرتر از قبل 
اســت. یادگار بزرگ و جاودانی حاج قاسم 
ایــن وصیت نامه وی اســت کــه برخی به 
زیبایی عنوان کرده اند که ولایتنامه اســت 
که از ایــن مجاهد بزرگ برای مــا به یادگار 

مانده است.
خطیب جمعــه تهران با تاکید بــر اینکه به 
لطف خداوند ما امروز شــاهد عبور فاتحانه 
ملت صبور و شکور ایران از گردنه سخت یک 
فتنه خطرناک هســتیم، عنوان کرد: شاهد 
شکست مفتضحانه اســتکبار و دنبال های 
خودفروختــه و منافقین کوردل هســتیم. 
بیچاره های رســوا چه فکر می کردند و چه 
شــد. اکنون در زمستان ســرد رسوایی و 

یخبندان سرافکندگی افتاده اند.
حاج علی اکبــری گفت: پیــروز این فتنه 
خطرناک که مثلث شــوم غربــی، عبری، 
عربی با ساز و برگ یک جنگ ترکیبی تمام 
عیار به مصاف ملت عزیز مــا آمدند تا چرخ 
پیشرفت را کند کنند و جلوی حرکت ملت 
ما را بگیرند که به لطف پــرودگار متعادل و 
همچون دفعات قبل شکست خوردند، ملت 
ایران بود اگرچه به ما خسارت های فراوانی 

هم وارد کردند.
وی ادامه داد: از اتاق های فکر شیطانیشــان 
خبر می رســد کــه در آنجــا می گویند ما 
شکســت خورده ایــم. عوامل مــا از داخل 
خبرهای دروغــی داده بودند مــا را فریب 
دادند چقدر برای آنها خــرج کردیم چقدر 
برای آنها دلار فرســتادیم و چقدر امکانات 
فراهم کردیــم. کفار و منافقیــن هر چقدر 
ســرمایه گذاری کردنــد نتوانســتند بــه 

هدفشان برسند. 
وی ادامــه داد: ایــن ملت شــریف پیروز و 
سربلند این عملیات سنگین و فوق پیچیده 
بود که علاوه بر صبر نجیبانه بر دشواری های 
دوران کرونا و سختی های پرشمار معشیتی 
در زندگیشان صبر کردند. صحنه های رعب 
و وحشــت ناامنی برادرخوانده های داعش 
را تحمل کردنــد و در همه صحنه های لازم 
حاضر شــدند. الان باید بعد از نشستن غبار 
فتنه ها قدری عمیق تر به قضایا نگاه کنیم و 
تحلیل هایمان تحلیل های دقیق تری باشد 

و خسارت هایمان را دقیق تر ارزیابی کنیم.



بررسی روند قیمت طلا، سکه و ارز در پاییز امسال

شکست سقف تاریخی قیمت ها در بازار طلا و ارز

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      3 دی 1401    شماره 122۶

 کالابرگ الکترونیکی تقاضای کاذب را افزایش می دهد
تمایل مردم دریافت یارانه به صورت نقدی است

استاد اقتصاد دانشگاه تربیت مدرس با بیان اینکه تمایل مردم دریافت 
یارانه به صورت نقدی است تا آن را اســاس نیازهای خود هزینه کنند، 
گفت: اجرای طرح کالابــرگ الکترونیکی به جــز تحمیل هزینه های 

اضافی بر دوش دولت و مردم نتیجه دیگری ندارد.
علی قنبری افزود: کالابرگ الکترونیکی در شــرایط امروزی کار بیهوه 
و در واقع قدیمی اســت. در این شــرایط باید به دنبــال کارهای نوپا و 

فعالیت هایی باشیم که کار را برای مردم راحت می کنند.
وی اضافه کرد: تمایل مردم به ســمت یارانه نقدی بوده تا با این پول هر 
جایی که کم و کســری دارند را جبران و بر اساس نیازشان هزینه کنند؛ 

در این مورد نباید راهی را رفت که مورد رضایت مردم نیست.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه اجرای چنین طرح هایی سبب 
سوداگری در بازار شــده و تقاضاهای کاذب را افزایش می دهد، اظهار 
داشت: از سوی دیگر ســبب تحمیل هزینه های اضافی به مردم و دولت 

می شود.
قنبری گفت: چرا وقتی تمایل مردم به اســتفاده از یارانه نقدی است به 
دنبال کارهایی باشــیم که به جز افزایش هزینه ها، منفعت دیگری در 

برنخواهد داشت.

عضو هیات مدیره انجمن همگن قطعه سازان کشور:
 خواسته قطعه سازان، شناورسازی قراردادها 

وسازان است با خودر
 عضو هیات مدیــره انجمن همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو 
کشور گفت: قطعه سازان از گذشته بر شناور شدن نرخ ها و قراردادها با 
خودروسازان تاکید داشته و دارند تا هر بار مجبور نباشند برای تعدیل و 

اصلاح قیمت ها به خودروسازان مراجعه کنند.
»بابک کریمخان« افــزود: هرچند اصلاح و تعدیــل قراردادهای بین 
قطعه ســازان و خودروســازان باید ابتدای هر سال انجام شــود، اما با 
گذشت بیش از ۹ ماه از ســال جاری اصلاحات انجام نشده و همچنان 
امیدواریم این اتفاق رخ دهد.وی گفت: این مهم منوط به آن اســت که 
شــرایط کلان اقتصادی نیز دچار نوسان و چالش نشــود؛ به طور مثال 
اگر نرخ دلار باز هم از میــزان فعلی افزایش یابــد، نقدینگی مورد نیاز 

قطعه سازان و قیمت های مواد اولیه بالاتر خواهد رفت.
کریمخان بیان داشت: قطعه سازان از گذشــته بر شناور شدن نرخ ها و 
قراردادها با خودروسازان تاکید داشــته و دارند، تا هر بار مجبور نباشند 

برای تعدیل و اصلاح قیمت ها به خودروسازان مراجعه کنند.
وی ادامه داد: هرچنــد در روال فعلــی موجود نیز اصــلاح قراردادها 
با افزایش یا کاهش پنــج درصدی در هر یک از نهادهــای تولید پیش 
بینی شــده تا اتوماتیک وار اصلاحات قراردادها انجام شود، اما این بند 
قراردادها هیچ وقت اجرایی نشــده اســت.عضو انجمن صنایع همگن 
نیرومحرکه و قطعه سازی کشــور خاطرنشان کرد: مشکل آنجاست که 
خودروســازان این نظر را قبول ندارند و همواره اعلام می کردند که اگر 
بتوانیم خودروهای خود را با قیمت های شــناور بفروشم آنگاه می توان 

صحبت از قراردادهای شناور نیز داشت.

وی گفت: این روزها خودرو در بورس عرضه و قیمت گذاری می شــود؛ 
به عبارتی قیمت و عرضه آن شــناور شــده و این امکان وجود دارد که 

قراردادهای بین خودروسازان و قطعه سازان نیز شناور شود.
کریمخان به جلســه اخیر خود با مسوولان شرکت ساپکو اشاره و اظهار 
کرد: در این جلسه به برنامه تولید ۲۲۰ هزار دستگاه خودرو در سه ماهه 
پایانی سال از ســوی گروه صنعتی ایران خودرو اشاره و برای تعدیل هر 

چه سریع تر قراردادهای قطعه سازان قول مساعد داده شد.
این عضو هیات مدیره انجمن قطعه ســازی خودرو کشور با بیان اینکه 
آمارها حاکی از عملکرد خوب ایران خودرو در یک ماهه گذشته است، 
ادامه داد: هدف این گروه آن است که در دی ماه پرداختی های خود را به 
۱۲۰ روزه کاهش دهند که به طــور قطع این اتفاقات و همچنین عرضه 
سایر خودروهایشــان در بورس، به خروج آنها از زیان و تامین نقدینگی 

بیشتر برای قطعه سازان کمک خواهد کرد.
وی یادآور شــد: همچنــان پرداختی های خودروســازان بر اســاس 
قراردادهای سال گذشته اســت و در صورت اصلاح قراردادها، معوقات 

اضافه خواهد شد.

رییس هیات مدیره یک شرکت تولیدکننده لوازم خانگی:
وضعیت تولید لوازم خانگی خوب است

رییس هیات مدیره و مدیــر بازرگانی یک شــرکت تولیدکننده لوازم 
خانگی، وضعیت تولید را در ســال جــاری خوب برشــمرد، اما گفت: 

نیازمند همگرایی صنعت و دانشگاه برای توسعه صنعتی هستیم.
محمدحسین تهرانچی در جریان بیست و دومین نمایشگاه بین المللی 
صنعت لوازم خانگی افزود: گرچه از ابتدای امســال تاکنون با حداکثر 
توان در جهت افزایش تیراژ تولید اقــدام کرده ایم، اما کمبود نقدینگی 
و همچنین ناپایداری قوانین و مقررات به ویژه در صدور مجوزها ســبب 

شده تا با مشکلاتی مواجه باشیم.
وی بیان داشــت: وقتی یک تولیدکننده مجوز تولید اخذ می کند، برای 
ورود ماشین آلات خاص خود نیز مجدداً مجبور به اخذ مجوز است و این 

ایرادی است که به کاهش تولید می انجامد.
تهرانچی ادامه داد: امروز شاهدیم دانشگاه ها و کارخانجات با هم بیگانه 
شده اند و بین آنها فاصله افتاده است، به طوری که دانشگاه نمی تواند به 
داد صنعت برســد.وی گفت: صنعت لوازم خانگی نیاز به فناوری جدید، 
دانش بنیان شــدن و اســتفاده از فنّاوری های روز دارد، اما دانشگاه ها 

نمی توانند این موارد را برای ما مهیا کنند.
رییس هیات مدیره شــرکت نانیوا خاطرنشــان کرد: امــروز با کمبود 
متخصصان طراحی صنعتی و مهندســان ماشین آلات و خطوط تولید 
مواج هایم، فناوری های مربوط به خطوط تولید ما قدیمی شده و به طور 
عمده مربوط به ۴۰ سال قبل اســت و در این مسیر بدون کمک دولت و 

بانک ها نمی توانیم حرکت کنیم.
وی اظهار داشــت: با اینکه در ســال های گذشــته در زمینه صادرات 
محصولات فعال بودیم، اما امروز با مشــکلات بین المللی در انتقال پول 
مواجهیم که باید به این مشکلات، دشواری های تامین قطعات داخلی 

و خارجی را نیز افزود.
تهرانچی، به دشواری تامین مواد اولیه در بورس کالا اشاره کرد و گفت: 
گرچه عرضه در بورس به کاهش دلال بازی ها و واســطه گری ها منجر 
شده اســت، اما در برخی موارد قادر به تامین ماده اولیه مورد نیاز خود 
نیســتیم و مجبوریم مشــابه آن را خریداری کرده و در بازار به فروش 
برسانیم یا تعویض کنیم.وی همچنین از افزایش نرخ ارز نیمایی انتقاد 
کرد که در کنار مشکلاتی همچون کمبود نقدینگی، موجب اختلال در 

فعالیت های تولیدی شده است.

بازار

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
از توزیع بنزین سوپر به طور تدریجی در استان ها خبر 
داد و گفت: تا کنون مصوبه ای بــرای تخصیص بنزین 

نوروزی ابلاغ نشده است.
علی اکبر نژادعلــی، در خصوص توزیع بنزین ســوپر 
گفت: در حال حاضر بــا فرایندهایی کــه در بحث به 
ســازی و نوســازی برخی از بخش های پالایشگاه ها 
صورت گرفته، کیفیت بنزین نسبت به قبل بهتر شده و 
میزان تولید بنزین سوپر نیز افزایش پیدا کرده است و 

اکنون توزیع بنزین سوپر را در شرایط عادی 
ادامه می دهیم.

وی در پاسخ به این سوال که آیا بنزین سوپر 
به جز تهران در استان های یگر نیز توزیع می 
شــود؟ گفت: بله. به تدریج بنزین سوپر را در 

استان های دیگر نیز توزیع خواهیم کرد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی ایــران در خصوص آخریــن وضعیت تخصیص 
ســهمیه بنزین نوروزی، اظهار کرد: تــا کنون در این 

مورد مصوبه ای ابلاغ نشده است.
نژادعلی با اشــاره به میزان مصــرف بنزین، 
اظهار کرد: میزان مصرف در کل کشــور غیر 
منتظره اســت. اکنون که در فصل سرد قرار 
داریم میزان مصرف کاهــش نیافته و این در 
حالی است که هیچ ســالی سابقه نداشت که 
در این فصل میزان مصرف کاهش پیدا نکند. 
نه تنها نسبت به تابستان مصرف کاهش نیافته بلکه در 

برخی روزها شاهد افزایش مصرف نیز هستیم.

وی با تاکید بــر اینکه اعداد موجــود در حوزه مصرف 
مناسب نیست، گفت: می بایســت در حوزه مدیریت 
مصرف اقدامات جــدی صورت گیــرد و مردم کمک 
دولت باشــند تا تراز منفــی در حوزه بنزین نداشــته 

باشیم.
نژادعلی ابــراز امیدواری کرد که بــا مدیریت مصرف و 
رعایت میزان مصرف هم ذخیره سازی مناسبی داشته 
باشــیم و هم توزیع فراورده به نحو احسن در جایگاه ها 

انجام شود.

وزیر نفــت اعلام کردکه مصــرف گازطبیعی دربخش 
خانگی وتجاری معادل ۲فازپارس جنوبی نســبت به 
زمان مشــابه پارســال افزایش یافته است؛ همچنین 
ازمصوبه هــای خوبی بــرای افزایــش رضایتمندی 

کارکنان صنعت نفت خبرداد.
جواد اوجی در بازدید از مرکز دیســپچینگ شــرکت 
ملی گاز ایران، گفت: امروز برای بررسی توزیع، عرضه 
و مصارف گاز به طور ســرزده به مرکز دیســپچینگ 
شرکت ملی گاز آمدم و ارتباط زنده ای با پالایشگاه ها و 

سکوهای پارس جنوبی داشتم.
وی ادامــه داد: اکنون روزانه نزدیک بــه ۷۰۵ میلیون 

مترمکعــب در روز )حــدود ۷۰ درصد گاز 
کشــور( از این حوزه برداشــت می کنیم و 
آمادگــی ۱۰۰ درصــدی بــرای تأمین گاز 
با تدابیر اندیشیده شــده و انجــام تعمیرات 
اساســی در خطوط لوله، سکوهای برداشت 
گاز، پالایشگاه ها و ایستگاه های تقلیل فشار 

وجود دارد.
وزیر نفت با بیــان اینکه مصــرف گاز در بخش خانگی 
و تجــاری ۶۰ میلیــون مترمکعــب در روز، معــادل 
۲ فاز پارس جنوبی نســبت به پارســال افزایش یافته 
اســت، تصریح کرد: از همه مــردم می خواهیم برای 

بهینه سازی مصرف تلاش کنند و اقدام های 
خوبــی بــرای تشــویق مشــترکان هم در 
نظر گرفته شــده و با هر یــک درصد کاهش 
مصــرف، شــامل ۳ درصد تخفیــف گازبها 
می شوند و اگر مشترکی نســبت به مصرف 
پارســال خود ۳۰ درصد صرفه جویی داشته 

باشد، گازبهای رایگان خواهد داشت.
اوجی همچنین مــردم را پوشــیدن لباس های گرم و 

رعایت دمای رفاه ۱۸ - ۲۱ توصیه کرد.
وی در جریان ایــن بازدید در ارتبــاط تلفنی با احمد 
باهوش، مدیرعامل مجتمع گاز پــارس جنوبی ضمن 

خداقوت به همه کارکنان صنعــت گاز و نفت و پارس 
جنوبی، بر آمادگی حداکثری بــرای تأمین پایدار گاز 
تاکید کرد.وزیر نفت در ادامه با قدردانی از سران قوای 
ســه گانه، اظهار کرد: مالیات کارکنــان صنعت نفت 
مانند دیگر کارکنان دولت شــد و از این بابت از سران 
قوا تشکر می کنیم و ان شــاالله انگیزه ای دوچندان در 

کارکنان به وجود می آید.
اوجی در پایان اعلام کرد: در بحث ماده ۱۰ هم ۶ خوان 
طی شــده و تنها گذر از خوان هفتم مانده و ان شــالله 
تأیید مشــئولان ارشــد نظام را می گیریم که ســبب 

رضایتمندی همکاران شود.

بنزین

وزیر

مریم فکری  پاییــز امســال در حالی به 
پایان رسید که گزارش ها نشان می دهد که 
طی ۹۰ روز گذشــته بازارهای طلا و سکه 
دست خوش تغییرات قیمتی بسیاری شده 

است.
 بازار طلا و سکه طی سه ماه گذشته همسو 
با قیمت دلار، شاهد رشــد و جهش عجیب 
قیمت ها بود. اما شــروع قیمت هــا در این 
بازارها به شــکلی بود که امروز اعدادی که 
از میزان رشد ثبت شــده، حاکی از آن است  
که  بازار طلا و سکه از دلار در رشد قیمت ها 
جلو زده اســت.گزارش ها نشــان می دهد 
که در طول سه ماه گذشــته هر قطعه سکه 
امامی رشــد بیــش از ۳۰ درصــد و طلای 
۱۸عیار حــدود ۳۲ درصــد را تجربه کرد و 
این در شرایطی است که دلار تنها ۲۱ درصد 
گران شده است.به این ترتیب، بررسی روند 
قیمت ها حاکی از شکســت سقف تاریخی 
قیمت ها در بازار طلا، ســکه و دلار در طول 

سه ماه گذشته است.

دلار 21 درصد گران شد
دلار در طول ۳ ماه گذشــته ۶ هزار و ۷۴۲ 
تومان گران شــد؛ این تغییر قیمت در نرخ 
ارز مربوط به سه ماهه پاییز امسال است. به 
این ترتیب، بازار ارز در این بازه زمانی شاهد 

رشد ۲۱.۲ درصدی قیمت دلار بود.
قیمت دلار در ابتدای مهرماه ۳۱ هزار و ۶۶۶ 
تومان بود و این در حالی است که هم اکنون 
در بازار با نــرخ ۳۸ هــزار و ۴۰۸ تومان به 

فروش می رود.
بررســی ها نشــان می دهد که روند رشــد 

قیمت دلار در بازار تقریبا از هشتم آبان آغاز 
شده و به این شــکل، در پایان آبان ماه روی 

قیمت ۳۵ هزار و ۲۰۰ تومان ایستاد.
اما پس از آن، ســه کانال دیگــر بالا رفت و 
در ماه آذر رشــدی در حدود ۳ هزار و ۲۰۸ 

تومان را ثبت کرد.

سکه امامی 30 درصد گران شد
ســکه ۴ میلیون و ۳۴۱ هزار تومان رشــد 
قیمت داشت. بررســی روند سه ماه گذشته 
قیمت ســکه امامی، از رشد ۳۰.۱ درصدی 

قیمت ها حکایت دارد.
به این ترتیب، هر قطعه ســکه امامی از ۱۴ 

میلیون و ۳۸۰ هزار تومــان در ابتدای پاییز 
به ۱۸ میلیون و ۷۲۱ هزار تومان در انتهای 
پاییز رســید.عملکرد یک ماهه آذرماه بازار 
سکه امامی نیز رشــد ۲ میلیون و ۳۶۶ هزار 
تومانی قیمت ها را نشان می دهد. در ابتدای 
آذرماه هر قطعه ســکه امامی ۱۶ میلیون و 
۳۵۵ هزار تومان قیمت داشــت. هر قطعه 
ســکه امامی در بازه یک ماه گذشته ۱۴.۴ 

درصد گران شده است.

طلا 32 درصد رشد قیمت داشت
هر گرم طــلای ۱۸عیار ۴۳۷ هــزار تومان 
افزایــش قیمت داشــت، این عــدد میزان 
ســودی اســت که دارندگان طلا در طول 
پاییز کســب کردند.به ایــن ترتیب، قیمت 
هر گرم طلای ۱۸عیار از یک میلیون و ۳۳۲ 
هزار تومان در ابتدای پاییز به یک میلیون و 

۷۶۹ هزار تومان در انتهای پاییز تغییر کرد.
رونــد تغییــرات قیمتی در طول ســه ماه 
گذشته، رشد ۳۲.۸ درصدی قیمت هر گرم 

طلای ۱۸عیار را نشان می دهد.
قیمت هر گرم طلای ۱۸عیار در آذرماه هم 
رشــد ۱۸.۶ درصدی قیمت را ثبت کرد. به 
این شــکل که در بازه زمانی یک ماه گذشته 
قیمت هر گرم طلای ۱۸عیار در حدود ۲۷۸ 

هزار تومان گران شده است.

بنزین سوپر در راه استان ها

وزیر نفت اعلام کرد؛رایگان شدن گازبها با صرفه جویی ۳۰ درصدی

گزارش بانک مرکزی نشان می دهد

رشد ۷.۳ درصدی تشکیل سرمایه ثابت در تابستان
خریدار  گزارش جدید بانــک مرکزی از 
رشد اقتصادی تابســتان سال ۱۴۰۱ نشان 
می دهد تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص که 
در بیشتر ســال های دولت گذشــته ارقام 
منفی را تجربه کرده بود، در تابستان امسال 

رشد چشمگیر ۷.۳ درصد داشته است.
 یکــی از شــاخص های بســیار مهمی که 
دورنمــای اقتصاد هر کشــوری را نشــان 
می دهــد، نــرخ تشــکیل ســرمایه ثابت 
ناخالــص اســت و بیانگر تغییــرات میزان 

سرمایه گذاری در اقتصاد یک کشور است.
بانک مرکزی روز گذشــته )پنجشنبه یکم 
دی ماه( گزارش رشــد اقتصادی کشور در 

تابستان سال ۱۴۰۱ را منتشر کرد.
بر اساس این گزارش، رشــد اقتصاد کشور 
در فصل تابستان با احتســاب نفت معادل 
۳.۶ درصد و بدون احتساب نفت معادل ۳.۱ 
درصد بوده اســت. این ارقام نشان می دهد 
سرعت رشــد اقتصاد کشــور در تابستان 
نسبت به بهار بیشتر شــده چراکه این ارقام 
در بهار ســال جاری به ترتیب معادل ۲.۳ و 
۲.۲ درصد گزارش شد. از همین رو افزایش 
نرخ رشد تابستان، بهبود وضعیت اقتصادی 
در این فصل را نشــان می دهــد. همچنین 

رشد اقتصادی کشــور در مجموع شش ماه 
نخست سال جاری با احتساب نفت معادل 
۳ درصد و بدون نفت معادل ۲.۷ درصد بوده 
است.بررسی جزییات گزارش بانک مرکزی 
از رشد اقتصادی شش ماه نخست کشور اما 

حاوی نکته بسیار مهمی است.
بررســی اجزای هزینه نهایی نشان می دهد 
جزء »تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص« 
در فصــل تابســتان رشــد ۷.۳ درصدی را 
تجربــه کرده اســت. نمودار زیــر جزئیات 
رشد تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص در دو 
فصل ابتدایی و همچنین مجموع شش ماه 
نخست ســال جاری را بر اســاس آمارهای 

بانک مرکزی نشان می دهد.

نوید آینده ای روشن از تداوم رشد 
اقتصادی و بهبود درآمد سرانه

همان طور که پیداســت، تشــکیل سرمایه 
ثابت پــس از افت ۰.۲ درصــدی در بهار، با 
رشد ۷.۳ درصدی در تابستان توانست افت 
اندک ابتدایی را جبران و در مجموع شــش 

ماه نخست، رشد ۳.۹ درصدی را ثبت کند.
نمودار فوق نشان می دهد در فصل تابستان 
تمامی اجزای ســرمایه گذاری رو به رشــد 

بوده انــد. با در نظــر گرفتن رشــد تمامی 
اجزای تشکیل سرمایه در سه ماهه تابستان 
امسال، نرخ رشد تشکیل سرمایه طی ۶ماه 
نخست در بخش ماشــین آلات، ساختمان 
و ســایر بخش ها به ترتیــب ۱۵، منفی ۱.۹ 
و منفی ۳.۶ درصد شــد که در مجموع کل 
تشکیل سرمایه ثابت در شش ماه نخست را 

به ۳.۹ درصد رساند.
مثبت شــدن نرخ تشکیل ســرمایه ۶ ماهه 
نخســت ســال جاری، یکــی از مهم ترین 
و البتــه امیدوارکننده تریــن بخش هــای 

گزارش جدید بانک مرکزی است.
نرخ رشد منفی تشکیل سرمایه در سال های 

اخیر، ظرفیت رشــد اقتصــادی را تا حدود 
زیادی از بین برده بــود. از همین رو یکی از 
الزامات جدی بازگشــت کشــور به مسیر 
رشد اقتصادی، سرمایه گذاری کلان بخش 
خصوصی و دولتی برای جبران سرمایه های 
مستهلک شده در ســال های اخیر و بازیابی 
توان تولید کشور برای رشــد درآمد سرانه 
و غلبه بر فقر گســترده به جا مانده از دولت 
قبل است. در این شــرایط، تشکیل سرمایه 
به عنوان جزء حیاتی در گزارش های رشــد 
اقتصادی مطرح است به طوری که رشد آن، 
نوید آینده ای روشن از تداوم رشد اقتصادی، 
بهبود درآمد سرانه و کاهش تدریجی شدت 
و گســترده فقر در کشــور را می دهد.با این 
حال با توجه بــه وضعیت تورمــی کنونی 
کشــور و تمرکز دولــت بر کاهــش تورم، 
دستیابی هم زمان به دو هدف کنترل تورم و 
حفظ رشد اقتصادی، چالشی اساسی برای 

دولت به شمار می رود.

 تسهیل صدور مجوز و فرایندها
 در دولت سیزدهم

 یکی از چالش های اقتصــاد ایران در دوران 
۸ ســاله دولت هــای یازدهــم و دوازدهم، 

کاهش سرمایه گذاری در اقتصاد بود. دولت 
گذشــته عمدتاً بر جذب ســرمایه گذاری 
خارجی تاکید داشت، اما حتی برای جذب 
ســرمایه گذار خارجی قوانین و فرایندهای 

صدور مجوز تسهیل نشد.
طبق آمارهای بانک مرکــزی، در مجموع 
در دوره ۸ ســاله دولــت گذشــته، میزان 
ســرمایه گذاری در اقتصــاد ایــران بــه 
قیمت های ثابت، ۳۰.۶ درصد کاهش یافته 

است.
کاهش تشکیل سرمایه در اقتصاد به معنای 
کاهش پتانســیل افزایش تولیــد ناخالص 
داخلی، کاهــش ظرفیت در رشــد درآمد 
سرانه و رفاه و کاهش ظرفیت اشتغال است. 
برای کشوری در حال توسعه، رشد تشکیل 
ســرمایه امری حیاتی اســت و کاهش این 
شاخص بیانگر کند شدن سرعت توسعه در 

یک اقتصاد است.
با این حال دولت ســیزدهم از همان ابتدای 
آغــاز بــه کار خود بــرای تســهیل صدور 
مجوزهای کســب و کار اقدامــات خوبی را 
انجام داد و میزان صــدور مجوزها در طول 
یک ســال اخیر اخیر رشــد قابل توجهی 

داشته است.

خریدار   رئیس شــیفت مرکــز راهبری 
کنترل گازکشوربا اشاره به ورودجبهه هوای 
سردبه کشور در هفته آینده گفت:با توجه به 
کاهش دمای هواپیش بینی می کنیم حدود 
صدمیلیون مترمکعــب افزایش مصرف گاز 

را داشته باشیم.
رئیس شــیفت مرکز راهبــری کنترل گاز 
کشــور گفت: با توجه به اینکه هفته آینده 

یک جبهه هوای سردی وارد کشور می شود 
و کاهش دمای قابل ملاحظــه ای را داریم و 
پیش بینی می کنیم حدود صد میلیون متر 
مکعب افزایش مصرف گاز را داشته باشیم و 

این کار را سخت می کند.
ایزدی گفت: از مــردم می خواهیم با صرفه 
جویــی در مصــرف گاز، کمک کننــد تا از 
این شــرایط ســخت عبور کنیم و مشکلی 

برای هیچکــدام از مصرف کننــدگان و در 
سرشاخه ها و نقاط انتهایی شبکه نیفتد.

ایزدی بخــش در ارتبــاط با رســانه ملی 
گفت: در ۲۴ ســاعت گذشته مصرف گاز در 
بخش خانگی، تجــاری و صنایع غیرعمده 
حدود ۵۹۰ میلیون مترمکعب ثبت شــده 
و اگر بخواهیم مقایســه کنیم پنج شــنبه 
هفته گذشــته مصرف حدود ۵۵۸ میلیون 

مترمکعب بوده کــه افزایــش ۶ درصدی 
نسبت به هفته گذشته را نشان می دهد و اگر 
بخواهیم با ســال قبل مقایسه کنیم حدود 

۱۵ درصد افزایش داشته است.
وی ادامــه داد: دیتاهایــی کــه از همــه 
پالایشــگاه ها تولید می شــود در این مرکز 
جمع آوری و پردازش می شود، عمده تولید 
گاز در نیمه جنوبی کشــور اســت و حدود 

۷۰ درصد گاز در پالایشــگاه عسلویه تولید 
می شــود و در کنار آن پایشــگاه پارسیان 
و کنگان را داریم و دو تا از پالایشــگاه های 
دیگر که در شــمال شــرق کشــور یعنی 
پالایشــگاه خانگیران و در غرب کشور نیز 
پالایشــگاه ایلام را داریم و تمامی دیتاهای 
این پالایشــگاه ها جمــع آوری و پردازش 

می شود.

رئیس شیفت مرکز راهبری کنترل گاز کشور اعلام کرد
پیش بینی افزایش مصرف صد میلیون متر مکعب گاز در هفته آینده



ونا در زمستان اوج می گیرد آیا کر

تکمیل مطالعات تا ۶ ماه آینده

تراموا خواب تازه برای ترافیک تهران
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مصدق: 
ونده  هیچ متهم بلاتکلیفی در خصوص پر

اغتشاشات اخیر نداریم
معاون اول قوه قضاییــه گفت: اینکه متهمی در خصوص اغتشاشــات 
اخیر بلاتکلیف باشــد و نداند که قرار است چه اتفاقی در آینده برای وی 

رخ دهد، نداریم.
حجت الاسلام و المسلمین محمد مصدق در واکنش به اقدامات انجام 
شده پس از دســتور رئیس قوه قضاییه به این معاونت و دادستانی کل 
کشــور مبنی بر اینکه پرونده هــای عناصر اصلی اغتشاشــات اخیر به 
صورت روزانه پیگیری شود و مساعدت های لازم را به مقامات ذی ربط 
قضایی که مسئول تکمیل پرونده این عناصر هســتند، داشته باشند، 
گفت: مواردی که رئیس قوه قضاییه مطرح کرده اســت، حســب مورد 
به طور جد از سوی معاونت اول و دادستانی کل کشور در حال پیگیری 

است.
وی افزود: براساس گزارشــات دریافتی، در خصوص اغتشاشات اخیر، 
متهم بلاتکلیف نداریم، البته باید تعریف بلاتکلیف بودن را نیز تشــریح 
کرد و آن اینکه برخی از متهمان اغتشاشات اخیر عنوان می  کنند که ما 
تا به امروز بلاتکلیف هستیم به این معنا است که تاکنون برای آن ها رای 

قضایی صادر نشده است.
معاون اول قوه قضاییه تصریح کرد: فردی که در زندان اســت باید برای 
وی قرار جلب به دادرسی و کیفرخواســت صادر شود یا به دادگاه بدوی 
برود، محاکمه شود و سایر اقدامات قضایی؛ لذا از این نوع افراد داریم که 
تا به امروز نوبتشان نرسیده است اما اینکه فردی بلاتکلیف باشد و نداند 

که قرار است تا چه اتفاقی در آینده برای وی رخ دهد، نداریم.

رییس سازمان نهضت سوادآموزی:
میانگین باسوادی در کشور ۹۷ درصد است

 رییس ســازمان نهضت ســوادآموزی کشــور گفت: در حــال حاضر 
میانگین باسوادی در کشــور از ۴۸ درصد در دوره قبل از انقلاب به ۹۷ 

درصد رسیده است.
علیرضا عبدی در ســخنرانی پیش از خطبه های این هفته نماز جمعه 
تهران در مصلی امام خمینی)ره( تهران به مناســب ســالگرد تاسیس 
ســازمان نهضت ســواد آموزی )هفتم دی( افزود: درحال حاضر شاید 
یکی از کارهای سخت نهضت ســواد آموزی با توجه به نرخ سوادآموزی 

در کشور یافتن فرد بی سواد باشد.
وی با بیان اینکه نهضت سواد آموزی یک جریان نهضتی با تکیه بر مردم 
است، گفت : امام خمینی)ره( در این خصوص از مردم و نقش آنها سخن 
می گفتند و تاکید داشتند که مردم به پا خیزید و جریان مردمی ایجاد 

کنند و این امر را یک جریان تکلیفی مطرح می کردند.
رییس ســازمان نهضت سوادآموزی کشــور تصریح کرد: امام خمینی 
همواره تاکید داشتند که تمام بی ســودان برای یادگیری و تمام افراد 

باسود هم برای یاد دادن به پا خیزند.

وی ادمه داد: نگاه در بحث ســوادآموزی یک نگاه مردمی و روح آن هم 
تکلیف مردمی اســت. بعد از پیام امام خمینی یــک جریان پویا به راه 
افتاد و همه تاثیر آن را مشــاهده کردند یا اینکه اگر جوان تر هســتند 
شــنیده اند که یک حرکت پرشــور در بین مردم به راه افتاد و نشــان 
از تاکید امام خمینی داشــت که فرمودند، ایران را تبدیل به مدرســه 

کنیم.
عبدی گفت: جا دارد در زمینه ســواد آموزی و نهضت ســوادآموزی 
از حجت الاســلام قرائتی و همچنین وزاری آموزش و پروش در این 
چند سال تقدیر شــود که کمک کردند نهضت سواد آموزی به اینجا 

برسد.
وی افزود: در ادامه مبحث ســواد آموزی دو کار اصلی را داریم، نخست 
اینکه کاری کنیم که هیچ فردی که امکان خواندن و نوشــتن دارد، بی 
سواد نماند و دوم اینکه با کمک نخبگان هدف نهضت سوادآموزی را باز 

طراحی کنیم.
رییس ســازمان نهضت سوادآموزی کشــور گفت: فرهنگ ما باید یک 
فرهنگ مستقل و خودکفا باشــد و در تبدیل به یک فرهنگ خودکفا و 
مستقل و پوشــش یک ســواد همگانی برای همه گروه های سنی باید 

نسخه ای داشته باشیم.
وی ادامه داد: همه باید برای تقویت نهضت سوادآموزی کمک کنند، اگر 
فردی مسوولیتی دارد و امکان دسترسی به فرد بی سواد را دارد، کمک 

کند تا کار به سرانجام برسد.
عبدی تاکید کرد: برای تقویت و گســترش جریان دانایی در کشــور از 
نخبگان می خواهیم همراه ما باشــند و در جریــان طراحی این نهضت 
جهادی در کنار هم باشیم و برای اســتقرار دانایی تلاش کنیم. جریان 

دانایی کشور به آموزش و پرورش و همین طور نخبگان نیاز دارد.

مناسب سازی مرکز نگهداری معلولان حاشیه 
تهران توسط بنیاد ۱۵ خرداد

 مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره( اعلام 
کرد: این بنیاد نسبت به مناسب سازی مرکز نگهداری معلولان حاشیه 

شهر تهران اقدام می کند.
به گزارش بنیاد۱۵ خرداد ســتاد اجرایی فرمان امام)ره(، حمیدرضا 
علیان زادگان در بازدید از مرکز نگهداری معلولان در حاشــیه شــهر 
تهران گفت: در جریــان بازدید از بخش های مختلــف از جمله واحد 
توانبخشــی، روان شناســی، مددکاری و درمان مقرر شــد که واحد 
مدیریت عمرانی بنیاد ۱۵ خرداد نســبت به مناسب ســازی ســریع 
بخش هایی از ایــن مرکز درمانی که نیاز به بازســازی فــوری دارند، 

اقدامات لازم را انجام دهد.
وی با اشــاره به اقدامات بنیاد ۱۵ خرداد در حوزه ســلامت اجتماعی 
اظهار داشت: تاکنون طرح های مثبت حرکت ۱ و ۲ با هدف اهدای اقلام 
توان بخشی مانند ویلچر، واکر، عصا و تشک مواج به معلولان اجرا شده 

است.
علیــان زادگان افزود: مناسب ســازی تعدادی از پارک های کشــور به 
تجهیزات بازی ویــژه معلــولان، غربالگری های اســکلتی- حرکتی 
کودکان جهت پیشــگیری از معلولیت کودکان و تامین کمک هزینه 
خرید عینک و کاشت حلزون شنوایی در مناطق کم برخوردار از جمله 

دیگر برنامه های بنیاد در این حوزه است.
مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد با اشــاره به طرح مناسب ســازی مســکن 
معلولان تاکید کــرد: مناسب ســازی ۱۰ هزار منزل مســکونی برای 
معلولین از برنامه های مهم بنیــاد ۱۵ خرداد در قالب طرح ملی »مثبت 

حرکت ۳« در سال آینده است.
در این دیدار بســته هدیه یلدایی بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان 

حضرت امام)ره( به کارکنان این مرکز اهدا شد.

دیوار

سخنگوی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: ما در 
وقایع اخیر شــاهد برخی تخلفات بودیم که در محیط 
دانشگاهی بی ســابقه بوده اســت. لذا آئین نامه قبلی 
تناسبی با وقایع اخیر نداشــت و نیازمند به روزرسانی 

متناسب با وضعیت امروز دانشگاه ها بود.
علی شمســی پور درباره ممنوع الورود شدن تعدادی 
از دانشــجویان به محیط دانشــگاه ، گفت: در حوادث 
اخیر عده ای از دانشــجویان، قوانیــن و مقررات حاکم 
بر دانشــگاه ها را زیرپا گذاشــته اند. با تخلف هایی که 
در درون دانشــگاه ها اتفاق می افتــد، برمبنای قوانین 
و مقــررات وزارت علوم، تحقیقات و فنــاوری برخورد 
می شود. همانطور که ما بر مبنای قانون، مخالف حضور 
نیروهای غیردانشــگاهی در محیط دانشگاه هستیم؛ 
برمبنــای همان قانون بایــد به آئین نامه هــا و قوانین 

دانشگاهی پایبند باشــیم و متناسب با رفتار 
متخلفین نسبت به اجرای قوانین انضباطی 

اقدام کنیم.
وی بــا بیان اینکــه تذکــر و گفت وگو برای 
برخورد با متخلفان همــواره در گام اول، در 
دســتور کار قرار می گیرد، گفــت: برخی از 
تخلف های دانشــجویان در حــوادث اخیر، 

ویژه و بی ســابقه اســت. این تخلف ها مانند مســائل 
همیشــگی و معمول دانشــگاه ها نیســت و نسبت به 

سال های گذشته متفاوت است.
به گفتــه ســخنگوی وزارت علوم، در حــوادث اخیر 
بعضاً هم گامــی و هم نوایی مســتقیم با ضــد انقلاب 
را شــاهد بودیم. همچنین در جریــان اتفاقات اخیر، 
ارتباط با تشکیلات و شــبکه های دشمنان رسانه ای و 

غیررسانه ای خارج از کشور و کار تشکیلاتی، 
خط دهی مســتقیم دشــمن و همراهی از 

درون دانشگاه ها را تجربه کردیم.
وی افزود: همچنین خشــونت های کلامی 
و رفتــاری بی ســابقه ای از طــرف برخی از 
دانشــجویان مشــاهده شد.شمســی پور 
همچنین خاطر نشــان کرد: بروز مسائلی از 
این دست سبب می شود که برخورد متناسب با رفتار 

دانشجویان با آنها صورت گیرد.
به گفته وی، فرآیند صدور حکم زمان بر اســت؛ چرا که 
پرونده انضباطی تشکیل می شــود و برای صدور حکم 
به کمیته انضباطی می رود. در ادامه دانشــجو نسبت 
به حکم صادر شــده اعتراض می کند؛ ســپس کمیته 

انضباطی پس از تجدید نظر، حکم صادر می کند.

به گفته وی، رؤســای دانشــگاه ها مجاز هســتند که 
متناســب با اتفاقی که افتاده اســت، اجــازه ورود به 
دانشــجویی را ندهند. البته ممنوع الورودی یک حکم 
قطعی نیست.شمســی پور در پایان با بیان اینکه باید 
ابزار مناسب در دســت وجود داشته باشد، خاطرنشان 
کرد: ما در وقایع اخیر شــاهد برخــی تخلفات بودیم 
که در محیط دانشــگاهی بی ســابقه بوده اســت. لذا 
آئین نامه قبلی تناسبی با وقایع اخیر نداشت و نیازمند 
به روزرسانی متناسب با وضعیت امروز دانشگاه ها بود. 
مدیریت دانشــگاه ها و کمیته های انضباطی بر مبنای 
تغییــر رویکرد اغتشاشــات اخیر باید ابزار در دســت 
داشــته باشــند. تغییرات آیین نامه انضباطی جدید، 
متناسب سازی ابزار اســت که به صورت حداقلی اتفاق 

افتاده است.

علوم

خریدار  مدتی است شهرداری تهران برای 
آنچه که مدیریت ســفر می نامد، پیشنهاد 
ایجاد تراموا را به عنوان یک مد حمل و نقلی 
ریلی ارائه کرده است، موضوعی که موجب 
شده تا اعضای شورای شــهر تهران به انجام 

مطالعات آن تاکید کنند.
سالهاست که موضوع ساخت تراموا یا واگن 
برقی که یکی از انواع قطار ســبک شــهری 
)LRT( اســت در تهران مطرح شــده، در 
ابتدا در دهه ۸۰ مطرح شــد و قرار بود این 
قطارهای ســبک در محدوده بازار تهران و 
برای توسعه گردشــگری شهری راه اندازی 
شــوند، اما رفتــه رفته به دلیل مشــکلات 
مالی و ظهور دغدغه های جدید، از دســتور 
کار مدیران شــهری در دهه ۸۰ خارج شد. 
حالا شــهردار تهران دوبــاره موضوع راه 
اندازی تراموا در تهــران را از نو مطرح کرده 
و اوایل آبان ماه ســالجاری به صورت کوتاه 
اعلام کرد که بایــد از الگوهای دیگر همانند 
ترامــوا و توســعه اتوبوســرانی و بازنگری 
خطوط اتوبوسرانی بهره بگیریم و مطالعاتی 
در مورد احداث تراموا شروع کرده ایم که در 
دو یا ســه خط امکان احــداث آن در تهران 
فراهم شود. در این راســتا جلساتی برگزار 
شده و مشغول کار روی این موضوع هستیم. 
اگر این امکان فراهم شــود تکیــه ما روی 
محور انقلاب – دماوند است و طوری تنظیم 
خواهیم کرد که امکان جابجایی مسافر هر 

پنج دقیقه فراهم شود.
سخنان شــهردار تهران موجی از سوالات 
را ایجــاد کرد چراکــه تا  لحظــه اعلام این 
خبر، اعضای شورای شــهر اطلاعی از ایده 
راه اندازی تراموا در شــهر تهران نداشــتند 
و همیــن مســئله ســبب شــد تا مهدی 
چمران رئیس شورای شــهر تهران با بیان 
اینکــه قطعا توســعه مترو اولویــت اول ما 
در مدیریت شــهری اســت، اعلام کند: اگر 
صحبت از تراموا می شــود به جای اتوبوس 
قرار اســت اســتفاده شــود. چرا که تراموا 
بر روی ریــل حرکت کرده و برقی اســت و 
آلودگی در هوا ایجاد نمی کند؛ اما شــهر ما 
پر از چهارراه است و اگر قرار باشد تراموا نیز 
با هشــت واگن به مانند اتوبوس های بی آر 
تی پشت چهارراه ها در ترافیک بمانند باید 
فکری به حال آن کرد، امــا معتقدم که باید 
مطالعات دقیقی در مورد تراموا انجام شــود 

تا مثل مونوریل نشود.
چمران ادامه داد: ساخت هر کیلومتر مترو 
۱۲۰۰ میلیــارد تومان هزینه نیــاز دارد و 
ممکن است شــهرداری نتواند آن را تامین 
کند؛ اما با همین مبلغ می شــود سیســتم 
حمل و نقــل مکمل اتوبــوس را راه اندازی 
کرد؛ البته با این حال اولویت ما مترو است؛  
هرچند ترامــوا نیز می توانــد حجم بالایی 
از مســافر را جابجا کند؛ اما ایــن جابجایی 
به اندازه مترو نیســت و ایــن موضوع باید 
در نظر گرفته شــود که در خیابان هایی که 
تقاطع های متعــدد دارد نمی توان تراموا را 
اجرا کرد، البته با این حال اجرای تراموا نیاز 

به بررسی دقیق دارد.
چمران،  پرویــز  ســخنان  از  پــس 
سروری نایب رئیس شــورای اسلامی شهر 

تهران نیز با تاکید بــر اینکه تراموا می تواند 
بخشــی از نیازها را پاســخ دهد؛ امــا باید 
مطالعات این طرح به دســت شــورا برسد 
تا مورد بحث و بررســی قرار گیــرد، اعلام 
می کند: شورا و شهرداری در موضوع حمل 
و نقل از هر ظرفیتی که بتواند گشایش ایجاد 
کند استفاده خواهد کرد تا بتوانیم در حوزه 
حمل و نقل شبکه متصلی را داشته باشیم، 
البته هنوز گزارش دقیقی در خصوص تراموا 
به شورا داده نشده و این موضوع احتمالا در 

مرحله مطالعه است.

چرا تراموا؟ اتوبوس سه کابین 
خریداری کنیم

علی اصغر قائمی عضو کمیســیون حمل و 
نقل شورای شهر تهران در مورد وعده ورود 
تراموا از سوی شــهردار تهران به پایتخت،  
واکنش نشــان می دهــد و می گویــد: در 
دوره های قبل چند نمونه اتوبوس های سه 
کابین وارد شد که تست هایش را انجام داد 
و می توانیم به جای تراموا در مورد ورود این 
اتوبوسها، تمرکز کنیم. البته در حالت کلی 
هر مد حمل و نقلــی جدیدی که بخواهد در 
تهران فعال شــود باید در وهله اول مصوبه 
شــورایعالی ترافیک را اخذ کند و بعد از آن 
بایستی از شورای شهر تهران مصوبه بگیرد 

تا قابلیت اجرا پیدا کند.
وی همچنین با بیان اینکــه هر مد حمل و 
نقلی  جدید اعم از تراموا، مونوریل، تاکسی 
پرنــده و...  که می خواهنــد آن را در تهران 
اجرایی کنند باید مصوبــات قانونی را طی 
کند، ادامه می دهد: در حالت کلی مسئولان 
می توانند از مدهای مختلــف حمل و نقلی 
بهره بگیرند، اما باید منابع آن را تامین کرده 
و مراحل قانونی را نیز طــی کنند و در مورد 
تراموا مباحث فنی و تخصصی باید بررســی 

شود.
قائمی با بیــان اینکه وقتــی وارد مباحث و 
بررسی تخصصی راه اندازی تراموا در تهران 
می شویم مســئله متفاوت است، می افزاید: 
تراموا یعنی چه؟ یعنی دو تا سه واگن بروی 
ریلی که روی زمین قرار گرفته، حرکت کند. 

خب به جای این مد، بیاییم اتوبوس دو و سه 
کابین خریداری کنیم و در خطوط استفاده 

کنیم، که نه زیر ساخت و نه ریل می خواهد.

نذر سرمایه گذار برای تراموا!
با اینکه قائمی عضو شــورای شــهر تهران 
راه انــدازی ترامــوا را منــوط بــه انجــام 
بررســی های تخصصی در شــورا می داند؛ 
هاشــمی رئیس  تشــکری  اما جعفــر 
کمیســیون حمل و نقل شورای شهر تهران 
با اشاره به وعده شهردار در مورد ورود تراموا 
به شــبکه حمل و نقل تهران، می گوید: در 
تهران بیش از آنکه نیازمنــد یک مد حمل 
و نقلی جدیــد باشــیم، نیازمند تخصیص 
منابع برای تأمین قطعات یدکی و تعمیرات 
و بعــد از آن خرید واگن هــای جدید مترو 
هســتیم و تراموا تقریبا بــه لحاظ ظرفیت 
جابجایی هم ســطح با اتوبوس اســت و به 
عبارتی نمی توانیم برای ظرفیتی بیشــتر از 
اتوبوس بر روی تراموا حساب باز کنیم، چه 
بسا به دلیل محدودیت های تراموا به نسبت 
اتوبوس حتی میزان جابجایی مســافر آن 
کمتر اســت. پس وقتی می توانیم با وسیله 
حمل ونقل ارزان همچون اتوبوس جابجایی 
مسافر داشــته باشــیم، هیچ دلیلی وجود 
ندارد که به ســمت مد حمل و نقلی مشابه 
اتوبوس اما بــا قیمت چند ده برابر شــبکه 

اتوبوسرانی برویم.
وی در واکنــش به تلاش شــهرداری برای 
جذب مشــارکت بخش خصوصی در پروژه 
تراموا اظهار می کند: ســرمایه گذار که نذر 
نکرده، پولــش را در کاری که برایش صرفه 
مالی نــدارد، هزینه کند و از ســویی دیگر 
مردم از ما حمل و نقل عمومی می خواهند و 
حتی اگر سرمایه گذار هم بیاید، قطعا با این 
قیمت بلیت اتوبوس و مترو کســی سرمایه 
گذاری نمی کنــد؛ چراکه در حــال حاضر 
بلیت مترو ۲۰ هزار تومان برای شــهرداری 
تهران هزینــه دارد و تنها ۲ هــزار تومان از 
مســافران اخذ می شــود و مابقی یارانه ای 
اســت که پرداخت می کنیم. آیا ســرمایه 
گذار حاضر است با کرایه دو هزار تومانی در 

تهران، تراموا راه اندازی کند و از شهرداری 
یارانه نخواهد؟ حتما پاســخ منفی اســت و 
شهرداری باید این مابه التفاوت هزینه ها را 
به نوعی برای سرمایه گذار جبران کند پس 
به جای جبران این هزینه های غیر ضروری 
باید هزینه هــا در کارهــای منطقی هزینه 

شود.

حالا که زمان مطرح کردن تراموا نیست!
ناصر امانی دیگر عضو شــورای شهر تهران 
هم در مــورد ورود تراموا به تهــران معتقد 
اســت: در حال حاضر زمــان مطرح کردن 
تراموا نیســت؛ چرا که زیرساخت های اولیه 
هنوز تکمیل نشده اســت و تراموا زمانی به 
کار گرفته می شود که مدهای اولیه حمل و 
نقل یعنی مترو و اتوبوس تکمیل شده باشد، 
در حالیکه در تهران هنوز اتوبوس و مترو که 
اصلی ترین وسایل جابه جایی مردم هستند 
کامل نیست و در حوزه اتوبوسرانی تنها یک 
سوم ظرفیت فعال اســت و هر زمان که این 
دو مدل یعنی مترو و اتوبوس تکمیل شــد 
می توانیم به ســراغ ســایر مدهای حمل و 

نقلی برویم.

تکمیل مطالعات تراموا تا 6 ماه آینده
با توجه به نظرات و انتقادات اعضای شورای 
شــهر تهران برای اجرای ترامــوا، اما علی 
نادران معــاون مطالعات ســازمان حمل 
و نقــل و ترافیک ســازمان حمــل و نقل و 
ترافیک شــهرداری تهران در گفت وگویی 
با ایســنا، در مورد وضعیت مطالعات تراموا 
در تهران، می گوید: در ســال های گذشته 
مطالعات مفصلــی در مورد حمــل و نقل 
همگانی در تهران انجام شــده است که در 
قالب طرح جامع حمل و نقل این مطالعات 
انجام شده اســت و باید در بازه های زمانی 
۱۰ ســاله این طرح جامع به روز رسانی و به 
هنگام سازی شــود که آخرین طرح جامع 
حمل و نقل مصوب، مربوط به ســال ۱۳۹۰ 
است و در ســال ۱۴۰۱ طرح جامع جدید 
را به وزارت کشــور ارائه کردیم تا در شورای 

عالی ترافیک کشور آن را بررسی کنند.

وی با بیان اینکه در بخشــی از طرح جامع 
حمل و نقــل، طراحی شــبکه حمل و نقل 
ریلی شــهر تهران مورد توجه قــرار گرفته 
اســت، می افزایــد: البته این مســئله در 
مطالعات پیشین انجام شده که مجموعه ای 
از خطوط مترویی با عنوان خطوط پر تردد 
و تعدادی خطوط سبک تر که اصطلاحا، به 
قطار سبک شهری شناخته می شود، اشاره 
شــده که این قطار سبک شــهری معمولا 
سیســتم های ریلی ســبک بر روی زمین 

هستند که احداث آن پیشنهاد شده بود.
نادران با بیان اینکه شــبکه مترویی مورد 
تایید و تصویب وزارت کشــور قرار گرفته 
است و شبکه قطار سبک شهری که تراموا 
جزئی از این سیستم اســت ذیل طراحی 
شــبکه حمل و نقل ریلی مورد توجه قرار 
گرفته اســت، ادامه می دهد: تراموای مد 
نظر مــا آن مدل های قدیمــی که ممکن 
اســت در ذهن شــهروندان تداعی شود 
نیســت؛ بلکه تراموای مدرنی اســت که 
دو یا سه واگن پشــت هم در حال حرکت 
هستند و ظاهر آن شبیه قطارهای مترو اما 
کوچکتر است که مطالعات چند خط قطار 
سبک شهری شناسایی شده است. منتهی 
مطالعات آن در گذشته بنا به دلایلی ادامه 
پیدا نکــرد و اخیرا نیز با توجــه به افزایش 
هزینه های سیستم های ریلی زیرزمینی و 
کمک به شــبکه مطلوب متروی تهران که 
اســتخوان بندی پایتخت است مطالعات 
تراموا و قطار سبک شــهری از سر گرفته 

شده است.
وی با بیان اینکه تبعا تراموا برای تقاضاهای 
کمتر از حد مترو است، می گوید: مسیرهای 
مختلف در مطالعات پیشــین تراموا تعیین 
شــده اســت اما برای جمع بنــدی و قابل 
اجرا شــدن طرح قطار سبک شــهری باید 
مطالعات تخصصی حمــل و نقل همگانی 
انجام دهیم که مقدمات این مطالعه فراهم 
شده و به زودی در یک بازه زمانی مطالعات 
فنی، مهندســی، اقتصــادی و ... راه اندازی 
تراموا در تهران به اتمام می رسد که فرآیند 

آن در حال طی شدن است.
معاون مطالعات ســازمان حمــل و نقل و 
ترافیک ســازمان حمل و نقــل و ترافیک 
شــهرداری تهران در پاســخ به این سوال 
که آیا خطوط تراموا مشــخص شده است، 
می افزاید: در مطالعات پیشــین خطوطی 
همچون خیابان جمهوری مشــخص شده 
بود. همچنین چند مســیر دیگــر با توجه 
به تقاضای مســافر شناسایی شــده بود اما 
مطالعات در گذشــته متوقــف ماند و حالا 
هم بعد از اتمام مطالعات، طرح را به شورای 
شهر و شورای ترافیک می بریم تا آنها نیز این 
طرح را بررسی کنند اما مسیرهای تردد در 
مطالعات پیشــین تا حدی مشخص شده و 
ما فقط نســبت به ارزیابی های تخصصی و 

به روز رسانی اطلاعات اقدام می کنیم.
نــادران در مورد زمــان بندی اتمــام این 
مطالعــات نیز اظهار می کنــد: امیدوارم در 
کمتر از شــش ماه آینــده مطالعات قطعی 
که قابل استناد باشــد به دست بیاید و جمع 

بندی آن را اعلام کنیم.

خریدار  اوج گیری مجدد ســویه های کرونا 
در کشورهای چین و ژاپن، ســازمان جهانی 
بهداشت را نگران ساخته است.نگرانی سازمان 
جهانی بهداشت پس از آن اعلام شد که چین تا 
حد زیادی محدودیت های کرونایی را کاهش 
داده است.سازمان جهانی بهداشت هشدار داد 
که تأخیر در واکسیناسیون می تواند منجر به 
مبتلا شــدن تعداد زیادی از افراد آسیب پذیر 

در چین شود.
تدروس ادهانوم دبیرکل ســازمان جهانی 
بهداشــت در یــک نشســت مطبوعاتــی 
گفت که ســازمان ملــل متحــد در مورد 
شــدت کووید ۱۹ در چین به ویژه در مورد 
وضعیت پذیرش در بیمارســتان ها و بخش 
مراقبت هــای ویژه، به اطلاعات بیشــتری 

نیاز دارد تا بتواند ارزیابــی جامعی از خطر 
گسترش کووید شدید داشته باشد.

همچنین برخی از کارشناســان نیز هشدار 
داده اند که گســترش کنترل نشده کووید 
۱۹ در چین می تواند باعث ظهور گونه های 
جدیدی شود که ممکن است پیشرفت های 
جهانی برای مهار این بیمــاری همه گیر را 
با خطر مواجه کنــد.در همین حال، وزارت 
بهداشت ژاپن روز گذشته ۱۸۴ هزار و ۳۷۵ 
مبتلای جدید بــه کرونا را در سراســر این 
کشور شناسایی و تأیید کرد که تنها در این 
روز ۳۳۹ نفر در اثر این ویروس در ژاپن جان 
باخته اند.ایــن در حالی اســت که وضعیت 
بیماری کرونا در برخی از کشورهای اروپایی 
نیز چندان مساعد نیست و همچنان، شاهد 

موارد بالای ابتــلاء و مرگ و میــر بیماران 
کرونایی در ایــن منطقه از دنیا هســتیم.

مســعود یونســیان عضو کمیتــه علمی 
کشــوری کرونا، با اشــاره به وضعیت کرونا 
در مناطق ۶ گانه سازمان جهانی بهداشت، 
گفت: به جز کشــورهای غرب اقیانوس آرام 
مانند ژاپن، کره و برخی کشــورهای شرق 
آسیا، استرالیا و اقیانوســیه، در پنج منطقه 
دیگر ســازمان جهانی بهداشــت، وضعیت 

کرونا نسبتاً پایدار بوده است.
وی با عنــوان ایــن مطلب که بهتر اســت 
ابتدا وضعیــت بیماری را رصــد کنیم و به 
جای پیشــگویی، هر وقت که نشــانه هایی 
از افزایــش موارد کرونــا را دیدیم، آن وقت 
هشــدار دهیم، افزود: نمی تــوان جامعه را 

همیشــه در محدودیت قرار داد. البته باید 
تلاش ما پوشــش مناســب واکسیناسیون 
و مصون ســازی افــراد باشــد. بنابراین در 
حال حاضر شــواهدی نداریم که بگوییم در 
آینده نزدیک، میان مدت و یــا بلندمدت، 
زمان موج بعدی کرونــا را پیش بینی کنیم.

در همین حال، شــهنام عرشی سرپرست 
مرکز مدیریت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشــت، در واکنش به اوج گیری مجدد 
کرونا در چین، گفــت: به نظر می آید موجی 
در حال شــروع و شــیوع اســت و البته به 
نظر می رســد اطلاع رســانی چین، درباره 
سویه های در گردش و میزان ابتلاء و مرگ و 
میر، واقعی نیست.وی در خصوص وضعیت 
بیماری کرونا در کشــور خودمان نیز افزود: 

احتمال می دهیم در اســفند ماه، با موجی 
از ســویه های جدید اومیکرون در کشــور 
مواجه شویم.عرشــی با عنــوان این مطلب 
که همه گیری ســویه هــای اومیکرون بالا 
است، اما شدت و مرگ و میر آن کمتر است، 
تاکید کرد: فعلًا هــر آنچه با موج های جدید 
بیماری کووید ۱۹ مواجه شــویم، از سویه 

های اومیکرون است.

آیین نامه انضباطی قبلی دانشگاه ها تناسبی با وقایع اخیر نداشت و باید تغییر می کرد
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تغییر نگرش، حال و رفتار ما را عوض می کند
مینانبئی  زندگی مثل یــک نمایش اســت؛ با کنار رفتــن پرده ها 
در بعضی ســکانس ها، راز ســربه مهری از پــرده بــرون می افتد و ما 
تــازه درمی یابیم هنوز چقدر خامیــم؛ هنوز چقــدر نمی دانیم و هنوز 
چقدر باید بزرگ و بالغ شــویم که در دام پیشــداوری هایمان، در دام 
قضاوت هایمان و در دام بی مهری هایمان نیفتیم. با نقل برشــی از یک 

تجربه، اعجاز تغییر نگرش را در ۶پرده آگاهی به نظَّاره بنشینیم.

پرده اول: اتحاد همه علیه یکنفر
در ســکوتی ســنگین در هنگامه فضایی پرهیاهو و پرتحرک، اتحادی 
در حال شــکل گیری بود. اتحادی که در ابتدا تهــی از واژگان و تنها با 
زبان بدن و از حرکت چشــم ها و ســر تکان دادن ها و تاسف خوردن ها 
آغاز شــد؛ اما دیری نپایید که این ســکوت به زمزمه بدل شد. این ها را 
راوی می گفت. او ادامه داد: بعدا فهمیــدم که وقتی من در ذهنم اتاق به 
اتاق و کمد به کمد برنامه خانه تکانی ام را مرور می کردم، او در شیشــه 
چشــمانش صحنه به صحنه خاطرات خانه ای را تماشا می کرد که حالا 

سقفش فرو ریخته بود و در آستانه فروپاشی بود.
راوی افزود: ظاهــرش موجه و متفکر بود؛ اما رفتــار بی تفاوتش همه را 
آشــفته و عصبی کرده بود. سوار که شدند، رفتند نشســتند آن ته و به 
دو پســر و یک دخترش گفت: همینجا بنشــینید و تکان هم نخورید؛ 
اما بچه ها پــس از چند دقیقه بلند شــدند و اتوبوس را روی سرشــان 
گذاشتند. راســتش تا به حال آدمی به این خونسردی و بی مسئولیتی 
ندیده بودم. رفتارش بیشتر شبیه لاابالی های بی تفاوت به نظر می آمد. 
همه مســافران به تنگ آمده بودند؛ دیگر زمزمه ها داشت به همهمه و 

نارضایتی بدل می شد.

پرده دوم: اعتراض
به یکباره یکی از مســافران با صدای بلند فریاد زد: »خجالت نمی کشی 
آقا؟! بچه ها را به امان خــدا رها کرده ای و خودت راحت نشســته ای؟! 
مردِ حســابی، کمتر ادای آدم های متفکر را در بیــاور! خاویر کرمنت 
کتاب بی شعوری را برای امثال تو نوشــته!« راوی می گوید: پدر بچه ها 
از صدای انفجار خشم مسافر، ناگهان، به خودش آمد و گفت: »معذرت 
می خواهم. از همگی معذرت می خواهم. شــرمنده ام!« سپس بچه ها را 
صدا کرد و با رمقی، که نداشت، آنها را نشــاند و با ترحمی گفت: بچه ها 
نگفتم از جایتان تکان نخورید؟ بعد آهســته آمد کنار مردی که فریاد 
زده بود و چیزی در گوشــش نجوا کــرد و آرام و با طمانینه برگشــت و 
سر جایش نشســت. مرد معترض بهت زده نگاهش کرد و با شرمندگی 
سرش را پایین انداخت. راوی می گوید: پرســیدم چه گفت؟ ولی انگار 

که زبانش مرده باشد، فقط نگاهم کرد.

پرده سوم: تغییر نگرش

مرد معترض کمی که گذشــت، زبانش باز شــد و به آرامــی گفت: از 
بیمارســتان می آید. بچه هایش نمی دانند. نیم ساعت پیش همسرش 

را از دست داده است. غریب است اینجا...
راوی می گوید: دلم هری ریخت؛ در ادامــۀ راه تنها به مرد جوان و خانه 
سوت وکور از این پسش فکر می کردم و به این که چقدر محترم بود و چه 

رفتار نامحترمانه ای با او شد.

پرده چهارم: تغییر موضع
سکوتی، که با فریاد مرد معترض شکسته شــده بود، با پچ پچه هایی که 
دهان به دهان در حرکت بود، دوباره به همهمه بدل شد. اتحادی دوباره 
در حال شکل گیری بود؛ اما این بار انگار همه برای دلجویی و همدلی با 

مرد عزادار با هم متفق و متحد شدند.

پرده پنجم: ابراز همدردی و مهربانی
راوی می گویــد: برخی از کیفشــان خوراکــی درآوردنــد و به بچه ها 
دادند؛ مردهــا یکی یکی می رفتنــد و کنار پدر بچه ها می ایســتادند و 
تســلیت می گفتند؛ اتحادی که علیه مرد شــکل گرفته بود، به شــکل 
غیرقابل باوری به مهربانی بدل شــد. انگار که خودشان عزیزی از   دست 
داده باشــند، همگی متاثر بودند. یکی می گفت: »خدا خودش کمکت 
کند.«؛ دیگــری می گفت: »حتمــا حکمتی در این اتفــاق بوده.« نفر 
بعد گفت: »امیدوارم شــادی های بزرگی بــه زودی برایت اتفاق بیفتد 
که این لحظــات تلخ را از خاطــرت ببرد.« چند نفری هم بــه او تلفن و 
نشانی دادند و گفتند هر کمکی خواستی، ما هم مثل خانواده خودت و 

قرارمدارهایی گذاشتند.

پرده آخر: احساس خوشایند درک شدن
راوی می گوید: چهره آشــفته پدر بچه ها با رفتارهــای مهربانانه مردم 
انگار کمی آرامتر شد. انگار حس کرد کسانی دردش را می فهمند. انگار 

از این احساس خوشایندِ درک شدن، غمش کمی سبک شده بود.

کاشکی آدمها دانه های دلشان پیدا بود
واقعیت این است که در درون هر انســانی هیاهویی برپاست و ما هرگز 
نمی دانیم که در ســر و در قلــب آدم ها چه می گــذرد؛ از کدام جنگ و 
ستیز دارند برمی گردند؛ با کدام تشویش دســت و پنجه نرم می کنند 
و با چه اندوه هایی دست به گریبانند؛ بلوغ، همیشه سخن گفتن درباره 
مفاهیم بزرگ نیست؛ بلوغ، گاهی درک همین چیزهای کوچک و پیش 
پا افتاده است. واقعیت آن است که بد نیست که گاهی با کفش دیگران 
راه برویم تــا دریابیم چرا لنــگ می زنند و بتوانیم آنهــا را درک کنیم؛ 
سهراب سپهری می گوید: »کاشکی آدم ها دانه های دلشان پیدا بود...« 
اما همیشه اینگونه نیست؛ همیشــه آدم ها از دردها و رنج هایشان با ما 
نمی گویند و این ماییم که باید کمی شــکیباتر، کمی مهربان تر و کمی 
همدلانه تر رفتارکنیــم و تمرکزمان را بر خوبی هــا بگذاریم تا با تغییر 
افکار و احساسات و نگرشمان، رفتارمان به ســمت مهرورزی و صلح و 

سازگاری برود.

قواعد مهارت همدلی
همدلی قواعــدی دارد. وقتی که با شــخصی آســیب دیده مواجهیم، 
نخســتین چیزی که اوضاع را بهتر می کند، آن پیوند حســی است که 
با او برقرار می کنیم و این میسّر نمی شود مگر اینکه حتی وقتی مشکل 
یا احساســات او برایمان ســاده، عجیب و گذرا اســت، بدون قضاوت، 
ســرزنش، نصیحت و مقایسۀ مشــکل او با خویش یا دیگران، دادن راه 
حل یا کوچک و بزرگ شــمردن مســاله او، خود را به جایش بگذاریم و 
از پنجره نگرش یا عواطف و احساســات زخم خورده و آســیب دیده او 
به زندگی نگاه کنیــم؛ یعنی از فراز و بلندای موضع خــود پله پله پایین 
بیاییم و وارد چاه تاریکی شــویم، که او خود را در آن گرفتار می بیند و با 
درک کامل احساس وی و گفتن عبارت ساده »من در کنارت هستم«، 
برایش چراغی از امید، روشن کنیم تا احساس خوشایندی، که حاصل 

درک شدن است، در وی ایجاد شود. 
همدلی به نوعی هم احساسی است. پس برای اینکه طرف آسیب دیده 
درک کند که ما با او هم احساســیم، باید حــال او را به خودش انعکاس 
بدهیم؛ مثلا به او بگوییم می دانم که خیلی آسیب دیدی؛ غمت سنگین 
است. هرکس جای تو بود، همین حال را داشــت؛ یه جوری انگار گیج 
شده ای و احساس تنهایی می کنی. حست برایم کاملا قابل درک است 

و ...
کارل راجرز، روان شــناس انســان گرا، می گوید: »همدلی، به معنای 
درک دنیایِ شخصیِ طرف مقابل است؛ انگار که دنیای خودتان باشد.«

دیدگاه

صادق داوری فــر مستندســاز رادیو و برنامه ســاز از 
مســتندهایی که در قالب رادیو کمپر آنها را می سازد 

سخن گفت.
»صادق داوری فر« مستندساز و گزارشگر رادیو تهران 
که با عنوان اثــر »مهاجرت نامعکوس« در نخســتین 
جشــنواره ملی مســتند رادیویی پژواک بــه عنوان 
برگزیده انتخاب شــده بود، با اشاره به محتوای مستند 
خود گفت: »مهاجرت نامعکوس« نگاه به گردشــگری 
دارد، با ایــن رویکرد که اگر در روســتاها ظرفیت های 
گردشــگری و بوم گردی را فعال کنیم خیلی از کسانی 
که به علت خشکســالی یا کم آبی به شهرها مهاجرت 
کرده اند، مجددا به روســتاها برمی گردند و کارشان را 
دوباره شــروع می کنند و می توانند کارهای مرتبط با 

گردشگری را انجام دهند.
وی در پاسخ به این پرسش که برگزاری جشنواره های 
رادیویی تا چه میزان بر ارتقای سطح برنامه سازی موثر 

است؟ گفت: جشنواره وقتی تخصصی  شود 
در فرآیند زمان تاثیر خــودش را می گذارد، 
به ویژه زمانی که همراه با پیوســتگی و تکرار 
باشــد. رادیو دوباره آمد و جشنواره خودش 
را باز با محور مســتند فراخــوان داد و این به 
مرور نگاه علاقه مندان و برنامه سازان را رشد 

و توسعه می دهد.
برگزیده نخستین جشنواره پژواک با بیان راهکارهایی 
برای تقویت جریان مستندســازی در رادیو گفت: این 
رسانه شنیداری سال هاســت که جایگاه برنامه سازی 
روتیــن را برنامه ریزی کــرده و فعالیــت می کند، در 
صورتی که متاثر از شــبکه های اجتماعــی و تولیدات 
شبهه مستند کاربرهاست. ما باید در محتوای ساختار 
روتین مان تغییر کارکرد داشته باشیم، نه فقط به دلیل 

تولید چند برنامه که به جشنواره ارسال می شود.
این تهیه کننــده رادیویی ادامه داد: اگــر هزینه تولید 

برنامه های روتین را کم کنیم، می توانیم این 
هزینه را در تولید برنامه های مستند صرف و 
هزینه کنیم. یک برنامه روتیــن و زنده یک 
بار قابلیت پخــش دارد اما برنامه مســتند 
اگرچه هزینه بیشــتری در تولید دارد، اما در 

بازپخش صرفه اقتصادی خودش را دارد.
داوری فر با اشــاره به نقش رادیــو در تقویت 
اعتماد عمومی و افزایش سرمایه اجتماعی عنوان کرد: 
هر رسانه ای متناســب با امکانات و ظرفیتش مخاطب 
خــودش را دارد، اگر به نیاز واقعــی مخاطبانش توجه 
داشــته باشــد همچنان می تواند جلــب اعتماد کند. 
امروزه بــا توجه به حضــور پادکســت ها رادیو رقیب 

سرسختی پیدا کرده است.
وی بیان کرد: سایر مستندسازان، مستندها را بیشتر 
در تهران تهیه می کنند و تهران را پوشــش می دهند، 
اما مــن مســتندها را در ســفر ضبــط می کنم. یک 

خودروی مســافرتی دارم که یک رادیوی سیار است 
و به واســطه این خودرو، در ســفرهایم با مردم تعامل 
ایجاد می کنم. گاهی مــردم را به رادیو ســیار خودم 
دعوت می کنم. این خودرو چون ســفری اســت اسم 
آن را »رادیو کمپر« گذاشــتم. حتی شبکه تلویزیونی 
مستند هم یک برنامه یک ســاعته درباره رادیو کمپر 

تهیه و پخش کرده است.
داوری فر ادامه داد:  رادیو کمپر یک رسانه سیار تعاملی 
است. بر اســاس تجربه ام از رادیو، تلویزیون، سینمای 
مســتند و تئاتر، خودرویی را تجهیز کردم که همه این 
امکانات داخلش مجهز شده است. در یک سفر نمایش 
فیلم و در یک سفر اجرای نمایش داریم و خیلی وقت ها 

استودیو رادیوام را می چینم تا با مردم گفتگو کنم.
برگزیده نخستین جشنواره پژواک درباره سفرهایش 
گفت: فقط ســفر می کنم که با مردم گفتگو کنم. بنده 

در تعامل با مردم به سوژه هایم می رسم. 

همزمان با شــب یلــدا، اســکار نودوپنجم اســامی 
نامزدهای اولیه خــود را در ۱۰ بخش اعــلام کرد که 
در بخش اســکار بین المللــی نامی از فیلــم نماینده 

کشورمان نبود.
 همزمان با شــب یلــدا، اســکار نودوپنجم اســامی 

نامزدهای اولیه خــود را در ۱۰ بخش اعــلام کرد که 
در بخش اســکار بین المللــی نامی از فیلــم نماینده 

کشورمان نبود.
شب گذشــته نامزدهای ده بخش اصلی رقابتی اسکار 
شــامل بهترین فیلم بین المللــی، بهترین جلوه های 

ویــژه، بهتریــن مســتند بلند، بهتریــن مســتند 
کوتاه، بهتریــن چهره آرایی، بهتریــن صدا، بهترین 
موســیقی متن، بهتریــن ترانه، بهتریــن فیلم کوتاه 

انیمیشن و بهترین فیلم کوتاه اعلام شد.
امســال کشــورمان فیلم ســینمایی »جنگ جهانی 

ســوم« به کارگردانی هومن سیدی را به اسکار فرستاد 
که نتوانســت در بین نامزدهای اولیه مهمترین رویداد 

سینمایی جهان قرار گیرد. 
لازم به ذکر است، رأی گیری باقی بخش ها از ۱۲ تا ۱۷ 

ژانویه برگزار خواهد.

مستند

اسکار

خریدار  وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
با اشــاره به اینکه ایران عزیــز قدرتمندانه 
مسیر پیشــرفت انقلاب اسلامی را طی می 
کند، گفت: در این مســیر پیشرفت شاهد 
شــکوفایی اســتعدادهای جــوان ایرانی 
در عرصــه هــا و میادین مختلف هســتیم 
و طبیعی اســت که بــا وجود این شــرایط 
بدخواهان ملت ایــران ۴۴ ســال بر طبل 
ناامیدی مردم بزرگ ایران مــی کوبند و با 
دروغ پراکنی در قالب تروریســم رسانه ای 
به دنبال آن هستند که نظام دینی را ناتوان 
در تحقق مسیر پیشرفت و تعالی ایران عزیز 
جلوه دهند و با بمباران دروغ های رسانه ای 
خود مقابــل حرکت بــزرگ ملــت ایران 

بایستند.
 به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
اســلامی،  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزارت 
محمدمهــدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی که در جدیدترین سفر 
اســتانی خود عازم شهرســتان تویسرکان 
شــده اســت، ضمن حضــور در مراســم 
گرامیداشت سالگرد شهادت آیت الله مفتح 
گفت: منطقه تویسرکان، سرزمینی حاصل 
خیز به لحاظ فرهنگی به شــمار می رود که 
در حوزه جهاد و شهادت بزرگانی اندیشمند 
و جهادگر را تقدیم انقلاب اســلامی کرده 
است که تقدیم ۷۵۰ شــهید از شهرستان 
تویسرکان بیانگر عظمت مردم شهید پرور 

این خطه است.
وی با اشــاره به اینکه شــهید مفتح از یاران 
خاص امام راحل بوده که همزمان در سنگر 
حوزه، دانشگاه، جهاد و تبلیغ برای پیروزی 
بزرگ نهضت انقلاب اســلامی متحمل رنج 

ها و سختی های فراوانی شد.
اســماعیلی با بیان اینکه ســلطنت پهلوی 
در ادامه تقویــت دو گانه هایی کــه با ورود 
مدرنیته پدیــد آمده بود به دنبــال دوگانه 
سازی میان دانشــگاه و حوزه علمیه بود که 
این خط فکری به وضوح در آثار نویسندگان 
ضد دین و جریان روشــنفکری وابســته به 

استعمار مشاهده می شود.
وی نهضــت بزرگ امــام خمینــی )ره( را 
نهضتــی متعالــی دانســت که بــه دنبال 

پاســخگویی به تمام نیازهای داخلی دنیای 
امروز اســت و  بدون مرزبندی های مرسوم 
سیاسی به دنبال ترســیم افق تمدن نوین 
اسلامی در میان مســلمانان و آزادیخواهان 
جهان اســت که در این نگاه شگرف هرگونه 

شکاف در جامعه باید برطرف شود.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: 
امام راحل از روز نخست نهضت خود، دوگانه 
های »دانشــگاه و حوزه« و »ایران و اسلام« 
را در  ادبیات سیاســی خود حل کردند و در 
ادامه مسیر، مقام معظم رهبری این مسایل 
را به صورت هم افزا در راســتای پیشــرفت 

کشور حل و به پیش بردند.
اســماعیلی با بیان اینکه شــهید مرتضی 
مطهری، شــهید آیــت الله مفتح، شــهید 
بهشتی و شــهید باهنر از حلقه اصلی یاران 
امام )ره( بوده اند که در آغاز نهضت اسلامی 
با داشتن تحصیلات حوزه ای وارد دانشگاه 
شدند و با اقدامات هوشــمندانه خود سعی 
در تلطیف فضــای علمی میان دانشــگاه و 

حوزه بودند.
وی افــزود: مقام معظم رهبــری هم در آن 
دوران یکی از پیشگامان این حرکت بزرگ 

بود و ایشــان در تمام دوره قبــل از پیروزی 
انقــلاب اســلامی، مهمتریــن حلقه های 
درســی را در میان حوزویان و دانشگاهیان 
برگزار کردنــد و همواره بــا نگاهی عمیق 
به دنبال برداشــتن فاصله میــان طلاب و 

دانشگاهیان بودند.
وزیر فرهنگ در ادامــه در خصوص جایگاه 
شــهید آیت الله مفتــح گفت: این شــهید 
بزرگوار پــس از پیروزی انقلاب اســلامی 
هیچگاه ســنگر دانشــگاه را رهــا نکرد و 
جز نخســتین چهره هایی بود که توســط 
دســتان ناپاک جریان مارقیــن، به مقام 
رفیع شــهادت رســید و خون پاکش برای 
پاسداشت عظمت انقلاب جاری شد و امام 
عظیم الشان به درستی ســالروز شهادت 
شهید آیت الله مفتح را »روز وحدت حوزه 
و دانشــگاه« نامیدند و همچنــان پس از 
گذشت ۴۳ سال از زمان شــهادت ایشان، 
دســتاوردهای بزرگ این شــهید بزرگوار 
در مســیر جهاد تلطیف حوزه و دانشــگاه 

ملموس است.
اســماعیلی با اشــاره به اینکه ایــران عزیز 
قدرتمندانه مسیر پیشرفت انقلاب اسلامی 

را طی می کند، گفت: در این مسیر پیشرفت 
شاهد شکوفایی استعدادهای جوان ایرانی 
در عرصــه هــا و میادین مختلف هســتیم 
و طبیعی اســت که بــا وجود این شــرایط 
بدخواهان ملت ایــران ۴۴ ســال بر طبل 
ناامیدی مردم بزرگ ایران مــی کوبند و با 
دروغ پراکنی در قالب تروریســم رسانه ای 
به دنبال آن هستند که نظام دینی را ناتوان 
در تحقق مســیر پیشــرفت و تعالی ایران 
عزیز جلــوه دهند و  با بمبــاران دروغ های 
رســانه ای خود مقابل حرکــت بزرگ ملت 

ایران بایستند.
اسماعیلی در ادامه خاطرنشان کرد: دولت 
مردمی و انقلابــی همه اهتمام خــود را بر 
جبران عقب ماندگی های دوره های پیشین 
گذاشــته اســت و رییس جمهور جهادی، 
انقلابی و مکتبــی که خود فرزنــد حوزه و 
دانشــگاه است بصورت شــبانه روزی وقت 
خود را مصروف رفع موانع پیشــرفت ایران 

عزیز کرده است.
اســماعیلی در ادامــه تغییــر رویکرد در 
سیاست خارجی و افزایش تعاملات منطقه 
ای از دســتاوردهای مهم دولــت مردمی 

طی یکســال و نیم اخیر دانســت و گفت: 
ایران اســلامی امروزه محل مراجعات مهم 
منطقه است و از زمان روی کار آمدن دولت 
مردمی، روابط اقتصادی با همســایگان به 

دوبرابر افزایش یافته است. 
اســماعیلی با بیان اینکه دولــت مردمی با 
تمام وجود بر مشــکلات و مســائل مردم 
واقف اســت، گفت: دشمن در جریان جنگ 
گسترده اقتصادی که به راه انداخته است به 
دنبال ایجاد ناامیدی در میان مردم اســت 
و بر همین رفع مشــکلات مردم در تمامی 
بخش هــای، دغدغه اصلــی دولت مردمی 

محسوب می شود.
وی گفت: متاسفانه بخشــی از نسل جدید، 
نسبت به دوران عقب ماندگی دوره طاغوت 
ناآگاه اســت و با توهم ســازی دشــمنان 
نســبت به عملکرد دوره طاغوت، بخشــی 
از نسل جدید نســبت به آلوده بودن دست 
طاغوتیان در ریختن خــون آزادیخواهان 
و اســتبداد و دیکتاتوری اطلاعــات لازم را 

ندارند.
وی با تاکید بر اینکه جهــاد تبیین مدنظر 
مقــام معظــم رهبری،برهمــگان فریضه 
است، گفت: برهمین اســاس بازگو کردن 
دستاوردهای انقلاب اســلامی بر همگان 
تکلیف اســت و نباید فراموش کرد، از آنجا 
که انقلاب اسلامی ایران، انقلابی فرهنگی 
اســت و نقطه قدرتمند نظــام جمهوری 
اسلامی به شــمار می رود، دشمن به دنبال 
آســیب زدن این ویژگی قدرتمند انقلاب 

اسلامی است.
وی در پایــان گفــت: رهبــران نهضــت 
اســلامی همگی از  چهره های برجســته 
فرهنگی محســوب می شوند که پرچمدار 
پیروزی انقلاب اسلامی بوده و دشمنان با 
پلیدی تمام همواره به دنبال آن هســتند 
تا با شــبیخون فرهنگی ایــن نقطه اتکای 
انقلاب را بــه نقطه ضعف و آســیب پذیر 
بدل کنند کــه اگر همه در جهــاد تبیین 
بــه فریضه خود به درســتی عمــل کنند 
همانند همیشــه بدخواهــان ملت ایران 
در رسیدن به نقشــه های شوم خود ناکام 

خواهند ماند.

مستندهایی که در سفر ضبط می شوند

 نامزدی اسکار به ایران نرسید!

 از »هتل ریتاج« به صدر اسلام بروید

کالبدشکافی »ماجرای فدک«
خریدار  کارگردان نمایش »هتل ریتاج« 
درباره ویژگی هــای این اثر نمایشــی که 
تلفیقی از زمان معاصر و اتفاقات صدر اسلام 

است، توضیحاتی ارائه داد.
حمید حرا نویســنده و کارگــردان نمایش 
»هتل ریتاج« که بــه تازگی اجرای عمومی 
خود را در ســالن اصلی مجموعه تئاتر شهر 
آغاز کرده اســت درباره روی صحنه بردن 
این اثر نمایشــی بــه خبرنــگار مهر گفت: 
متاســفانه در روزگاری هســتیم که تئاتر 
به صحنه بردن سخت شــده و تئاتر کشور 
چند ماهی اســت که نیمه تعطیل اســت و 
این نمایش هم بعد از چند ماه درهای سالن 
اصلی تئاترشــهر را بــه روی مخاطبان باز 
کرده است. خوشــبختانه در این چند شبی 
که به صحنه رفته ایم اســتقبال از نمایش 
خوب بوده و بازخوردهای مثبتی را دریافت 
کردیم. البته نمایش در شــب یلدا اجرا نشد 

تا مردم بتوانند به کارهایشــان برسند اما در 
مجموع هر شب ســالن پر از مخاطب بوده 
است.وی ادامه داد: در »هتل ریتاج« تلاش 
شــده فضای معاصر و وضعیت این روزهای 
جهان را با فلش بک هایی کــه به دل تاریخ 
می زنیم بررســی کنیم از ایــن رو موضوع 
نمایــش بــرای مخاطبان کشــش ایجاد 

می کند و جذاب است.
حرا درباره داســتان نمایــش توضیح داد: 
ریتاج نام هتل کوچکی اســت که پذیرای 
مســافران مسلمان از کشــورهای مختلف 
می شود؛ مســافرانی که برای زیارت رسول 
خدا، به شــهر مدینه آمده اند. یک خانواده 
ایرانی، ۲ دانشجو از فرانسه که اهل نیجریه و 
پاکستان هستند، یک نفر از انگلستان و چند 
نفر از اهالی عربســتان در ایــن هتل اقامت 
دارند. در این میان یک شــی گران قیمت از 
اتاق یکی از مسافران گم می شود که همین 

مساله داســتان ها و اتفاقات نمایش را جلو 
می برد. در این میان با بهانه های مشــخص 
فلش بک هایی به دوران پس از فوت پیامبر 
اســلام )ص( و اتفاقاتی کــه در آن دوران 
رخ داد، می زنیم و فرازهایــی از تاریخ را به 
تصویر می کشــیم. خرده داستان هایی در 
این بخش داریم که حتــی در نمایش های 
مذهبی فاطمی نیز کمتر بــه آنها پرداخت 
شــده اســت اما در این نمایش تلاش شده 
مورد توجه قرار گیرد.این کارگردان تئاتر در 
پایان یادآور شد: در این نمایش به »ماجرای 
فدک« از زاویه ای دیگر پرداختیم و در واقع 
این موضوع را کالبدشکافی کردیم و حقایق 
ماجرا را مورد توجه قرار دادیم. همچنین به 
ماجرای احراق بیت پرداخته شده و در یکی 
دیگر از خرده داستان های نمایش داستان 
بلال حبشــی و ارتباطی که با حضرت زهرا 
)س( داشته، مورد توجه قرار گرفته است تا 

بتوانیم در پس روایت اتفاقات صدر اســلام 
و تلفیــق آنها با دنیای امــروز فضای متنوع 
تری را برای مخاطبان بــه نمایش بگذاریم.

در نمایش »هتل ریتاج« که تا ششــم دی 
ماه روی صحنــه خواهد رفت )بــه ترتیب 
الفبا( اشکان اردســتاتی، سیروس اسنقی، 
مرتضی اصغری، مســعود اصغری، محسن 

افشــار، مهدی بیابانی، مهــدی جواهرپور، 
پیمان خراسانی، ســید علی زاهدی، سید 
امیرحسین ســکاکی، علیرضا شمایی، رضا 
طهماســبی، علیرضا عمرانی، امیرحسین 
نیک پنجه، محمدامین نیک پنجه، ســید 
محمدمهدی هاشــمی دانا به عنوان بازیگر 

حضور دارند.



دور باطل با کی روش

 موفقیت با فوتبال چریکی محال است
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فینالیست های پیکارهای کشتی فرنگی 
قهرمانی کشور مشخص شدند

 اســامی نفرات راه یافته به دیدارهای رده بندی و فینال ۵ وزن نخست 
پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی کشور مشخص شد.

 رقابت های کشــتی فرنگی بزرگســالان قهرمانی کشــور مرحله اول 
چرخه انتخابی تیم ملی، بزرگداشــت پهلوان ماندگار شهید حاج قاسم 
ســلیمانی از روز گذشته در سالن شــهدای هفتم تیر در حال برگزاری 
است. این مسابقات  امروز )شــنبه( با معرفی تیم ها و نفرات برتر به کار 

خود پایان خواهد داد.
مسابقات شانس مجدد ۵ وزن اول روز پنجشنبه برگزار شد تا نفرات راه 

یافته به دیدارهای رده بندی مشخص شوند.
اســامی نفرات راه یافته به دیدارهای رده بندی و فینال پنج وزن اول به 

شرح زیر است:

۵۵ کیلوگرم:
فینال: مهدی جواهری )قم ( - رضا خدری )البرز(

رده بندی: مهدی احدی )گیلان( - مهدی کمالی )خراسان جنوبی(
مهرگان جهانگیری )سهمیه خوزستان( - سیدآرش نگهداری )فارس(

63 کیلوگرم:
فینال: اشکان میرکار )لرستان( - عارف محمدی )خوزستان(
رده بندی: آرمین محب ثابت )تهران( - محمد مهرابی )البرز(

علیرضا کارگــر )هرمــزگان( - امیرمحمد یارمحمد زهی )خراســان 
رضوی(

۷2 کیلوگرم:
فینال: سجاد ایمن طلب )مازندران( - شاهین بداغی )خوزستان(

رده بندی: غلامرضا فرخی )سهمیه فارس( - سیدعلی عزیزی )سهمیه 
مازندران(

مرتضی پورعیسی )سهمیه مازندران( - بهرام معروف )اردبیل(

82 کیلوگرم:
فینال: علیرضا مهمدی )خوزستان( - یاسین یزدی )مازندران(

رده بندی: سیدشهاب حسینی )ســهیمه چهار و محال و بختیاری( - 
سجاد فرج پور )سهمیه مازندران(

رسول گرمسیری )خوزستان( - سید محمد چوبچیان )گیلان(

۹۷ کیلوگرم:
فینال: وحید دادخوه )خراسان رضوی( - مهدی بالی )مازندران(

رده بندی: محمد نصرتی )تهران( - حسین شکری )فارس(
حسن آریانژاد )ســهیمه مازندران( - امیرحسین محمدی )کهگیلویه 

و بویراحمد(

نوری از دنیای کشتی خداحافظی کرد
 حســین نوری دارنده  مدال برنز رقابت های قهرمانــی جهان از دنیای 
کشــتی خداحافظی کرد. حســین نوری ملی پوش اســبق تیم ملی 
کشــتی فرنگی که مدال برنز مســابقات جهانی ۲۰۱۷ پاریس و مدال 
طلا بازی هــای آســیایی ۲۰۱۸ را در کارنامه دارد، روز پنجشــنبه در 

رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی کشور روی تشک رفت.
نوری در دور نخســت رقابت های قهرمانی کشــور مقابــل چمن گلی 
شکســت خورد و بعد از این باخت از دنیای قهرمانی خداحافظی کرد. 
نوری در حالی که اشک از چشمانش جاری شده بود، بر روی دوش امیر 
قاسمی منجزی، فرنگی کار سنگین وزن خوزســتانی دور افتخار زد و 

برای همیشه از صحنه کشتی در بخش قهرمانی کنار رفت.

میدان

آرش عبدی  تیم ملی فوتبــال ایران در 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر با ۲ شکســت و یک 
پیروزی عملکردی ضعیف داشت؛ اما با این 
وجود صحبت از تمدید قــرارداد کی روش 

می شود.
در جام جهانــی ۲۰۲۲ قطر هــم همچون 
۲ دوره پیشــین این رقابت ها اتفاق خاصی 
برای فوتبــال ایــران رخ نــداد و کارلوس 
کــی روش و شــاگردانش ذوق زده همان ۳ 
امتیازی شــدند که مقابل ولز کسب کردند 

و دستاورد دیگری نداشتند.
ایران در گــروه B جام جهانی بــا تیم های 
انگلیس، آمریــکا و ولز همگروه بــود و در 
شــرایطی که شــانس خوبی بــرای صعود 
به یک هشــتم نهایی داشــت اما از انگلیس 
و آمریکا شکســت خــورد و مقابــل ولز به 
پیروزی رسید تا سوم گروه  شــود. ناکامی 
در صعود به مرحله حذفــی با یک اتفاق تلخ 
دیگر هم رقم خورد. ایران مقابل انگلیس ۶ 
گل دریافت کرد تا ســنگین ترین شکست 
خــود را در ۶ دوره ای که در جــام جهانی 

حضور داشته تجربه کند.
حالا که چند روزیســت جــام جهانی قطر 
به پایان رســیده و تب و تــاب آن فروکش 
کرده می تــوان در خصــوص عملکرد تیم 
ملی و دلایــل ناکامــی اش واکاوی بهتر و 
معقولانه تــری انجــام داد؛ شــاید تاثیری 
مثبــت در تصمیماتی که قرار اســت برای 

آینده این تیم گرفته شود داشته باشد.

لطف بزرگ به مرد پرتغالی
همان زمان که اعضای مجمع فدراســیون 
فوتبال تصمیم بــه بازگشــت مهدی تاج 
به فدراسیون گرفتند شــانس به کارلوس 
کی روش رو کرد. او پــس از جام ملت های 
آســیا و حضوری ۸ ســاله در فوتبال ایران 
هدایت تیــم کلمبیا و پــس از آن مصر را بر 
عهده گرفته بــود و در این تیم هــا کارنامه 
ضعیفــی از خود بــه جا گذاشــت و به نظر 
می رسید دوران مربیگری پیرمرد پرتغالی 
به پایان رسیده است؛ اما تاج تصمیم گرفت 
که یک بار دیگر ســرمربیگری تیم ملی را به 
کی روش بســپارد تا بهترین اتفاق ممکن 
برای این مربی رقم بخورد. او در شــرایطی 
شانس حضور در جام جهانی را پیدا کرد که 
نقشــی در صعود تیم ملی بــه این رقابت ها 

نداشت.
پیش از بازگشت کی روش به ایران، دراگان 
اسکوچیچ ســرمربی تیم ملی بود؛ مربی که 
تصور نمی کرد روزی به سرمربیگری تیمی 
همچون ایران برســد؛ اما فضای آشفته آن 
زمان فوتبال ایران که درگیر ماجرای مارک 
ویلموتس بود به ســود این مربی تمام شد تا 
صعودی نردبانی داشته باشــد و از صنعت 

نفت آبادان به تیم ملی ایران برسد.
اســکوچیچ با وجود موفقیــت در انتخابی 
جام جهانی به لحاظ کاریزماتیک و مهمتر 
از آن ســبقه مربیگری در حد و اندازه های 
نشســتن روی نیمکت تیم ملــی در جام 
جهانی نبود و تصمیم رئیس فدراســیون 
فوتبال برای برکناری او را می توان منطقی 
قلمداد کــرد؛ اما کــی روش مربی ای نبود 
که بتوانــد ناجی تیم ملی شــود و نتایجی 
که با ایــن تیم در جام جهانی کســب کرد 
اثبات کننده این موضوع بود. بخش زیادی 
از این ناکامی به خاطر تصمیمات کی روش 
بود و این واقعیتی است که امکان کتمان یا 

رد آن وجود ندارد.

خودزنی به سبک کی روش
اولین تصمیم جنجالی کــی روش پیش از 
جام جهانــی انتخــاب ۲۵ بازیکن تیم ملی 
بود. در حالــی که همه تیم هــای حاضر در 
جام جهانی قطر می توانستند نام ۲۶ بازیکن 
رادر لیست خود قرار دهند کی روش با یک 
بازیکن کمتر راهی قطر شد. هنوز مشخص 
نیســت چرا او چنین تصمیمی گرفت. مگر 
می شــود یک مربــی اینگونه تیمــش را از 
داشــتن یک بازیکن محــروم کند؟ محمد 
محبی، امیــد نورافکــن و میلاد ســرلک 
بازیکنانی بودند که می توانســتند برای تیم 
ملی مثمرثمر باشــند؛ اما کی روش ترجیح 
داد تیمــش با یــک بازیکن کمتــر به جام 

جهانی برود.

تفکراتی که نتیجه ای تلخ داشت
تیم ملی ایران هم در جــام جهانی ۲۰۱۴ و 
هم در جام جهانــی ۲۰۱۸ با بــا تاکتیکی 

کاملا دفاعی که عامدانه نامنظم بود توانست 
مقابــل تیم هــای بزرگی مثــل آراژنتین، 
نیجریــه، مراکش، اســپانیا و پرتغال نتایج 
آبرومندانه ای کســب کند؛ هر چند در هیچ 
کدام از این ۲ جام  جهانی خبری از صعود به 
مرحله حذفی نبود و ایــران در پایان مرحله 

گروهی به خانه بازگشت.
کی روش این بار هم تصور می کرد می تواند 
با همان فرمولی که در ۲ جام جهانی ۲۰۱۴ 
و ۲۰۱۸ از آن استفاده کرده در جام جهانی 
قطر هم شــانس موفقیت مقابــل انگلیس 
و آمریکا و ولــز را دارد؛ اما او دچار اشــتباه 
بزرگی شد؛ اشتباهی که نتیجه آن دریافت 
۶ گل از سه شــیر و شکســت مقابل آمریکا 

بود.
گری ساوت گیت که بازی دوســتانه ایران 
را مقابل ســنگال را از نزدیک تماشــا کرده 
بود می دانســت کــه در ذهــن کی روش 
چه می گــذرد و بازیکنانش را بــرای بازی 
با ایــران توجیه کــرده بود. کــی روش هم 
برای اینکه انگلیسی ها را ســورپرایز کند از 
روزبه چشــمی، مجید حســینی، مرتضی 
پورعلی گنجــی و علی کریمــی در ترکیب 
تیم ملی اســتفاده کرد؛ اما این بازیکنان نه 
تنها بــه کار کی روش نیامدنــد؛ بلکه نقش 
زیادی در شکست مقابل انگلیس داشتند؛ 
اما مهمترین دلیل ناکامــی تیم ملی مقابل 

انگلیس همان تفکرات کی روش بود.
ایران در ایــن بازی به قدری بد ظاهر شــد 
که شــانس آورد گل های بیشتری دریافت 
نکرد. تعداد پاس های این تیم تا پایان نیمه 
اول به عدد ۵۰ هم نرســید و این تعداد پاس 
در رویــداد معتبر جام جهانــی یک فاجعه 

محسوب می شود.

واقعیتی که در بازی با ولز اثبات شد
ایران در شــرایطی در دومین بازی خود در 
جام جهانی به مصاف ولز رفت که پیش بینی 
می شــد به دلیل شکست ســنگین مقابل 
انگلیس شرایط خوبی در این بازی نداشته 
باشــد؛ اما بازی به گونه ای دیگر رقم خورد. 
بازیکنان ایران در این بازی هیچ شباهتی به 
بازی با انگلیس نداشــتند و بر خلاف انتظار 
دیگر خبری از بازی دفاعــی نبود. پیروزی 
مقابل ولــز و همچنین تســاوی انگلیس با 
آمریکا باعث شد ایران برای صعود به مرحله 
یک هشتم نهایی شانس زیادی داشته باشد 
و حتی با یک تســاوی مقابــل آمریکا هم 

می توانست این صعود تاریخی را رقم بزند.

بازگشت به تنظیمات کی روش 
در بازی با آمریکا

بازی با ولز این امیــدواری را به وجود آورده 
بود که ایران می تواند از پس آمریکا بربیاید؛ 
اما تاکتیک این تیم همانی شــد که در بازی 
با انگلیس بود. این مســئله نشان داد دلیل 
خوب بازی کــردن ایران مقابــل ولز ربطی 
به کی روش نداشته اســت و بازیکنان برای 
اینکه آبروریزی مقابــل انگلیس را جبران 
کنند تلاش کردند در بازی با ولز خوب بازی 
کنند.ایران مقابل آمریــکا به دنبال حداقل 
امتیاز بود تا صعودش را به یک هشتم نهایی 
قطعی کند و به همین دلیل همچون بازی با 
انگلیس با تاکتیکــی کاملا دفاعی به مصاف 
یانکی ها رفــت؛ اما این بار هــم کی روش با 
تفکرات به شدت محتاطانه اش به درِ بسته 
خورد تا تیم ملی مقابل آمریــکا با یک گل 
مغلوب شود و از صعود به یک هشتم نهایی 

بازبماند.

فرار رو به جلو با بزرگنمایی
نتایج تیم ملی ایران در جــام جهانی قطر و 
به خصوص نوع بازی این تیــم مورد انتقاد 
بســیاری از اهالــی فوتبال و بــه خصوص 
مردم قرار گرفت؛ اما کــی روش در اقدامی 
رو به جلو پس از پایــان کار این تیم در قطر 
پستی اینســتاگرامی را منتشر کرد. در این 
پست اینســتاگرام آمده:»بچه ها و دوستان 
عزیز؛ در فوتبال چیــزی از بردهای اخلاقی 
وجود ندارد، اما زمانی کــه به رویاهای خود 
نرســید هیچ چیز غیر اخلاقی وجود ندارد، 
تا جایی که با میل کامل و ذهنیت قهرمانی 
شــجاعانه بهترین کار را انجام دادید. من به 
شما افتخار می کنم و یک بار دیگر در داخل 
و خارج از زمین فوق العــاده بودید. این یک 
افتخار و افتخار بود که بخشی از این خانواده 

فوتبال بودم. 
من معتقدم که شما ســزاوار احترام کامل 
هســتید. اعتبار بــرای هواداران کشــور 
و فوتبال شــما. بــرای همه شــما آرزوی 
شــادی، آرامش، موفقیت و سلامتی دارم. 

متشکرم.«
اینکه یــک مربــی حمایت تمــام قد خود 
را از بازیکنانــش نشــان می دهــد رفتاری 
حرفه ای اســت؛ امــا کی روش در پســت 
اینســتاگرامی اش بــه گونــه از عملــرد 
شاگردانش در جام جهانی تعریف و تمجید 
کرده که انگار آنها نبوده اند که از انگلیس ۶ 
گل دریافت کرده اند و مقابل آمریکا مغلوب 

شدند.

عقب گرد با ابقای کی روش
با توجه به اظهارات مســئولان فدراسیون 
فوتبال به نظر می رسید ادامه سرمربیگری 
کی روش در تیم ملی ایران قطعی اســت؛ 
اما صحبت های اخیر مهــدی تاج مبنی بر 
اینکه علاوه بر کــی روش مربیان دیگری 
هم جــزو گزینه های ســرمربیگری تیم 
ملی هستند باعث شــد ادامه حضور مربی 
پرتغالی روی نیمکت این تیــم با اما و اگر 

روبرو شود.
کی روش سال ها ســرمربی تیم ملی بوده و 
انصافا در فوتبال ایــران تاثیر مثبتی از خود 
به جا گذاشته؛ اما جام جهانی قطر نشان داد 
فوتبال دنیا با ســرعت رو به پیشرفت است 
و ســطح بازی تیم های ژاپن، کره جنوبی و 
عربستان فراتر از فوتبال آسیاست و با ادامه 
حضور کی روش باید شــاهد ناکامی دوباهر 
ایــران در جام ملت های آســیا بــود. دیگر 
نمی توان صــرف تاکتیک هــای دفاعی و 
ارائه فوتبالی که شــبیه جنگ های چریکی 
است موفقیتی کســب کرد. هر چند با سایر 
گزینه ها هم نمی توان آینده روشنی را برای 

تیم ملی ایران ترسیم کرد.

فتح الله زاده: 

غیبت لوکادیا و دیاباته به ضرر استقلال تمام شد
خریدار   مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: 
پرســپولیس دو مهاجم خود را از دست داد 
اما این یک امتیاز برای آن ها هم بود. شــاید 
ساپینتو و بازیکنان استقلال فکر نمی کردند 
آن ها دو مهاجم خود را از دست بدهند. علی 
فتح الله زاده در یــک گفت و گوی تلویزیونی 
در خصوص اینکه ریکاردو ســاپینتو گفته 
بازیکنان تیم اســتقلال در دربی جنگنده 
نبودند، اظهار داشت: ســاپینتو آدم بسیار 
فعالی اســت و احساســات قوی نسبت به 
تیم دارد و آن طور که می خواست بازیکنان 
جنگنده نبودند. به طور قطع حرف او درست 
اســت. دربی بازی اســت که اگر محکم و 
پرشور نباشید، لحظه ها تعیین کننده است.

وی ادامه داد: احساســی به مــن می گوید 
انگار باختیــم اما تا دقیقــه ۸۹ تیم حریف 
زور می زد تا با ما مســاوی کنــد. تیمی که 
یک بر هیچ عقب اســت و دو بــر یک پیش 
میفتد، نشــان می دهد مربــی خوبی دارد. 
همه فکر می کردند بعد از بــازی های جام 
جهانی شــاهد بازی بی کیفیتــی از دو تیم 
استقلال و پرســپولیس باشــیم اما به نظر 
من این بازی یکی از بهترین بازی های دهه 
اخیر بود. بیاییم به دو مربــی تیم  ها احترام 
بگذاریم چون برای مســاوی نیامده بودند. 
تعویض های خوبی نداشــتیم از این نظر که 
بازیکنان باید پر شــورتر حاضر می شــدند. 
از مربی خــودم و بازیکنانــم و همچنین از 
بازیکنان و مربی حریف هم باید تشکر کنم 

که ترسو بازی نکردند.
فتــح الله زاده در خصوص غیبــت یورگن 
لوکادیــا و شــیخ دیاباته در دربــی گفت: 
پرســپولیس دو مهاجم خود را از دست داد 
اما این یک امتیاز برای آن ها هم بود. شــاید 
ساپینتو و بازیکنان استقلال فکر نمی کردند 
آن ها دو مهاجم خود را از دست بدهند. روی 
این دو مهاجــم کار کردند و فکر نمی کردند 

مدافع حریف بیاید گل بزند.
مدیرعامــل اســتقلال در مــورد پرداخت 

طلب آندره آ اســتراماچونی عنوان کرد: ما 
یک شماره حســاب از او داشتیم و من چک 
کردم ببینیم آن فعال اســت یا نه. به لحاظ 
مالی روزهای سختی پشــت سر گذاشتیم 
و یک ســوءتفاهم برای هواداران خودمان 
پیش آمــده بود. من می گویــم خرج کنیم 
و بیشــتر این هم باید خرج کنیم اما باید به 
جا باشــد. اگر ما خوب خرج کــرده بودیم، 
الان مربی من نباید از من پــول بخواهد. به 
بچه ها قول ۴۰ درصد داده بــودم اما به ۵۰ 
درصد رســاندم. حق این بچه ها بوده است. 
برای خارجی ها هم پرداختی داشــتیم. به 
سیلوا دو بار پول دادم اما چون از قبل نداده 
بودند، به ۴۰ درصد نرســیده بود. گفتم که 
به استراماچونی بگویند شــرایط ما چگونه 
اســت. او مربی ما بــوده و من او را دوســت 
داشتم و باید بدهی خود را بدهیم. پول او را 
باید در سه قسط بدهیم. اگر او رضایت بدهد 
می توانیم پنجره نقل و انتقالاتی را باز کنیم.   
فتح الله زاده در خصــوص پرونده میلیچ نیز 
عنوان کرد: قبل از مــن و در دوره مدیریت 
قبلی پول میلیچ را ظاهــرا داده اند ولی این 
پول به حساب میلیچ ننشسته است. میلیچ 
با اســتقلال خیلی دعوا نکرده اســت. من 
شرکتی که از باشــگاه پول گرفته را دعوت 
کرده ام تــا توضیح دهند چــه اتفاقی برای 
پول او افتاده اســت و اگر پول ننشسته چرا 
به حساب ما برنگشته است.وی در مورد باز 
شــدن پنجره نقل و انتقالاتی استقلال در 
نیم فصل گفت: انشــاالله باز خواهد شد اما 
فقط طلب اســتراماچونی نیست. ما سه نفر 

دیگر را هم داریم. 
فتــح الله زاده در مــورد محمــد محبی نیز 
گفت: ما پول را به باشــگاه او فرســتادیم و 
بخشی از آن در یک کشور مانده بود. گفتند 
می خواهیم شــکایت کنیم. مــا کارها را به 
صورت قانونی دادیم اما فیفا باید بگوید این 
پولی که ما دادیم قبول اســت یا نه. ماندن 
محبی ۵۰ - ۵۰ اســت. به ســانتاکلارا هم 

گفتیم ما فوتبالی هســتیم و اراده ما بر این 
بوده کــه آن را پرداخت کنیم اما سیســتم 
بانکی اروپا کاری کرد که آن پول نگه داشته 
شود. وی در مورد مهدی قایدی نیز تصریح 
کرد: قایــدی الان به امــارات برنمی گردد 
و اگر مبلــغ موردنظر را پرداخــت نکنیم، 
جریمه می شــویم. قایدی در پایان فصل به 
شــباب الاهلی برمی گردد، چون قرضی به 
اســتقلال آمده بود.مدیرعامل استقلال در 
مورد جذب کریســتیانو رونالدو بیان کرد: 
ساپینتو با او صحبت کرده و گفته باید تست 
بدهد. اینجا استقلال است. یک بار مسی را 
گفتیم و سوژه شدیم. وی اظهار داشت: من 
بدهکار می شــوم اما نمی گذارم تیمم ضرر 

ببیند. 
فتح الله زاده در مورد سپرده ۱۰۰ میلیاردی 
گفت:  در رســانه ها گفتند شــما باید ۲۰۰ 
میلیارد وام بگیرید. من مخالف آن هســتم 
چون باید ۶۰ میلیارد سود بدهیم. دوستان 
قبلی ۱۵۰ میلیــارد وام گرفتــه بودند که 
من باید هر ماه ۸ میلیارد بدهم. ســه قسط 
آن را پرداخت نکردند. نکته اینجاســت که 
اگر سومین قســط را هم نمی دادیم، ۱۱۸ 
میلیارد را از ما می گرفتند. زمین مرغوبکار 
را به این دلیــل از ما نمی گیرنــد چرا که ما 

داریم قسط ها را پرداخت می کنیم. 
مدیرعامل اســتقلال ضمن نشــان دادن 
سند تک برگی کمپ مرحوم ناصر حجازی 
گفت: من این سند را از زمین شهری گرفتم 
و ۱۰۰۰ میلیارد قیمت آن اســت. فوتبال 
ما باید اجازده دهم مدیران مهلت داشــته 
باشــند. در زمــان مدیر قبلی هــم به وزیر 
ورزش گفتــم باید زمان به او داده شــود. تا 
ثبات مدیریتی نداشــته باشــیم به جایی 

نمی رسیم. 
وی در مورد VAR بیان کــرد: باید دید در 
دنیا چگونه است. آیا در دنیا باشگاه ها هزینه 
آن را بدهند. ما ورزشگاه را باید تجهیزشده 
اجاره کنیم. ما مســتاجر ورزشــگاه آزادی 

هســتیم. اگر واقعا در دنیا اینگونه اســت، 
ما هم پــول پرداخت می کنیــم. همه باید 

همفکری کنیم تا VAR به ایران بیاید. 
فتح الله زاده در خصوص برداشت ۲۵ درصد 
از منابع اســتقلال در فرابــورس بیان کرد: 
به نظر من مدیــر قبلــی در آن زمان برای 
برداشــت ۴۰ میلیارد تخلف نکرده است. ما 
خواهش کردیم از قربــان زاده که چون پول 
در اختیار باشگاه نبوده و شرکتی آن پول را با 
حکم قضایی برداشت کرده و آن ها هم قبول 
کردند کــه آن را جــزو هزینه های صحیح 

باشگاه محسوب کردند. 
مدیرعامل اســتقلال در مورد ۱۸ میلیارد 
اختلاف حســاب با کمیته مصارف تصریح 
کرد: این هزینه هایی اســت که برای باشگاه 
خرج شــده اما مجوز آن را نگرفتند. این ها 
چون بــه گذشــته برمی گردد، مــن ورود 
نمی کنــم.وی در خصوص صــدور مجوز 
حرفــه ای برای باشــگاه اســتقلال گفت: 
ایرادات زیادی AFC از باشــگاه های ایرانی 
گرفته و بــه همین دلیل آقــای ممبینی و 
زارع به دفتر ما آمدند تــا در این خصوص با 
ما حرف بزنند. یک بخشــی از کار دست ما 
نیست اما هر کاری بتوانیم به سهم خودمان 
انجام میدهیم. فــردا مجمــع فوق العاده 

باشگاه استقلال است و احتمالا درخصوص 
مشکلات حرفه ای سازی است تا مشکلات 

حل شود.
فتح الله زاده در خصوص پیدا شدن پیراهن 
اســتقلال و پرســپولیس در مناطق جنگ 
دفاع مقدس گفت: به سردار باقرزاده گفتم 
که ما و پرسپولیس در زمین رقیب هستیم. 
این دو شــهیدی که اخیرا پیکر پاکشان با 
پیراهن استقلال و پرســپولیس پیدا شده، 
تنها دویســت متر باهم فاصله داشته اند. ما 
خواستیم اگر امکانش هست این پیراهن را 

به ما بدهند تا در موزه باشگاه قرار دهیم.
مدیرعمــال اســتقلال در مــورد تیم ملی 
نیز بیان کــرد: برای تیم ملــی اگر من بودم 
روی مربی ایرانی ســرمایه گذاری می کنم. 
ولی چــون فرصت نیســت ما یــک مربی 
بــزرگ می خواهیم. تیم بایــد خیلی تغییر 
کند. اینکــه کی روش بماند یــا نه، تصمیم 
با فدراســیون اســت. او به لحاظ ســنی رو 
به عقب اســت ولی ما رو به جلو هســتیم. 
کی روش خیلی زحمت کشــیده و در جام 
جهانی قبلی خاطراتی را بــرای ما رقم زد و 
احترام بسیاری برای او قائلم ولی با توجه به 
کمبود زمــان به نظــرم الان باید یک مربی 

بزرگ خارجی بیاوریم.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف
 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004640مــورخ 1 1401/9/2 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر  واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای فرهاد اســکندری       فرزند 
اســکندر به  شماره شناســنامه 1وکد ملی 3539862889   صادره از گناوه    را نسبت به 
ششدانگ یک باب خانه248/43متر مربع درقسمتی از پلاک   917  اصلی واقع در امامزاده 
گناوه خریداری مع الواســطه از آقای سید احمد حســینی   وشرکاء محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطــلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم  نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکــور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع 

ذیصلاح قضایی نمی باشد.
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف
 وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140160324001004646مــورخ 1 1401/9/2 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقردر  واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای بهروز سراجی      فرزند 
خداکرم  به  شماره شناســنامه 127وکد ملی 1819201389  صادره از ابادان   را نسبت 
به ششــدانگ یک باب خانه 439/15 متر مربع درقســمتی از پلاک   917  اصلی واقع در 
امامزاده گناوه خریداری مع الواســطه از آقای ســهراب امیری  وشرکاء محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود. در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم  نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکــور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع 

ذیصلاح قضایی نمی باشد. 
م الف: 549
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت

 ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شــماره 140160324001004647مــورخ 1 1401/9/2 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقردر  واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی زهرا سراجی     فرزند بهروز   
به  شــماره شناســنامه 1وکد ملی 5299943067 صادره از دیلم   را نسبت به ششدانگ 
یک باب خانه 223/73 متر مربع درقســمتی از پــلاک   917  اصلی واقع در امامزاده گناوه 
خریداری مع الواسطه از آقای علی صادق زاده وشرکاء محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود. در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم  نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد.
 م الف: 548
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با محوریت فعالیت های دانش بنیان صورت می گیرد؛ 

همکاری شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی و دانشگاه شیراز

استان

کرمانشــاه -حســنا فخارزاده  شــرکت بهره 
بــرداری نفت وگاز زاگــرس جنوبی با هــدف تامین 
نیازهای صنعت نفت با رویکرد توســعه فعالیت های 
دانــش  بنیــان دور جدیــد همکاری های خــود با 

دانشگاه شیراز را آغاز کرد.
 مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفــت و گاز زاگرس 
جنوبی در نشســتی که به میزبانی دانشگاه مهندسی 
شــیمی ،نفت و گاز دانشــگاه شــیراز برگزار شــد، 
تعریف ســاختار مناسب، توسعه مســتمر ارتباطات 
و پیگیــری فعالیت هــا و تعریف فرآینــد اجرای کار 
را از ارکان ضروری توســعه همکاری های دو ســویه 

صنعت نفت و دانشگاه دانست.
دکتر سیدابوالحســن محمدی، با اشــاره بــه اینکه 
دانشــگاه شــیراز ظرفیت علمی و پژوهشــی خوبی 
برای کمک به صنعت نفت دارد، افزود: ضروری است 
که این همکاری ها با رویکرد توجــه به چرخه دانش 

بنیان ها و دستیابی به محصول دنبال شود.
مدیر عامل شــرکت بهره برداری نفــت و گاز زاگرس 
جنوبــی ،همــکاری در زمینــه بــرق، الکترونیک، 
مکانیک، ابزاردقیق، مهندســی شــیمی و مهندسی 
نفــت، بازرســی فنــی و خوردگی، زمین شناســی، 
اچ اس یی، منابع انســانی، روابط عمومی، روانشناسی 
و… را از شاخص های تعامل این شــرکت با دانشگاه 
عنوان کرد.  همچنین مهندســی معکوس ، ســاخت 
کالا و پروژه های پژوهشــی  را از دیگر سرفصل های 

همکاری صنعت و دانشگاه، به شمار می رود.

وی، بــا اشــاره بــه فرصت پیــش آمده در توســعه 
میدان هــای گازی اســتان فارس  توســط شــرکت 
نفت مناطق مرکزی ایران ، گفــت: اجرای این پروژه 
ها طی پنج ســال آینده عــاوه بر تثبیــت تولید گاز 
کشــور، فرصــت خوبی بــرای توســعه فعالیت های 
علمی و پژوهشــی را برای مراکز دانشــگاهی و علمی 

در این استان، فراهم می آورد.
محمدی، با اشــاره بــه قطع همکاری شــرکت های 
خارجــی در تامین و یــا تعمیر تجهیــزات های تک 
صنعت نفــت، گفت:  تــا کنون با تــاش متخصصان 
صنعت نفت و در همکاری با مراکز علمی، دانشــگاهی 
و بخش خصوصی، بســیاری از نیازهای صنعت نفت 
بومی ســازی شده اســت اما توســعه این فعالیت ها  
با رویکرد مهندســی معکــوس و در جهــت تقویت 
ســازندگان داخلی، همواره از اولویــت های صنعت 

نفت است.
بر اســاس این گزارش ، دکتر محمدحســین شیخی، 
مدیر امور پژوهشــی دانشــگاه نیز با اشــاره به اینکه 
دانشــکده های مهندســی  دانشگاه شــیراز ظرفیت 
های علمی و پژوهشــی بالایی بــرای تامین نیازهای 
صنعت نفــت دارد، گفت: یکــی از نیازهــای امروز 
دانشگاه ارتباط با صنعت اســت که لازم است به طور 

جدی دنبال شود.
دکتر شیخی، افزود: در کنار شــکل سنتی ارتباطات 
صنعت و دانشــگاه کــه انعقاد پروژه های پژوهشــی 
اســت؛ دانشــگاه باید جدی تر وارد عرصه شده و این 

همکاری ها منجر به تولید فناوری شود.
وی، ادامــه داد: لازم اســت اســاتید بــا تاســیس 
شــرکت های دانش بنیان، گرد هم آوردن نیروهای 
متخصــص و کارآمد بــا همــکاری و حمایت صنعت 

نفت، نیازهای فناورانه این صنعت را تامین نمایند.
شــیخی، در ادامه پیشــنهاد تشــکیل کمیته راهبری   
متشکل از اساتید دانشــگاه و متخصصان صنعت نفت 
در زاگرس جنوبی  را با هدف تشــکیل جلسات مستمر، 
بررســی نیازهای صنعت و توانمندی های دانشــگاه و 

تعریف پروژه هایی که منجر به فناوری شوند ارائه داد.

وی در پایان بازدید دانشــگاهیان از مناطق عملیاتی 
صنعت نفت، تبادل دانشجو، اســتفاده صنعت نفت از 
مراکز تحقیقاتی و آزمایشــگاهی دانشگاه را از دیگر 
بسترهای توســعه همکاری صنعت و دانشگاه عنوان 

کرد.
نشســت مدیرعامل، مدیران و متخصصان شــرکت 
بهره بــرداری نفــت و گاز زاگرس جنوبــی با حضور 
رؤسای دانشکده های مهندســی دانشگاه شیراز  در 
دانشــگاه مهندسی شــیمی ، نفت و گاز  این دانشگاه 

برگزار شد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وشنایی معابر از شیراز  ر

اصفهان-مریــم مومنــی  مهنــدس حمید رضــا آقایی 
معاون بهــره بــرداری و دیســپاچینگ  شــرکت توزیع برق 
نیر شــاغل در  اصفهان میزبــان مهندســین جایر بازرس توا
ه رییس  ز به همــرا معاونــت بهره بــرداری توزیع برق شــیرا
ز  دیســپاچینگ،رییس دفتــر نظــارت بر بهره برداری شــیرا

د  بو
قایی گفت : در حــوزه عملیات چه در بخــش ۲۰ کیلووات و  ا
چه فشــار ضعیف از خط گرم اســتفاده می شــود و در اصاح 
ر  نبــوده بلکه  ســاختار فقط تبدیل ســیم به کابل خودنگهدا
هر کجا کــه  پایه ها فرســوده بوده یــا باید رفــع حریم   و یا 
شــاخه بری صورت مــی گرفته در حیــن اجرا بهینه ســازی 

شده است .
فــزود : هر ســاله تفاهــم نامه ای با ســازمان   دامه ا وی در ا
پارک ها و فضای ســبز مبنی بر اجرای شــاخه بری منعقد می 
یند صورت  یــن فرا وایل اســفند ماه ا ز آذر ماه تا ا شــود که ا
می گیرد و هم در حــوزه ی ۲۰ کیلوولت و هم فشــار ضعیف 

عملیاتی می شود .
تور برای عدم  قایی خاطر نشــان کرد : ۸ دســتگاه دیزل ژنرا ا
قطع بــرق مشــترکین و همچنیــن تابلوهای ســنکرون برای 
ولویت های حــوزه بهره  ز مهم تریــن ا پایداری برق مــردم ا
برداری بوده که محقق شــد و همچنین خرید پســتی ســیار 
د  دغدغه های حــوزه بهره برداری را تا حــد زیادی کاهش دا
چرا که با وجود پســت های ســلولی  زیادی که در سطح شهر 
به خصــوص مرکز اصفهــان در جریان طرح و توســعه و بهینه 
یند پروژه هــا  قطع بــرق حــذف و اطمینان برق  ســازی  فرا

رسانی برای مشــترکین حاصل شد .
معاون بهــره بــرداری شــرکت از ســرعت رفع حــوادث و 
   AVL تفاقــات یاد کرد و گفــت : خودروهااز طریق سیســتم ا
در کوتاهترین زمــان ممکن به صــورت مکانیزه در جهت رفع 

قدام می کنند عیوب برق رســانی ا
ز داشــت : یکی از حوزه هــای بهینه ســازی، تبدیل  برا وی ا
کابل های روغنــی به کراســلینگ بود  که بیش از ۴۰ ســال 

ر گرفته بود  در ساختار برق مورد اســتفاده قرا
وی از سیســتم نشــان دهنده خطا بر روی شــبکه های فشار 
متوســط خبر داد  و گفــت : که  این سیســتم بــر روی پایه 
های برق نصب می شــود و بــرای تجزیه و تحلیــل قطعی ها و 
توماســیون را  ر گرفتن بر روی ا عیــوب مختلــف قابلیت قــرا

رد . دا
قایــی در بخش دیگــر از صحبت های خود گفت : مشــکاتی  ا
که در حوزه های مفصل و ســر کابل ایجاد می شــود به دلایل 
مختلفی می باشــد بــه طوری کــه ۵ درصد مربــوط به عدم 
نبر  کیفیــت  کالاو ۹۵ درصد مربوط به اجرا بوده اســت که با ا
ثبت مشــخصات نصاب و  تاریخ نصب ســرکابل یا مفصل برای 

قدامات لازم صورت می گیرد. مشــکات احتمالی ا
معاون بهــره بــرداری و دیســپاچینگ گفت :  در ســال ۹۳ 
ر تماس به ۳ دســته خاموشــی و عیوب  نزدیک بــه ۸۰۰ هزا
مــات تحلیلی و بررســی  قدا ز  ا تقســیم بندی شــد که پس ا

یم . ر تماس رســانده ا های دقیق این میزان را به ۴۰۰ هزا
نســانی بهره  وی خاطر نشــان کرد : توجــه به حــوزه منابع ا
یــن معاونت به  برداری یکی دیگر از شــاخصه هــای بود که ا
رد به طوری که مــا برای نیروهای ۱۲۱  آن توجه  ویژه ای دا
امــکان فعالیت بــه صــورت دور کاری را فراهــم نمودیم که 
ندمان کاری و اســتواری  فزایش بهره وری و را خود موجــب ا

ســاختار خانواده ی همکاران  این واحد شده است .

مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی 
استان  خبر داد؛

توزیع بیش از ۱۴ میلیون لیتر نفت سفید
وستاهای لرستان  در ر

مدیرعامل شــرکت پخش فرآورده های  خرم آباد-طولابی 
نفتی لرســتان  از توزیع بیش از ۱۴ میلیون لیتر نفت ســفید در 

روستاهای استان خبر داد.
پیمان بهرامــی در جمــع خبرنــگاران اظهار کــرد: از ابتدای 
امســال تاکنون ۱۴ میلیون و ۶۶۲ هزار و ۵۰۰ لیتر نفت ســفید 
بین بیش از ۲۰ هــزار خانوار ســاکن در مناطق ســخت گذر و 

روستایی استان توزیع شده است.
وی افــزود: بیش از ۲۰ هــزار و ۸۵۰ خانوار ســاکن در مناطق 
سخت گذر لرســتان از نفت ســفید برای تأمین سوخت استفاده 

می کنند که اطاعات این تعداد در ســامانه ثبت شده است.
بهرامی عنــوان کرد: هر خانوار ســاکن در مناطق سردســیر از 
ابتدای ســال تاکنون ۱۵۴۰  لیتر و هر خانوار مناطق گرمســیر 
نیــز ۱۳۲۰ لیتر ســهمیه نفــت ســفید دریافت کــرده که این 
ســهمیه به صورت ماهیانه براساس شــرایط جغرافیایی و آب و 

هوایی از طریق کالابرگ تعیین می شود.
مدیرعامل شــرکت پخــش فرآورده های نفتی لرســتان  تصریح 
کرد: هر خانوار ســاکن در مناطق گرمســیر ماهانــه ۲۲۰ لیتر 
و مناطق سردســیر ۴۴۰ لیتر نفت ســفید دریافــت می کند، از 
ابتدای امســال تاکنون ســه مرحله کالابرگ نفت ســفید برای 

جامعه هدف در استان اعام شده است.

البرز-مظفری    مدیرعامل شــرکت آبفای البرز 
گفت: ســفر ریاســت جمهوری به اســتان البرز و 
اجرای مصوبات این سفر منجر به توسعه چشمگیر 

تاسیسات جدید آب و فاضاب خواهد شد.
ذوالفقار مهدی زاده گفت: با انجام ســفر ریاســت 
جمهــوری در اواخر فروردیــن ماه امســال، پنج 
مصوبه برای ایجاد زیر ســاخت های آب و فاضاب 
شــهری و روســتایی با اعتبار ۷۵۰ میلیارد تومان 
نهایی و اباغ  شــد و تاکنون ۱۰۰ میلیارد تومان از 
اعتبارات این مصوبه در البرز تخصیص یافته اســت 
که با تکمیل و بهره برداری نهایی از طرح های مورد 
نظر، بدون شــک شــاهد ارتقای خدمات و افزایش 

تاب آوری تاسیسات در سطح استان خواهیم بود.
وی طرح هــای مصــوب در بخش آب شــهری را 
احداث تصفیه خانه آب شــماره ۳ کــرج با ظرفیت 
۵۷۰ لیتر بر ثانیه و ســاخت ۵۰ هــزار متر مکعب 
مخــازن جدید ذخیره )طی ســه ســال( در کان 
شــهرکرج ذکر کرد و افزود: این دو طــرح با اعتبار 
مصوب ۴۰۰ میلیارد تومان در حال اجراســت که با 
اجرای آنها امکان اســتفاده از تخصیص های جدید 
آب ســطحی و افزایش ذخیره به منظور تامین آب 
پایدار و افزایش تاب آوری تاسیسات آبرسانی کرج 
بزرگ محقق می شــود. در همین راســتا مقدمات 
ســاخت این تصفیه خانــه فراهم شــده و مراحل 
تجهیز کارگاه پروژه در حال انجام اســت. همچنین 

عملیات اجرایی ســاخت ۴۲ هزار متر مکعب از ۵۰ 
هزار متر مکعب حجم مخازن ذخیره جدید در کرج 
بزرگ آغاز شــده که تا کنون ۲۵ درصد پیشــرفت 

فیزیکی داشته است.
مدیرعامل آبفای البرز، ســومین طرح مصوب را 
تکمیل مدول )بخــش( دوم تصفیه خانه فاضاب 
شــهر کرج اعام کرد و ادامه داد: این تصفیه خانه 
با ظرفیت ۵۸ هــزار متر مکعب در شــبانه روز با 
اعتبار ۱۰۰ میلیارد تومان تکمیل خواهد شــد و 
این پروژه هم اکنون دارای پیشرفت فیزیکی ۸۶ 
درصد می باشــد و پیش بینی می شود ۱۴ درصد 
با قیمانده تا پایان نیمه اول ســال ۱۴۰۲ به بهره 
برداری برســد و به این ترتیب امکان اســتفاده از 
۶۷۰ لیتر بر ثانیه پســاب با کیفیت برای مصرف  

در بخش صنعت و کشاورزی مهیا می شود .

ســاری-امیری فر   رئیــس انجمــن بومگردی 
مازندران گفت:  ســهم مازندران از اعتبــارات  بند الف 
تبصــره ۱۸ ســال ۱۴۰۰ ، مبلغ ۱۷۰ میلیــارد تومان 
بوده که در بخش اقامتگاه بوم گــردی ۶۰ نفر متقاضی 
در اســتان مازندران به بانک ها معرفی شــدند و تنها ۷ 
میلیارد تومان جذب شده که از این مقدار هم  ۴ میلیارد 

تومان در  بهشهر جذب شد.
روح الله فرقانی در همایش فرصت های سرمایه گذاری 
در شــرق مازندران در ســخنانی با اشــاره بــه اینکه 
گردشــگری کلید توســعه پایدار روستاهاست، اظهار 

کرد: جای جای مازندران دارای شــرایط گردشــگری 
اســت و شــرق مازندران بــا دارا بودن شــرایط بکر و 
گردشگری و ســوغات و هنرمندان و زیست بوم  بکر در 

منطقه دارای شرایط خاص است.
وی افزود: ارتقا اقتصاد گردشــگری  اســتان با قوت در 
دستور کار است و در گردشگری مسیر نو پیش رو است 

اما با نسخه قدیمی نمی شود گردشگری را نجات داد.
فرقانی با بیان اینکه ســرمایه گذاران  گردشــگری در 
بخش استعامات دچار مشکل هستند و مجوز ها تایید 
محور اســت ، خاطرنشــان کرد: در حوزه گردشگری و 

در اداره گردشگری مشــکل خاصی وجود اما در ادارات 
دیگر دچار چالش می شویم.

رییس انجمــن بومگردی مازندران یادآور شــد: درگاه 
مجوز ملی به کار گردشــگری نمی آید و باید مشکات 
برطرف شــود که در شــرایط فعلی ســرمایه گذاران 
گردشــگری به دلیل بروکراســی هــای اداری، از این 

مساله خارج و به سمت دلالی می روند.
وی گفت: ســازمان محیط زیســت و منابــع طبیعی و 
جنگلداری مخالف گردشــگری هســتند و با توجه به 
اینکه پیش بینی شــده که گردشــگران در بعد از کرونا 

تا پایان سال ۱۴۰۲ به سمت کشورهای مقصد و هدف 
گردشگری روانه شــوند و این تعداد افزایش یابد، باید 

دید که آیا ما برای این روز  آماده ایم.
فرقانی افزود: متاســفانه در مازندران اقامتگاه نداریم و 
۶۳ هتل و ۴۰۰ اقامتگاه  فعلــی جوابگوی خیل عظیم 
گردشــگران نیســت و تنها می توانیم  ۵۰ هــزار نفر را 
اقامت دهیم و باید بحث اقامتی جدی گرفته شــود و در 
این بخش اقامتگاه خارج از بافت نداریم که نیاز اســت و 
باید مجوز اقامتگاهدر خارج از بافت صادر شــود که در 

اینصورت انقابی در گردشگری خواهیم داشت.

میراث فرهنگی،  مدیرکل  بندرعباس-کمالی
گردشــگری و صنایع دســتی هرمــزگان گفت: 
به دنبــال تقویــت برنامه های آموزشــی جامع 
به منظور افزایش آگاهی جوامــع هدف و تدوین 
اطلس گردشگری برای توســعه پایدار هرمزگان 

. هستیم
محمد محســنی با بیان اینکــه نمایندگان مردم 
بندرعبــاس، قشــم، ابوموســی، حاجی آبــاد و 
خمیر در مجلس شــورای اســامی از برنامه های 
پیشــنهادی ایــن اداره کل اســتقبال و حمایت 
قاطع خود را اعــام کردند، افزود: در نشســت 
اخیر با محمد آشــوری، احمد مــرادی و منصور 
آرامــی نماینــدگان مــردم بندرعباس، قشــم، 
ابوموســی، حاجی آباد و خمیر در مجلس شورای 
اســامی، نمایندگان از برنامه های پیشــنهادی 
این اداره کل در راســتای توســعه گردشگری و 
صنایع دســتی که منجر به تقویت زیرساخت ها، 
منافــع جوامــع محلــی و پذیرش گردشــگران 

می شود، استقبال کردند.
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
صنایع دســتی هرمــزگان بــا اشــاره بــه اینکه 
نماینــدگان مجلس نســبت به اســتقرار و فعال 
کــردن ادارات و نمایندگی هــای شهرســتان ها 
و  ادارات  کــرد:  عنــوان  داشــتند،  تأکیــد 
نمایندگی هــای شهرســتانی فعــال می شــوند 

تا مراجعیــن و ذی نفعــان به راحتی دسترســی  
لازم به خدمــات میراث فرهنگی، گردشــگری و 

صنایع دستی داشته باشند.
وی اضافــه کــرد: نماینــدگان مــردم حــوزه 
مرکزی هرمزگان در مجلس شــورای اســامی 
حمایــت کامــل خــود را از برنامه هــای وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی در 
هرمزگان با توجه به مزیت غالب اســتان در حوزه 

دریایی اعام کردند.
محســنی تصریح کــرد: دو موضوع مهم شــامل 
برنامه هــای آموزشــی جامع به منظــور افزایش 
آگاهی جوامع هدف و تدوین اطلس گردشــگری 
برای توسعه پایدار در این نشســت ها مطرح شد 
که بــا اســتقبال نمایندگان مــردم بندرعباس و 

ابوموسی روبرو شد.

هرمزگان
 با اجرای مصوبات سفر رئیس جمهوری؛

تاسیسات آبفا ی البرز توسعه چشمگیری خواهد داشت
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان:

ودی تدوین می شود اطلس گردشگری هرمزگان بز

گرگان-مهنازمحمدزمانــی  ایسنا/گلســتان 
مدیرکل ثبت احوال استان گلســتان با بیان اینکه 
در هشت ماهه امسال ۱۰ هزار و ۵۴۶ واقعه ازدواج 
در گلســتان ثبت شــده اســت، گفت: این میزان 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل ۶/۱درصد کاهش 

داشته است.
حمیدرضــا مطیع با گرامیداشــت ســوم دی ماه 
روز ملی ثبــت احوال، اظهار کرد: جمعیت اســتان 
گلســتان نزدیک به دو میلیون نفر اســت اما بالغ بر 
دو میلیون و ۶۰۰ هزار نفر ســند هویتی در استان 
صادر شده که بخشی از آن شــامل افرادی است که 

فوت کرده اند.
وی به آمار واقعه ولادت گلســتان در هشــت ماهه 
ســال جاری اشــاره کرد و توضیح داد: در هشــت 
ماهه امســال ۱۹ هــزار و ۴۵۲ واقعــه ولادت در 
گلســتان رخ داده که نســبت به مدت مشابه سال 
قبل ۶.۸ درصــد کاهش پیدا کــرده و آمار ولادت 

در همه شهرســتان ها به جز بندرگز و مینودشــت 
کاهشی بوده است.

مدیرکل ثبت احوال استان گلســتان با بیان اینکه 
در واقعــه ولادت گنبدکاووس با چهــار هزار و ۵۷ 
و گرگان با ســه هــزار و ۵۱۳ واقعــه در صدر قرار 
دارند، تصریح کــرد: کمترین آمار ولادت مربوط به 
شهر بندرگز با ۲۷۹ واقعه اســت اما از لحاظ درصد 
تغییر، بندرگز نســبت به ســال قبــل ۶.۹ درصد 
افزایش داشته است، شهرســتان مینودشت هم در 
واقعه ولادت ۱.۲ درصد افزایش داشــته و از ۷۶۲ 

واقعه ولادت به ۷۷۱ واقعه رسیده است.
مطیع با بیان اینکــه بیشــترین کاهش ولادت در 
هشــت ماهه امســال مربوط به مراوه تپه و میزان 
آن ۱۲.۱ درصد اســت، تاکید کرد: مبنای علمی در 
نسبت جنســی جمعیت در مقابل ۱۰۰ زن مقایسه 
می شود که در ایران در مقابل هر ۱۰۰ دختر، ۱۰۷ 
پســر به دنیا آمد که این میزان در اســتان گلستان 

۱۰۵ پسر در مقابل ۱۰۰ دختر است.
وی با بیــان اینکــه میانگین ولادت در کشــور ۴.۱ 
درصد بوده که روند کاهشی ولادت در استان بالاتر از 
میانگین کشوری است، بیان کرد: استان گلستان در 
شاخص عمومی ولادت و رشد طبیعی جمعیت، رتبه 

پنجم کشور را به خود اختصاص داده است.
مدیرکل ثبت احوال اســتان گلســتان تاکید کرد: 
در هشــت ماهه امســال ۶ هزار و ۴۵۰ واقعه وفات 
در گلستان ثبت شــده که با کنترل کرونا و وضعیت 
پایدار، میزان فوتی استان در هشــت ماهه نخست 

امسال، نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۳۰ درصد 
کاهش داشته است.

مطیع بــا بیان اینکه بــر مبنای علمی بــه ازای هر 
۱۰۰ زن تعداد فوت آقایان محاســبه می شود، ابراز 
داشت: در ســطح کشــور به ازای هر ۱۰۰ زن فوت 
۱۳۷ مرد به ثبت رســیده که این میزان در گلستان 
۱۲۵ مــرد به ازای هــر ۱۰۰ زن اســت، همچنین 
میانگین سنی افراد فوت شده در کشور ۶۶.۱ سال 
و در اســتان گلســتان ۶۲.۷ ســال به ثبت رسیده 

است.

گلستان

مدیرکل ثبت احوال استان خبر داد؛

کاهش ۶.۱ درصدی ازدواج در گلستان

وستاها  گردشگری کلید توسعه پایدار ر
مازندران 

البرز



با حضور شهرداران تهران، مشهد و قائم مقام بانک شهر
تفاهم نامه تاسیس صندوق منفعت صرفه جویی 

سوخت امضا شد
طی مراسمی و با حضور شهرداران کلانشــهرهای تهران، مشهد و قائم 
مقام بانک شــهر تفاهم نامه تاســیس صندوق منفعــت صرفه جویی 

سوخت به امضا رسید.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، دکتر رحیم طاهری قائم مقام بانک 
شهر در این مراسم اظهار داشت: صندوق منفعت صرفه جویی سوخت 
به منظور تجمیع سرمایه های خرد ســرمایه گذاران و استفاده ازآن در 

بخش بازسازی ناوگان حمل و نقل عمومی ایجاد می شود.
طاهری با بیان اینکه خانوارها اصلی ترین جامعه هدف برای ســرمایه 
گذاری خرد در این طرح هســتند، گفت: بانک شــهر در موارد مشابه 
دیگری با تجمیع وجوه خرد ســرمایه گذاران، این سپرده ها را به منبع 

قوی مالی برای استفاده کلانشهرها تبدیل کرده است.
قائم مقام مدیرعامل بانک شــهر تاکید کرد: درآمد حاصل از این طرح 
ارزی بوده و متقاضیان می توانند به منظور بازســازی و نوسازی وسائل 

حمل و نقل عمومی از این تسهیلات استفاده کنند.
طاهری ادامه داد: ایــن طرح در فاز اول بــرای خودروهای حمل و نقل 
درون شــهری و در فاز دوم متقاضیان حمل و نقل برون شــهری مورد 

استفاده قرار خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه بانک شــهر تنها عاملیت جذب ســرمایه هــا و ارائه 
تسهیلات به متقاضیان را برعهده دارد، تصریح کرد: یکی از مزیت های 

اجرای این طرح تحت الشعاع قرار ندادن منابع اصلی بانک است.
گفتنی اســت، در این مراســم که در تالار شــهر مشــهد برگزار شد؛ 
شهرداران کلانشهرهای تهران و مشــهد به همراه معاونان حمل و نقل 

کلانشهرهای کشور حضور داشتند .

 تقدیر وزیر اقتصاد از حمایت های بانک ملی 
ود در راستای نصب تجهیزات در گمرک ماهیر

وزیر اقتصــاد از کمک ها و پرداخت تســهیلات برای ســاخت و نصب 
تجهیزات )ایکس ری( در گمرکات ماهیرود خراســان جنوبی از بانک 

ملی ایران تقدیر و تشکر کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، محمد نجف زاده معاون امور 
شــعب و بازاریابی منطقه دو کشور در سفر به اســتان خراسان جنوبی 
در جلســه نشســت طلایه داران پیشــرفت ایران ویــژه فرصت های 
سرمایه گذاری و توسعه اقتصادی خراســان جنوبی که رئیس جمهور 
و جمعی از وزرا و سرمایه گذاران در منطقه ویژه اقتصادی استان در این 

جلسه حضور داشتند، شرکت کرد.
وزیر اقتصاد در این مراسم اظهار داشــت: تلاش های خوب، مخلصانه، 

جدی و با پشتکار مدیران استان مشهود است.
وی بیان داشــت: عملکردها نشــان می دهد تیم اقتصادی خراســان 
جنوبی همه تلاش خود را به کار گرفته اند تا شــاخص های عملکردی 
استان رشــد یابد.خاندوزی تصریح کرد: عملکرد سال ۱۴۰۱ سرلوحه 
ارزیابی وزارت اقتصاد اســت تا بدانیم به لحــاظ مدیریتی کدام یک از 

استان ها بهتر عمل می کنند.
وی خطاب به مدیران دستگاه های تابعه وزارت اقتصاد گفت: درجایی 
که نیاز به مذاکره در راس دســتگاه هــا یا وزارتخانه ها اســت موارد را 
درجلســات شــورای هماهنگی مدیران تابعه مطرح و مشکلات را به 

شکل ویژه ای به ما انتقال دهید.
گفتنی اســت، نجف زاده همزمان با دومین دور سفر رئیس جمهور به 
استان خراسان جنوبی در سفر به این استان از محل برپایی میز خدمت 

در واحدهای بانک ملی ایران در استان بازدید کرد.

مدیرعامل پست بانک ایران:
وستاها  وزانه سه میلیون تراکنش در ر   ر

انجام می شود
بهزاد شــیری مدیــر عامل بانک در جلســه با 
مدیران معاونت امور روستایی استانداری های 
وزارت کشور با اشاره به اینکه به صورت روزانه 
در روســتاها از طریق تمــام درگاه های فعال 
بانکی، ســه میلیــون تراکنش بانکــی انجام 
می شــود، گفت: اگر فرض را بر این قرار دهیم 
که هر ســه تراکنش، معادل یک سفر از روستا 
به شهر باشد ، در این صورت یک میلیون ســفر در روز کاسته می شود 
که اگر استهلاک وسیله نقلیه، مصرف سوخت ترافیک، سوانح جاده ای 
و زمان از دســت رفته نیروی انسانی در این ســفرها را به اعداد تبدیل 
و از صرفــه جویی  که در منافــع اجتماعی و اقتصــادی، در کل اقتصاد 
ملی ایجاد می کند کســر کنیم، در روز بیش از ۲۰ هزار میلیارد ریال در 

اقتصاد ملی صرفه جویی می شود.
بالاترین مقام اجرایــی بانک در ادامه با تاکید بر اینکــه در قانون ایجاد 
پست بانک ایران، به صورت شفاف ذکر شده است که این بانک به عنوان 
بانک تخصصی حوزه ارتباطات و اطلاعــات و بانک مناطق محروم و کم  
برخوردار ارائه خدمات خواهد داد، تصریح کرد: برای هیچ بانکی صرفه 
اقتصادی ندارد که در دور افتاده ترین روســتای کشــور به مشتریان 
خدمات بانکی ارائه دهد، ولی پســت بانک ایران با شش هزار و ۵۳ باجه 
بانکی روستایی در سراسر کشــور خدمات نوین بانکی را به مردم ارائه 
می دهد و طبق محاســباتی که انجام داده ایم به طــور میانگین، فاصله 

این باجه ها با اولین شعبه شهری ۳۴ کیلومتر است.
شیری با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۶۵ هزار حساب دهیاری ها در 
پست بانک ایران فعال است ادامه داد: با همکاری دو جانبه با دهیارهای  
و رفع مشکلات مربوط اطلاعات حســاب ها، توانسته ایم این حساب ها 
را در بانک حفظ کرده و بــه آنها خدمات ارائه دهیم و این حســاب ها با 

تمهیدات خاص شناسنامه دار و استاندارد شده و فعال هستند.
شیری با بیان اینکه اگر در اقتصاد ملی به این اعداد و ارقام توجه داشته 
باشیم رشد اقتصاد ملی از هشت درصد به ۱۲ درصد در سال می رسید، 
خاطرنشــان کرد: یکی از ماموریت هــای اصلی بانک توســعه خرده 
بانکداری در روستا ها اســت و ما معاونت امور روستایی استانداری های 
وزارت کشور را به عنوان شرکای خود تعریف کرده ایم و جامعه خدمات 

مورد نظر این حوزه برای ما نیز مهم است.
وی افزود: در هشت ماه گذشته پســت بانک ایران به ۱۱۰ هزار شخص 
حقیقی و حقوقی در روستاها تسهیلات، خارج از چارچوب تفاهم نامه با 
این معاونت پرداخت کرده اســت؛ زیرا یکی از مهمترین ماموریت های 

بانک ارائه خدمات در مناطق روستایی است.
بالاترین مقام اجرایی بانک با تاکید بر اینکه اقتصاد روستا، یک اقتصاد 
حقیقی است، تصریح کرد: ارائه تسهیلات و خدمات بانکی به این بخش، 

کمک به اقتصاد تولیدی از نوع اقتصاد خود مصرفی است.  
شــیری ادامه داد: وقتی از اقتصاد روســتا صحبت می کنیم، روستا به 
خدمات بانکی خاص روستایی نیاز دارد و پســت بانک ایران به عنوان 
یک بانک بورســی، علاوه بر ارائه خدمات بانکی، باید خدمات اجتماعی 
نیز به مشــتریان ارائه دهد و در عین حال منافع ســهامدار خود را نیز 
، حفــظ کند.مدیرعامل بانک با بیــان اینکه همــکاری دوجانبه برای 
ارائه خدمات در جامعه هدف هر دو ســازمان می تواند به انتفاع هر چه 
بیشتر روستاییان منجر شود، گفت: پست بانک ایران همواره برای ارائه 
خدمت به روستاها آماده اســت و انتظار داریم با تشکیل کارگروه هایی 
در حوزه های خدمــات بانکی، مالی و اعتباری بــا همفکری یکدیگر به 

نتایج بهتری برای ارائه خدمات به روستاییان برسیم.

گام بلند بانک قرض الحسنه مهر ایران برای 
کاهش آلایندگی کلانشهرهای کشور

همزمان با سالروز تاسیس بانک قرض الحســنه مهرایران، تفاهم نامه 
ای ســه جانبه مابین بانک، شهرداری مشــهد و تولیدکنندگان موتور 
سیکلت برقی در راستای بهینه سازی ناوگان حمل و نقل موتوری شهر 

مشهد منعقد شد.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایــران، برای اولین 
بار در کشــور، تفاهم نامه ای ســه جانبه مابین بانک، شهرداری مشهد 
و تولیدکنندگان موتور ســیکلت برقی به منظور بهینه ســازی ناوگان 
حمل و نقل موتوری شــهر مشــهد و در جهت کاهش آلایندگی های 

زیست محیطی منعقد شد.
این مراسم با حضور دکتر شمســی نژاد مدیر عامل بانک قرض الحسنه 
مهر ایران، زاکانی شهردار تهران، ارجایی شهردار مشهد، متولیان دبیر 
کلانشهرهای کشــور، محمدیان مدیر کل حمل و نقل وزارت کشور و 
جمعی از مدیران کشوری و استانی در محل تالار شهر شهرداری مشهد 

برگزار شد.
شمســی نژاد در این مراســم با اشــاره به آمادگی بانک برای کمک به 
کاهش آلودگی کلان شــهرهای کشور بیان داشــت: پروژه ی استفاده 
از موتورهای برقی در شــهرهای بزرگ اقدامی موثــر در جهت کاهش 
آلایندگی های زیست محیطی می باشد و بانک قرض الحسنه مهرایران 
با پرداخت وام قرض الحسنه، حامی اصلی این رویداد ارزشمند خواهد 

بود.
وی ادامه داد: مطابق تفاهم منعقد شــده با تولیدکنندگان موتورهای 
برقــی، وام پرداختی برای خریــد این موتورها تا ســقف ۱۰۰ میلیون 
تومان، اقساط ۲۴ ماهه و کارمزد ۴ درصد می باشد و هموطنان عزیز در 
شهر مشــهد می توانند برای خرید این محصولات از همین امروز اقدام  

کنند.
وی افزود: می توان این اقدام مهم را در دیگر کلان  شــهرهای کشور نیز 
عملیاتی کرد تا تمام مردم عزیزکشــورمان از ایــن خدمت ارزنده بهره 

مند شوند.
شمسی نژاد خدمات بانک قرض الحسنه مهرایران را برای تمامی مردم 
کشــور مفید دانســت و گفت: خدمات این بانک به گونه ای هست که 
تمامی مردم می توانند از محصولات این بانک اســتفاده نمایند و ما بنا 

داریم تا کارت قرض الحسنه، کارت زندگی مردم باشد.
در این مراســم تعدادی از موتورهای برقی که با وام بانک قرض الحسنه 

مهرایران خریداری شده بود به صاحبان آنها تحویل شد.

عضو هیات مدیره بانک مسکن:
 پرداخت ۱۲ هزار و ۲۷۰ میلیارد تومان

 به خودمالکان
فاضلیان بیان کرد: کفه ترازوی معرفی و انعقاد 
قرارداد پروژه های نهضت ملی مسکن به سمت 
خودمالکان ســنگینی می کند کــه به خوبی 
نشــان از همکاری مردم برای اجرای این طرح 

بزرگ ملی دارد
ســید محســن فاضلیان عضو هیات مدیره و 
معاون امور اعتباری بانک مسکن در گفت وگو با 
خبرنگار پایگاه خبری بانک مسکن- هیبنا با اشاره به عملکرد این بانک 
در طرح نهضت ملی مسکن گفت: بانک مســکن در بخش خودمالکی 
طرح نهضت ملی مسکن نســبت به انعقاد قرارداد ۱۲ هزار و ۶۹۲ پروژه 

تا تاریخ ۲۳ آذرماه سال جاری اقدام کرده است.
وی افزود: با این اوصاف کار قرارداد بیش از ۶۴ هزار واحد مســکونی در 
بخش خودمالکی در بانک مسکن انجام شــده است که حدود ۲۲ هزار 
میلیارد تومان برای بانک تعهد مالی ایجاد کرده اســت که از این میزان 
بانک مســکن ۱۲ هزار و ۲۷۰ میلیارد تومان به انبوه ســازان پرداخت 

کرده است.
فاضلیان تصریــح کرد: ســایر مبالغ و تعهــدات مالی نیز بــا توجه به 
مرحله ای بودن پرداخت تســهیلات به واحدهای مسکونی در مراحل 

پی ساختمان، اسکلت، سفت کاری و نازک کاری پرداخت خواهد شد.
عضو هیات مدیره و معــاون امور اعتباری بانک مســکن اضافه کرد: از 
ســوی ســازمان های مختلف از جمله وزارت راه و شهرســازی، بنیاد 
مسکن، ستاد اجرایی فرمان امام راحل، شرکت عمران شهرهای جدید 
و ســازمان همیاری شــهرداری ها نیز پروژه هــای مختلفی ذیل طرح 
نهضت ملی مســکن به بانک معرفی شده اســت که در این راستا بنیاد 
مسکن بیشــترین پروژه را از سوی ســازمان ها به تعداد ۸ هزار و ۵۱۱ 

پروژه به بانک معرفی کرده است.
فاضلیان افزود: بر همین اســاس اداره کل راه و شهرسازی ۵۴۶ پروژه، 
شرکت عمران شهرهای جدید ۳۳۱ پروژه، ســتاد اجرایی فرمان امام 
)ره( ۱۰۱ پروژه و ســازمان همیاری شــهرداری ها ۵۲ پروژه به بانک 
مســکن معرفی کرده اند که این بانک بیش از ۴ هزار میلیارد تومان به 
بنیاد مسکن، ۳ هزار و ۶۶۲ میلیارد تومان به اداره کل راه و شهرسازی، 
۳ هزار و ۲۶۶ میلیارد تومان به ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( و نزدیک 
به ۳هزار میلیارد تومان به شــرکت عمران شــهرهای جدید پرداخت 

کرده است.
عضو هیات مدیره بانک مسکن با اشــاره به اینکه عمده اقدامات تامین 
مالی طرح نهضت ملی مسکن در این بانک به خودمالکان باز می گردد، 
گفت: اگرچه ســازمان ها و نهادهــای متولی این حــوزه اقدامات قابل 
توجهی انجام داده اند اما با نگاهی به آمار و ارقام اقدامات بانک مســکن 
نشــان می دهد که کفه ترازو به سمت خودمالکان بســیار سنگین تر 
اســت و از این رو می توان به خوبی نتیجه گرفت که مردم و انبوه سازان 
برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن مصمم هســتند و با وجود اینکه 
ســازمان ها و نهادهای متولی در این حوزه پای کار هستند اما می توان 

برای اجرای این طرح روی مردم به خوبی حساب کرد.
وی افزود: حدود ۷۷۰ هزار نفر برای طرح نهضت ملی در بانک مســکن 
افتتاح حســاب کرده اند که بانک نیز بیش از ۱۵ هزار میلیارد تومان به 
حساب سازندگان از محل آورده متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن تا 

تاریخ ۲۳ آذرماه سال جاری پرداخت کرده است.

 مشارکت حداکثری بیمه اتکایی ایران معین 
در کنفرانس ملی تحول دیجیتال، بانک و بیمه

 بیمه اتکایی ایران معین با حضور در پنل تخصصی، مشارک فعالی را در 
کنفرانس ملی تحول دیجیتال، بانک و بیمه رقم زد.

به گزارش روابط عمومی بیمه اتکایی ایــران معین، در این کنفرانس 
ملی کــه  ۲۸ آذرماه ۱۴۰۱ در ســالن همایش هــای کتابخانه ملی 
جمهوری اســلامی برگزار می شــود، تبیین وضعیت نظــام بانک و 
بیمه در عرصه تحول دیجیتال و بررســی نقش حکمرانی دیجیتال 
به عنوان هدف اصلی کنفرانس در ســه پنــل تخصصی مورد تحلیل 

قرار می گیرد.
گفتنی است،حکمرانی دیجیتالی در نظام بانک و بیمه یکی از پنل های 
تخصصی است که مجتبی حیدری مدیرعامل بیمه اتکایی ایران معین 
به همراه دیگر اعضای پنل از جمله معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی،  
معاون فناوری هــای نوین بانــک مرکزی، عضو پژوهشــکده مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و مشــاور وزیر اقتصاد در امور دانش بنیان، به 

ایراد نقطه نظرات خود خواهد پرداخت.  
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 واحدهای تولیدی و بورس در خطر جدی قرار دارند

خ بهره بانکی زنگ خطر افزایش نر

وحید بلالی  ایــن روزها اقتصاد ایــران با خطر 
جدی افزایش نرخ بهره مواجه هســتند و این در 
حالی است که با توجه به وضع فعلی اقتصاد، بنگاه 
های تولیدی و بورسی دیگر تحمل بالارفتن نرخ 

بهره را ندارند.
 نرخ بهــره یکــی از موضوعات چالشــی اقتصاد 
ایران اســت، تورم علل مختلفی از جمله افزایش 
نقدینگی، نــرخ ارز، کاهش درآمدهــای نفتی، 
کســری بودجه، ناترازی شــرکت های بزرگ به 
ویژه بانک ها دارد. اما یکی از عواملی که بســیاری 
از طرفداران افزایش نرخ بهره از آن دفاع می کنند 
تأثیر افزایش نرخ بهره بر تورم اســت. البته همه 
بر این نکتــه اذعان دارند که بــا افزایش نرخ بهره 
تورم برای دوران کوتاهی کاسته خواهد شد اما در 
میان مدت و بلند مدت آثار و تبعات سنگینی برای 
اقتصاد کشور داشــته و یک بار برای همیشه این 

دور باطل از اقتصاد ایران باید حذف شود.
وقتی ســالانه ۲۰ درصد نرخ بهــره بانکی داریم 
یعنی حداقل ســالی ۲۰ درصد رشد نقدینگی در 
کشور وجود دارد و با توجه به فرمول سود یا زیان 
مرکب وقتی رشــد نقدینگی را از سال های قبل 
افزوده کنیم شاهد اعداد عجیب و غریبی هستیم 
که این روزها شاهد هســتیم و افزایش نرخ بهره، 
تنها وضعیت را به شــدت ســخت تر و پیچیده تر 
می کند.یکی از مهمترین عوامل رشد نقدینگی و 
افزایش پایه پولی، نرخ بهره بانکی است و اقتصاد 

ایران از این سمت به گروگان گرفته شده است.
در روزهای اخیــر اظهاراتی را مبنــی بر افزایش 
نرخ بهره شاهد هستیم، در این گزارش به صورت 
مختصر آثار ویــران کننده افزایش نــرخ بهره را 

بررسی خواهیم کرد؛

افزودن گره کور به اقتصاد ایران
حسین عبدی کارشناس اقتصادی درباره افزایش 
نرخ بهره و تأثیر آن در اقتصاد کلان، به مهر گفت: 
متأسفانه از آنجایی که ساختار اقتصاد ایران دچار 
پیچیدگی ها و مشــکلات جدی اســت می توان 
گفــت افزایش نرخ بهــره گره ای را بــه گره های 
قبلــی اضافه خواهد کــرد. به لحاظ سیســتمی 
افزایش هزینه تأمین مالی برای اقتصاد شکننده 
و شرکتهایی که هر روز موانع بیشتری را در جهت 
زنده ماندن تجربــه می کنند فقط و فقط می تواند 
به ســرعت رکود تورمی و کاهش میزان فروش و 
تعدیل احتمالی نیــروی کار و تضعیف بیشــتر 
منجر شود. اقتصاد ما مانند اقتصاد ای بزرگ دنیا 
نیست که بتوان با پیچ نرخ بهره سیاستهای کلان 

را در آن تنظیم نمود.
عبدی با بیان اینکه در شــرایطی کــه تحریم ها 
فروش نفت را ســخت کرده اســت، افزود: توقف 
کار در برخی از شــرکتهای کوچک و متوسط به 
علل مختلــف ادامه دارد و شــرکتهای بزرگ نیز 
به دلیل توقعات دولتی بــه مانند قبل نمی توانند 
فعالیت خود را ادامه دهند و قطع گاز شرکت های 
نیروگاهــی و فلــزی و پتروشــیمی و برخــی از 
ســیمانی ها نیز مزید بر علت شده است و افزایش 
نرخ بهره باعث افزایش نرخ بهای تمام شــده پول 
در شرکت ها شده و سرمایه در گردش آنها کاهش 

می یابد.این کارشــناس اقتصادی افزود: با توجه 
به کاهش درآمدهای دولتــی و عدم توان افزایش 
نرخ مالیات در صورت عــدم افزایش فروش نفت 
منجر به چاپ پول خواهد شــد. یعنی تورم بیشتر 
با وجود نرخ بهره و هزینه تأمیــن مالی بالا که در 
نهایت منجر به افزایش نرخ ارز و مشکلات بیشتر 
خواهد شد.عبدی درباره تأثیر افزایش نرخ بهره بر 
بورس گفت: بازار سرمایه طبیعتاً در این وضعیت 
نسبت قیمت به درآمدی شرکتها را تعدیل خواهد 
کرد و به اصطلاح پی بر ای پایین تری را به شرکتها 
خواهد داد. به بیان دیگر ســرمایه گذاران انتظار 
نســبت قیمت به درآمد پایین تری را از شرکتها 
خواهند داشت که در شرایط فعلی ممکن نیست 

مگر اینکه قیمت ارز از این هم بالاتر برود
وی در پایــان گفت: بایــد دید گزارشــات میان 
دوره ای شرکتها و گزارشات ماهانه صنایع چگونه 
خواهند بود. با بالا رفتن احتمالی نرخ ارز سرمایه 
گذاران منتظر انعکاس اعــداد در صورتهای مالی 
خواهند بــود. هرگونه کاهش ســود عملیاتی یا 
حاشیه ســود و یا احتمال آن در گزارشات میان 
دوره ای باعث توقف رشد بازار خواهد شد چرا که 
در حال حاضر ســرمایه گذاران انتظارات بالاتری 
را با توجه به این نــرخ بهره دارنــد. نتیجه اینکه 
نقطه امید بورس در شــرایط فعلی بازار ارز است و 
رشدهای فعلی از محل جبران افت قیمت دارایی 

ناشی از کاهش نرخ ارز است.

 افزایش سود بانکی، کشاورز
 را به سپرده گذاری ترغیب می کند

فاتــح رضایــی، کارشــناس اقتصــادی حوزه 
کشــاورزی درباره تأثیر افزایش ســود سپرده ها 
در نظام بانکی بر بخش کشــاورزی به مهر گفت: 
هدایت نقدینگی سرگردان به ســمت تولید نیاز 
به مدیریت درســت و برنامه ریزی منسجم دارد. 
در این باره ضروری اســت از کشــورهای موفق 
الگوگیری شود.وی افزود: در ســطح بین الملل 
مسئله ای به نام سود بانکی با ارقام دو رقمی وجود 
ندارد. بسیاری از کشورها ســودی که به سپرده 
گذران می پردازند کمتر از یک درصد اســت زیرا 
این پول باید در بخش مولد ســرمایه گذاری شود 

تا در نهایت منجر به رفاه اجتماعی شود.
او ادامه داد: ســودهای یک و نیم درصدی در واقع 
همان کارمزد روند ســپرده گذاری بوده و حرکت 

به سوی نرخ بهره بالا عملًا راه به خطا رفتن است.
رضایی با اشاره به ســودهای ۲۱ درصدی بانک ها 
در ســال های قبل عنوان کرد: این امــر منجر به 
خروج ســرمایه از بخــش تولید شــده و افراد را 
ترغیب به ســرمایه گذاری برای دریافت ســود 
بیشتر می کرد. از این رو سود سپرده بانکی به ۱۸ 

درصد تقلیل یافت.
این کارشــناس اقتصادی حوزه کشاورزی یادآور 
شــد: هنگامی که سود ســپرده بالا باشد به طور 
قطع نرخ بهره تســهیلات افزایش یافته و کشاورز 
یا هر تولیدکننده ای تشــویق می شــود تا بدون 
دغدغه و دردســرهای تولید ســرمایه خود را از 
بخش مولد و کشاورزی بیرون آورده و نزد بانک ها 

سپرده گذاری کرده و سود خود را دریافت کند.

افزایش رکود
نیما میرزایی کارشناس اقتصادی نیز در اینباره 
به مهر گفت: افزایش نرخ بهره با توجه به سیاست 
انقباضــی بــوده و باعــث جمع شــدن پول در 
بازارهای موازی بانکی شده و باعث ایجاد رکود و 
کاهش قیمت مقطعی را به دنبال خواهد داشت، 
سیاست نرخ بهره در اقتصادهای مختلف تنها به 
عنوان یک مسکن استفاده شده و راه حل کاستن 
تورم نبوده و هر دولتی که این سیاست اقتصادی 
را اجرا می کنــد در کنار آن باید سیاســت های 
دیگری را بــرای کاهش نرخ تــورم اعمال کند، 
افزایش نرخ بهره خود عامل ایجاد تورم در آینده 
است، در ایران نرخ بالای بهره ۲۰ درصدی اولین 
دلیل تولید نقدینگی در کشــور و افزایش نرخ ها 
است.افزایش مجدد نــرخ بهره بانکی باعث از بین 
رفتن بیشــتر ارزش ریال و بحران های اقتصادی 
را در آینده دوچنــدان کــرده و روش صحیحی 
نیســت و ضمن اینکه بازار ســرمایه را با چالش 
مجدد و رکود مواجــه می کند و اثرات تورمی نیما 
میرزایی در پایان گفت: تجربه بازی با نرخ بهره را 
در سال های قبل داشــته که با کاهش نرخ بهره، 
شاخص کل به شــدت افزایش یافته و با افزایش، 
شــاخص به صورت زجرآوری ریزش کرد، اکنون 
نیز افزایش نرخ بهره می تواند اثرات بسیار مخربی 

را برای تولید کشور و بازار سرمایه داشته باشد.

آیا افزایش نرخ بهره در ایران را می توان 
با افزایش نرخ بهره در کشورهای دیگر 

مقایسه کرد؟
ســال های ســال اقتصاد ایران با نرخ ســود در 
محــدوده ۲۰ درصد روبرو بــوده و اساســاً ابزار 
کنترلی تورم از طریق نرخ بهــره در ایران از بین 
رفته اســت، در علم اقتصاد نیز ابزار کنترلی نرخ 
بهره در نرخ هــای تورم زیر ۱۰ درصــد معنا پیدا 
می کند و از این رو نمی توان نســخه افزایش نرخ 
بهره برای کنترل تورم را در ایران پیچید، افزایش 
نرخ بهره در آمریکا توســط فــدرال رزرو در چند 
ماه بیــش از ۱۰۰ درصد بود، یعنی نــرخ بهره از 
۲ درصد به بیشــتر از ۴.۵ درصد رســید و لذا این 
سیاست می تواند در آمریکا مؤثر واقع شود، اما در 
اقتصاد ایران برای اینکه بتوان سیاســت انقباضی 
به صورت تمــام عیار را در پیــش گرفت باید نرخ 
بهره به نزدیک ۵۰ درصد برســد که به هیچ وجه 

عملیاتی نیست.
در ضمن در این روزها بسیاری از بانک ها نرخ بهره 
در حدود ۲۵ درصد را برای حساب های میلیاردی 
انجام می دهند و از این رو اعلام رســمی افزایش 
نرخ بهره تنها می تواند بازارهــای موازی و تولید 
را اقتصاد ایران را ســرکوب کــرده و پول ها را در 
بانک ها و مسکن بلوکه کرده و سرمایه در گردش 

شرکت ها را به شدت با مشکل مواجه کند.
طرفداران افزایش نرخ بهره از عواقب بلوکه کردن 
پول در ســپرده های بانکی در دولــت یازدهم و 
افزایش ۱۰ برابری نرخ ارز درس نگرفته و اکنون 
نیز برای کنترل نــرخ ارز، راه افزایش نرخ بهره را 
در پیش گرفته اند کــه باید در این موضوع با تأمل 

ویژه ای عمل کرد.

ملت

بانک ملت در پایان آبان ماه سال 
جاری نیز صدرنشینی های خود 
را در بســیاری از شــاخص های 

مالی نظام بانکی تداوم بخشید.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
ملــت، این بانــک در پایــان ماه 
هشتم ســال جاری در شاخص 
های متعدد از جمله حاشیه سود 
عملیاتی، درآمد تسهیلات ریالی 
و ارزی، درآمد ســپرده گذاری، 
مانده  و ســهم درصد تسهیلات 
ریالی و ارزی، ســپرده ها و سهم 
درصد آن، چهار ســپرده ریالی و 

درصــد آن و همچنین 
ســپرده هــای ارزی، 
جایگاه نخســت را در 
بین بانک های کشور از 
آن خود کرد.بر اساس 
ایــن گــزارش، بانک 
ملت در حاشــیه سود 

عملیاتی) تــراز عملیاتی( ماهانه 
با رقمی بالغ بر ۴۷.۰۰۰ میلیارد 
ریال و حاشــیه ســود عملیاتی) 
تراز عملیاتی( تجمیعی با رقمی 
نزدیک بــه ۳۵۴.۰۰۰ میلیارد 
ریال، روی ســکوی نخست نظام 

بانکی کشــور در پایان 
آبــان ماه امســال قرار 
گرفت.بانــک ملت که 
بــا ســرمایه ای بالغ بر 
میلیــارد   ۲۶۲.۰۰۰
ریال و نمــاد وبملت از 
بانک های فعــال بازار 
سرمایه کشور به حساب می آید 
در خالص درآمد)هزینه( کارمزد 
تجمیعی نیز با ثبت رقمی بالغ بر 
۴۵.۰۰۰ میلیارد ریال رتبه اول 

را به دست آورده است.
وبملت در عین حــال در درآمد 

تســهیلات ماهانــه بــا مبلغی 
نزدیک به ۸۷.۰۰۰ میلیارد ریال 
و در درآمد تسهیلات تجمیعی با 
مبلغی حدود ۵۸۶.۰۰۰ میلیارد 
ریال جایــگاه اول را در بین بانک 

ها به خود اختصاص داده است.
درآمد ســپرده گذاری تجمیعی 
بانک ملت نیز در پایــان آبان ماه 
مبلغی ۵۸.۷۴۴.۰۰۰  امســال 
میلیــارد ریال گزارش شــده که 
جایگاه نخست را برای این بانک  
در بیــن بانــک های کشــور به 

ارمغان آورده است.

تداوم صدرنشینی های بانک ملت در نظام بانکی کشور
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